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Uroczvste posiedzenie 
Radv Wydzialu 

Z okazji 30-lecia Wydzialu Informatyki i 
Zarzq_dzania odbylo sit( 22 grudnia 1998 
uroczyste posiedzenie Rady Wydzialu. Na 
wstt(pie prof. Jerzy Swiq_tek przywital zebra
nych, a w szczeg61nosci JM Rektora prof. 
Andrzeja Mulaka oraz Dziekan6w Wydzia
l6w PWr. W kr6tkich slowach przedstawil 
historit( Wydzialu i jego zasluzonej kadry. 

Wydzial Informatyki i Zarzq_dzania rozpo
czq_l dzialalnosc 1.09.1968 r. (prawnie za
twierdzony 19.12.1968 r.) jako Wydzial In
zynieryjno-Ekonomiczny. Byl to pierwszy 
wydzial o takim profilu ksztalcenia w Pol
sce. Doc. dr hab. inz. Bronislaw Pilawski, 
pierwszy dziekan now ego wydzialu ( 1968-
1972, 1981-1987)), przejq_l gl6wny cit(zar 
uruchomienia procesu dydaktycznego, 

kladu System6w Informacyjnych Bibliote
ki Gl6wnej PWr, a od 1973 r. r6wniez z za
klad6w Instytutu Cybemetyki Technicznej: 
Zakladu Proces6w Sterowania oraz Zakla
du Informatyki i Automatyki. W 1976 roku 
zmodyfikowano strukturt( instytut6w i utwo
rzono zespoly dydaktyczne, seminaria na
ukowe i zespoly badawcze. Instytuty wr6-
cily do struktury zakladowej w 1984 roku, 
choc nie we wszystkich instytutach nastq_
pilo to jednoczesnie. Instytut Sterowania i 
Techniki System6w (I-17) zostal powolany 
w roku 1981/82 od razu ze strukturq_ zakla
dowq_. W roku 1987 do struktury zaklado
wej powr6cil Instytut Organizacji i Zarzq_
dzania(I-23),aw 1989r. InstytutNaukEko
nomiczno-Spolecznych (I-22). 

W sklad Wydzialu Informatyki i Zarzq_dza
nia (W-8) wchodzq_ obecnie: I-23, I-22, 1-
17 oraz Wydzialowy Zaklad System6w In-
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uksztaltowania jego profilu, nadzorowal 
opracowanie planu i programu studi6w. 
Ogromnq_ ro1t( w ksztaltowaniu programu 
nauczania na Wydziale odegral tez doc. dr 
Mieczyslaw Napierala. 

W wyniku reorganizacji PWr w 1968 roku 
na Wydziale Inzynieryjno-Ekonomicznym 
znalazly sit( dwa Instytuty: Organizacji i 
Ekonomiki (1-23), kierowany przez doc. dr 
Leszka Krzyzanowskiego, i powolany 
1.01.1969 r. Instytut Nauk Spolecznych (I-
22), kt6rym kierowal doc. dr J6zefWoloch. 

1 wrzesnia 1972 r. Wydzial Inzynieryjno
Ekonomiczny zmienil nazwt( na Wydzial 
Informatyki i Zarzq_dzania. Zmiana ta byla 
wynikiem konsekwentnej reorganizacji sys
temu ksztalcenia (zapoczqtkowanej pod kie
runkiem dziekana, doc. dr inz. Wieslawa 
Grudzewskiego) na bardziej odpowiadajq_
cy potrzebom 6wczesnej gospodarki. Od 
1972 roku w proces dydaktyczny wlq_czyli 
sit( intensywnie specjalisci z zakresu teorii 
techniki system6w oraz informatyki z Za-
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formacyjnych i Centrum Informatyczne. 
Nastt(pnie glos zabral JM Rektor, kt6ry 

przypomnial zebranym osiq_gnit(cia Wydzia
lu na tle Politechniki Wroclawskiej. Zauwa
:lyl nowatorski charakter przekazywanej tu 
studentom wiedzy i interdyscypliname wa
lory ksztalcenia. Takie formy rozwoju uczel
ni odpowiadajq najnowszym tendencjom w 
szkolnictwie wyzszym do poszerzania pro
filu edukacji. Kolejno glos zabierali: dyrek
tor I-23 dr Janusz Kroik, dyrektor I-22 prof. 
A. Kudlaszyk, zastt(pca dyrektora I -17 prof. 
A Grzech, kierownik WZI prof. Cz. Dani
lowicz. W imieniu Rady Konsultacyjnej 
Wydzialu IZ glos zabral prezes Miejskiego 
Przedsit(biorstwa Energetyki Ciep1nej - mgr 
inz. Marek Rakowicz, kt6ry takze podkre
slil osiq_gnit(cia Wydzialu wysoko ocenia
jqc wiedzt( abso1went6w niejednokrotnie 
zatrudnionych w znanych firmach. 

Nastt(pnie Dziekan zaprosil zebranych na 
tradycyjnq_lampkt( wina do klubu pracow
niczego Politechniki. 0 
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Konfekcja .. . cirtika 

Szai"\OWI"\i Pahstwo, 

Bie.Zqcy ""'"'e~ jest w zasadniczej CZ{!
sci poswi{!cony wybo~om wladz 1.1\czel
ni, zw/asz=a wybo~o"" ~ekto~a. Nie t~a
cimy jednak z ocz"' innych wyda~zeh. Z 
posliz9iem odnotow.,jemy (okladka) "'~o
czyste posiedzenie Rady Bibliotecznej, 
kt6~e odbylo sie w pomieszczeniach od
nowio"e9o ma9azyn"' ksiqzek 20 listo
pada. 

Biblioteka PVV~ wciqz nie ""oze docze
kac sie s~odk6w na b.,dow{! wlasne9o 
b.,dynk.,. Tym ba~dziej wi{!c dba o stan 
istniejqcych zasob6w lokalowzoch. D~.<zq 
pomocq okazaly si{! s~odki w wysokosci 
450 tys. zl p~zyznane jej w listopadzie 
1996 ~. p~zez F.,ndacj{! no. Rzecz Na
'"'.ki ~olskiej w ~amach p~o9~a""'"' "Lib~a-
..-,~s, 

Dzi.,.ki nim p~zep~owadzono ~emont 
ma9azyn"' no. .,1. Kowalskiej. Wyb~o.no. 
w drodze p~zeta~9'"' fi~ma RcME.S wy
kol"\ala od kwietnia do w~zesnio. 1998 
~ok"' prace b.,dowlane, kt6~e kosztowa
ly 260 tysi.,.cy zlotych. 

Ponadto z przyz"anych s~odk6w 
p~zep~owadzono w Bibliotece remonty 
o wartosci 110 tysi.,.cy zlotych. 

Na scianie wy~emo"towanego ,.,a9 a
zyn"' znajd.,je si.,. tablico. "'po.mi.,.tniajq
ca da~CZ}'hC(!. 

Ma9azy" zo.wie~a wiele ciekawych 
p.,blikacji, ~6wniez z ok~es"' p~zedwojen
ne9o. Wa~to tam za9lqdnqc. 

Czytelnik6w sz ... kajqcycl,.. ~elaks ... za
p~"'asza•ny na wycieczke. ha szczyt C.tA.
ropy - Mont Blanc, skqd powiewa ko
sz.,lka PW~, a sz.,kajqcych intensywne-
9o wysi/k., - do V Ramowe9o P~o9~a

"'"' uc:. 
Wiadomosc z ostatniej chwili: 2 ma~ca 

odb.,.dzie si.,. w Wa~szawie spotkanie 
info~macyjne na temat JJ p~o9~am"' te
'"'atyczne9o VPR "Spoleczenstwo info~
macyjne". 1.1\dzia/ bezplatny, ale nalezy 
zdobyc ka~t.,. wejsciowq "' pana d~ An
drzeja Siemaszki, 

e-mail: o.siemasz@ippt1 9ov.pl. 
Na spotkani"' bedzie ""ozno. ~.<zyskac 

listy p~ojekt6w posz.,k..._jqcych pa~mer6w 
pol skich. 

Do .,dzia/., zacheca 
Redakcja 
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Wsr6d pracownik6w PWr rozpowszech
niana jest ostatnio ankieta, kt6rej pytania 
dotycz'l stanu wiedzy na tern at najwa:lniej
szych aspekt6w reformy emerytalnej w Pol
sce. Jak sil( dowiedzielismy, jest to jeden z 
pierwszych przejaw6w zainteresowania po
wstaj'lcych funduszy emerytalnych poten
cjalnymi klientami. Kampania reklamowa 
firm, kt6re oferuj'l uslugi ubezpieczeniowe 
tworz'lce II filar, bl(dzie dopuszczalna po 15 
lutym br. Wtedy zapewne zetkniemy sil( z 
konkurencyjnymi ofertami. 

Ze swojej strony wyrazamy tylko obawl(, 
ze wobec roSn'lcej sredniej wieku praCOW
nik6w PWr i niezbyt atrakcyjnych zarobk6w 
sfery bud:letowej, stosunkowo maly procent 
os6b bl(dzie zainteresowany rozstaniem sil( 
ze starym (dobrym?) ZUSem. 

Ale o to niech sil( martwi'l inni. 

NOWY ODDZIAt.OWY 
SPOt.ECZNYINSPEKTORPRACY 

Pani Jadwiga Szymonik, pracownica KZ 
NSZZ ,Solidarnosc", zdobyla wil(kszosc 
glos6w w wyborach oddzialowego spolecz
nego inspektora pracy w administracji cen
tralnej PWr. Jej kontrkandydatk'l byla pani 
Lidia Gorzkowska pracuj'lca na Samodziel
nym Stanowisku ds . Szkolenia i Doradztwa 
Zawodowego. Wybory odbyly sil( 19 stycz
nia 1999 r. Pelni'lCY do tej pory obowi4zki 
oddzialowego spolecznego inspektora pra
cy pan mgr Mariusz Wojtyszyn zrezygno
wal z tej funkcji, gdyz zostal zakladowym 
spotecznym inspektorem pracy. 

TRZYNASTKI! 

W zwi4zku z licznymi zapytaniami kiero
wanymi do Kwestury dotycz4cymi terminu 
wyplaty ,trzynastki" uprzejmie informuj((, 
ze wyplata dodatkowego wynagrodzenia 
rocznego ( odpowiednik dotychczasowej 
,trzynastki") powinna (zgodnie z Ustaw4 z 
dnia 12 grudnia 1997 r. Dz.U. Nr 160 poz. 
1080) nast'lPic - cytujl( - ,nie p6zniej niz 
w ci1lgu pierwszych trzech miesil(cy roku 
kalendarzowego nastl(puj4cego po roku, za 
kt6ry przysluguje to wynagrodzenie". 

Naliczenie ,wynagrodzenia rocznego" -
jak o tym poinformowano w pismie znak 
DSP/1159/98 z dnia 4 grudnia 1998 r.- na
st'lPi bezposrednio przez Dzial Spraw Pra
cowniczych, bez udziatu jednostek organi
zacyjnych. 

Wyplata ,wynagrodzenia rocznego" za rok 
1998 na naszej uczelni nast'lPi przy najb1iz-

A 
szej wyplacie wynagrodzen osobowych, lj.: 

• dla nauczycieli akademickich l4cznie z 
wynagrodzeniem za marzec, 

• dla pozostalych pracownik6w l4cznie z 
wynagrodzeniem za luty. 

Uprzejmie proszl( o poinformowanie za
interesowanych pracownik6w. 

Kwestor Politechniki Wroclawskiej 
mgr Celina Pa/czak 

ZMIANY W REGULAMINIE 

W 1999 roku zmieniono CZl(SC zasad do
finansowywania imprez z Zakladowego 
Funduszu Swiadczen Socjalnych przyslugu
j4cego pracownikom PWr zatrudnionym na 
urn owl( o pracl( oraz doktorantom zatrudnio
nym na stanowiskach asystent6w. 

Dofinansowanie polega na doplacaniu: 
• do bilet6w na imprezy kulturalne i spor

towe organizowane przez Zaklad Uslug So
cjalnych, 

• do wyjazd6w weekendowych do osrod
k6w Politechniki Wroclawskiej. 

Wielkosc kwoty przypadaj4cej na pracow
nika lub PWr. w 1999 r. wynosi 170 zl. 
Podobnie jak w poprzednich latach, nie 
mo:lna uzyskac pelnego zwrotu kosztu im
prezy lub biletu, ale obecnie jednorazowe 
dofinansowanie maze osi1lgn4c 80% wy
datku. 

ZUS PWR W INTERNECIE 

Zaklad Uslug Socjalnych Politechniki 
Wroclawskiej informuje, ze posiada wtaSD4 
stronl( w Intemecie. Mozna j4 znale:lc pod 
adresem: http://www.pwr.wroc.pl/politech
nika/socj alny/ 

ZUS zaprasza do przegl4dania zamiesz
czonych tam ofert i korzystania z nich. 

TARED 

Informujemy, ze wzorem lat ubiegtych w 
Hali Ludowej w dniach 24 do 27 lutego 
odbl(d'l sil( Targi Edukacyjne TARED. Po
szczeg61ne wydzialy PWr, a takze niekt6re 
jednostki (np. CKU) bl(d1t mialy swoje sto
iska prezentuj4ce ich oferty dydaktyczne. 

Zapraszamy do zwiedzania i przekazywa
nia tej informacji przyszlym kandydatom na 
studia. 

KOMISJA AKREDYTACY JNA WSZZ 

W sklad uzupelnionej przez ministra edu
kacji narodowej Komisji Akredytacyjnej 
Wyzszego Szkolnictwa Zawodowego we
szto siedmiu nowych czlonk6w. S4 wsr6d 
nich prof. Eugeniusz Tomiczek z UWr i prof. 
Janusz Pawlikowski z PWr. 
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UWAGA! 

Uprzejmie informujemy, iz termin sklada
nia deklaracji do Podstawowej Opieki Zdro
wotnej uplywa z dniem 31.03.1999 roku . 

Wszystkich chl(tnych do korzystania z 
opieki medycznej w Zaktadzie Opieki Zdro
wotnej dla Szk6l Wyzszych prosimy o nie
przekraczanie tego terminu. 

Ponadto przypominamy, ze obecnie moz
na zlozyc deklaracjl( w kazdej Przychodni 
Rejonowej bl(d4cej jednostk4 organizacyj
n'l naszego Zakladu. 

Dyrektor ZOZ dla Szk61 Wyiszych 
lek. med. Andrzej Gawlik 

WYBORY, WYBORY ... 

Nie tylko na PWr wyczuwa sil( juz , at
mosferl( przedwyborczll.'' zwi4zan'l z wybo
rem rektora i nowych wladz naszej alma 
mater. Niekt6re uczelnie wroclawskie tez 
juz przygotowuj4 sil( do wybor6w. Uniwer
sytet Wrodawski wybiera rektora 26 kwiet
nia br., a elektorzy, kt6rzy zbior4 sil( 12 
kwietnia w glosowaniu indykacyjnym wy
bior4kandydat6w nato stanowisko (kandy
dat musi potwierdzic chl(c udzialu w wybo
rach). Na Akademii Rolniczej wybory rek
tora odbl(d4 sil( 9 marca, a lista kandydat6w 
zamknil(ta zostanie 16 lutego. Znane s4juz 
wyniki przeprowadzonego sondazu. Naj
wil(kSZ'l ilosc glos6w (54) uzyskal obecny 
rektor - prof. Tadeusz Szulc (zgloszony na
stl(pnie jako kandydat), drugie miejsce za
j'll byly rektor AR - prof. Jerzy Kowalski 
(15 glos6w). Na nast({Pnych pozycjach zna
lezli sil(: prorektor prof. J6zefSzlachta, pro
rektor prof. Tadeusz Trziszka, dziekan prof. 
Waclaw Leszczynski . Akademia Medyczna 
pozna nazwisko swego nowego rektora 23 
marca, a A WF - 25 marca 1999 roku. 

APELO POMOC 

Wladze Politechniki Wroclawskiej otrzy
maly niedawno ape! o pomoc dla pana Da
riusza Krakowiaka z Warszawy chorego na 
bialaczkl( szpiku kostnego. Jedynym ratun
kiem jest przeszczep szpiku kostnego. Po
niewaz pacjent nie rna dawcy spokrewnio
nego, trwaj4 poszukiwania dawcy w Swia
towym Rejestrze Dawc6w Szpiku Kostne
go. Zabieg taki jest bardzo kosztowny. Ro
dzina chorego nie dysponuje wystarczaj1t
cymi funduszami, prosi wil(c o pomoc w 
sfinansowaniu leczenia. 

Osoby, kt6re chcialyby pom6c Dariuszo
wi Krakowiakowi, mog4 dokonywac wplat 
na konto: I 0201172-48099-270-41 w PKO 
BP XVII 0/Warszawa (Dariusz Krakowiak). 
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XXVIII posiedzenie Senatu 
(14 stycznia 1999 r.) 

JM Rektor nawiltzal do jubileuszu Wydz. 
Informatyki i Zarzltdzania - wr<(czyl dzie
kanowi J.Swil!tkowi bukiet czerwonych 
r6z. 

• Senat wyrazil zgod<( ( 43:0: 1) na zawar
cie umowy o wsp6lpracy mi<(dzy PWr i Fer
nUniversitat Hagen (RFN). 

Jak podkreslil Prorektor ds. Nauczania 
prof. L.Jacak, wynegocjowano specyficz
nil_ (innlt niz w wi<(kszosci przedstawicielstw 
FU Hagen) relacj<( mi<(dzy obydwoma pla
c6wkami, kt6re r62ni'l sit( zar6wno charak
terem, jak sprawnoscilt nauczania Studenci 
FU Hagen b<(dil_mogli korzystae ta.kie z na
szej oferty dydaktycznej, zas nasi studenci 
- z dwu-, a nawet tr6jj<(zycznych (zj<(z. an
gielskim) material6w dydaktycznych . 
.Szczeg6lowo okreslono spos6b finansowa
nia i aplikacji o dalsze fundusze. 

Podobne warunki wsp6lpracy ustalono 
mi<(dzy FU Hagen i Uniwersytetem Buda
peszteilskim 

• Sen at zaaprobowal ( 44:0:0) tez przed
stawion'l_ przez dziekana Wydz. Elektrycz
nego prof. Z.Wroblewskiego propozycj<( 
wsp6lpracy mi<(dzy PWr i Ecole Nationale 
Superieure des Mines de Nancy. Stworze
nie formalnych ram wsp6lpracy pozwoli 
podjil_e starania o fundusze z Francji. Istnie
je mozliwose rozszerzenia wsp6lpracy na 
inne wydzialy PWr (np. Elektroniki, Inzy
nierii Srodowiska). 

• Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanow
ski poinformowal o pracach nad ,Regula
minem organizacyjnym PWr". 

Stwierdzil, ze zmiana wynika m.in. z opi
nii NIK, kt6ra zaleca okreslenie struktury 
calej uczelni, a nie tylko Administracji Cen
tralnej . W regulaminie powinny bye dane, 
kt6rych brak w dokumentach wyzszego i 
nizszego rz<(du. 

W pracach nad tekstem dil_zono do skr6-
cenia tekstu i usystematyzowania danych. 
Struktur<( podzielono na jednostki ( okreslo
ne w §6 Regulaminu), kt6rych sklad kadro
wy i struktur<( okresla Regulamin oraz ko
m6rki - jednostki wewn<(trzne, kt6rych 
struktura moze ulegae zmianie na podsta
wie decyzji nizszego szczebla. Nie zawsze 
rna to zwiil_zek z ilosciil_ zatrudnionych pra
cownik6w, np. Sekcja Wsp6lpracy Mi<tdzy
narodowej jest jednostk<L choe jest nielicz
na (nie dzieli sit( na sekcje). W Regulami
nie wymienione jest Biuro Promocji Uczel
ni, choe rna tylko 1 pracownika etatowego, 
natomiast Biuro ds. Wynalazczosci posta-
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nowiono wlil_czye do Dzialu Nauki, ale po
niewaz powinno miee szyld zewn<(trzny, za
chowano je jako subjednostk<(. Zniknlt sek
cje Dzialu Nauki . Sprawa struktury organi
zacyjnej byla dyskutowana na posiedzeniu 
Komisji ds . Statutu i Regulamin6w, gdzie 
rozwazano problem, czy struktura powinna 
bye okreslana po czy przed budzetem. Py
tano tez o duzil_liczb<(jednostek podleglych 
rektorowi. Pewne trendy, np. rozw6j dzialu 
zajmuj'l_cego sit( sprawozdawczosciltpodat
kow'l_, Sll nie do unikni<(cia. 

Dr R.Radomski (Komisja ds. Statutu i 
Regulamin6w) stwierdzil, ze po dyskusji z 
prorektorami L.Jankowskim i J.Zdanow
skim oraz kilku autopoprawkach komisja 
nie zglasza zastrzezeil . 

Dr G.P~kalski zapytal, czy (i je5li tak, to 
na jaki okres) przyj<(cie Regulaminu ustali 
liczb<( etat6w poszczeg6lnychjednostek or
ganizacyjnych. Prof. J.Zdanowski odpo
wiedzial, ze nie mozna przedstawiae Sena
towi kazdej zmiany kadrowej. Zaklada sit(, 
ze Senat b<tdzie przyjmowal wersj<( skory
gowan'l_ co 2 lata. 

JM Rektor zauwazyl, ze zdecydowane 
zmiany kadrowe muszil_ wynikae z konkret
nych powod6w, zwlaszcza ze dltZY sit( do 
,odchudzania" struktury. Instrukcje Senatu 
mogil_ wskazywae kierunki zmian. 

Prof. R.Grzllslewicz byl zdania, ze bra
kuje mechanizmu wprowadzania w zycie 
korekt, kt6re Sil_ proponowane. 

Dr M.Ciurla zauwazyl, ze nie nalezy my
lie schematu organizacyjnego z wielkosciil_ 
zatrudnienia lub jego limitem. Zapytal, czy 
wlasciwie opisano funkcje poszczeg6lnych 
dzial6w. 

Prorektor L.Jacak podkreslil potrzeb<( 
wsp6lpracy ze studentami w celu racjonal
nego zagospodarowania studenckiego Fun
duszu Pomocy Materialnej sluz'l_cego finan
sowaniu dom6w studenckich. JM Rektor 
odpowiedzial, ze fundusz ten jest obciil_ZO
ny finansowaniem ok. 100 etat6w. Prace nad 
racjonalizacjll wydatk6w Sil_ utrudnione z 
powodu trudnosci we wsp6lpracy z niekt6-
rymi dzialaczami spolecznymi (spoma kwe
stia narzut6w, kt6re wg nich nie powinny 
bye naliczane przez uczelni<( od FPM). 

Pror. J.Zdanowski poinformowal, ze na 
potrzeby DS6w uczelnia zatrudnia pracow
nik6w na 144,5 etatach, z kt6rych 105,7 eta
tu to obsluga i robotnicy. 

Dziekan E.Kubica powiedzial, ze trzeba 
wziil_e pod uwag<( dysproporcj<( personelu (i 
realizowanych przezeil zadan) w dziekana
tach i instytutach. Te pierwsze Sil_ przeciil_
zone zadaniami, kt6rych przybywa ze wzgl<(-

5 

T u 
du na wzrost znaczenia organizacyjnego 
wydzial6w, jak i zwi<(kszajil_ce sit( zadania 
dydaktyczne. 

Dyr. A.Kaczkowski zauwazyl, ze dzieka
ni mogil_ wykorzystae w tym celu b<(dil_cy w 
ich dyspozycji fundusz plac. 

Senat przyjil_l regulamin (41: 1: 1). 
• Dyskusj<( nad zalozeniami do budZetu na 

1999 rok rozpoczil_l Prorektor ds. Nauki 
prof. J.Zdanowski, kt6ry stwierdzil, ze 
budzet ten b<tdzie trudny ze wzgl<(du na po
trzeb<( kredytowania inwestycji (kontynu
acja budynku WCTT, niezb<(dny budynek 
Wydz. Chemicznego ). Pewne srodki uzyska
no z KBN, ale potrzeby Sil_ wi<(ksze. Koniecz
ne jest wprowadzenie rezerwy rektora, kt6-
ra zabezpieczy przed katastrofil_. 

Wladze uczelni zakladaj'l, ze w budZecie 
moze zabraknil_e 19 min zl. Srodki, kt6re 
mozna by pozyskae z rezerwy na badania 
statutowe (8 mln zl) i na badania wlasne (3 
mln zl) to za malo. Mozna ograniczye bu
dzet wydzial6w, ale spowodowaloby to dra
styczne ci<(cia. Sytuacja niekt6rych wydzia
l6w jest juz teraz trudna. Najgorszy wynik 
to - 312 tysi((cy, najlepszy +60 1 tys . zl. 

Dotychczas dotacja na fundusz osobowy 
byla w 50% rozdzielana wg algorytmu 
uwzgl<(dniaj'l_cego stan kadry (wsp. 2 za pro
fesora, 1,5 za dr hab., 1 za dr, inni 0). Z dru
giej polowy srodk6w rozdysponowywano 
46% proporcjonalnie do obciil_zenia dydak
tyczne (doktoranci maj'l_mnoznik 5, zas dla 
student6w stosuje sit( wskazniki przelicze
niowe zalezne od roku i typu studi6w) roz
liczane na wydziale. Pozostale 4% stanowi 
rezerw<( celowil_ rektora, z kt6rej pokrywa 
sit( koszty zaj<(e z matematyki i fizyki (niz
szych lat), nauki j<(zyka dla obcokrajowc6w, 
program TALENT. 

Wladze Uczelni proponuj'l, aby w 1999 
roku wprowadzie zmian<(, jednakze ograni
czonil_ 30% wsp6lczynnikiem przeniesienia. 
w nowym systemie 35% srodk6w przydzie
lane byloby wg wskaznika kadrowego, ale 
innego niz MENowski (np.: prof.zw. = 3,43, 
prof.tyt. = 2,78, .. . ,wykladowca z doktora
tem = 1,49, inni = 0,99). Reszt<( stanowila
by rezerwa celowa. Otrzymane w ten spo
s6b wska:Zniki zaspokojenia potrzeb wydzia
l6w bylyby ponadto skorygowane dyskry
minatorami okreslaj'l_cymi dopuszczalny 
przedzial, np . 90-110%. Tak wi<(c wydzia
ly, kt6rym z algorytmu przypadalyby srodki 
zaspokajaj'l_ce 80 i 114% potrzeb (tak sza
cuje sit( skrajne przypadki), otrzymalyby, 
odpowiednio 90 i 110%. 

Dokoticzenie na stronie 6 
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Prorektor Zdanowski stwierdzil tez, ze 
trudno oszacowac mic~dzywydzialowe prze
plywy pieni((dzy za dydaktyk(( i powinnije 
okreslic dziekani. 

Przewidywane koszty dzialalnosci dydak
tycznej to 151.216,6 tys. zl. W tym 86,3% 
zu:lywajCljednostki dzialalnosci podstawo
wej (wydzialy - 110.391 tys. zl, filie - 3.082 
tys . zl, studia- 4.810 tys. zl, BGiOINT-
3.839,7 tys. zl, WCSS- 219 tys . zl, rezer
wa rektorska 958 tys. zl) . Administracja 
uczelni podlegla Rektorowi, Prorektorom i 
Dyrektorowi Adm. rna partycypowac w 
7,82% koszt6w dzialalnosci dydaktycznej, 
co wynosi 19.121 tys zl ( z tego dzial D .A. 
15.194 tys ., JMR 2.626 tys., Pror. Ds . Na
uki 523 tys ., Pror. Ds. Naucz. 428 tys., Pror. 
Ds. Og. 350 tys .zl). Jednostki dzialalnosci 
pomoi:niczej i bytowej to pozycja 8.810,3 
tys. zl, remonty - 5 min zl. 

JM Rektor wyrazil nadziej((, ze rzeczy
wisty bud:let wraz ze srodkami uzyskanymi 
jako rekompensata za straty powodziowe 
okaze si(( wi((kszy niz zakladany. 

Prof. J.Zwoidziak poprosil, by okreslic 
ir6dla deficytu i mozliwosci ich zniwelo
wania. 

Prof. H. Gorecki stwierdzil, ze propono
wany nowy algorytm podzialu srodk6w (w 
przeciwienstwie do MENowskiego) nie 
sprzyja wydzialom , kt6re dopracowaly si(( 
dobrej kadry. Racjonalnym posuni((ciem 
dziekana takiego wydzialu byloby zwolnie
nie profesor6w tytularnych! Najlepiej b((dzie 
si(( mial wydzial bez samodzielnych pracow
nik6w. 

Prof. J.Zwoidziak zauwazyl, ze KBN 
premiuje wydzialy maj'lce duz'lliczb(( pro
fesor6w. 

Prof. R.Grz~tslewicz wyrazil nadziej((, ze 
w niedalekiej przyszlosci Uczelnia b((dzie 
miala bud:let rz((du 0,1% budzetu krajowe
go. Na razie dostrzegl jednak przenoszenie 
istniejClcych ograniczen finansowych naco
raz nizszy szczebel, tym razem - wydzialo
wy. Wobec zr6znicowania wydzial6w moz
na proponowac r6:lne mechanizmy rozdzialu 
dotacji. Zalet'l systemu ministerialnego jest 
jego przejrzystosc: po polowie dotacji za 
kadr(( i za student6w. Za kadr(( PWr dostala 
dotacj(( 60 min zl, wi((c nalezy dbac o jej 
rozw6j . 

Prof. A.Mulak podkreslil, ze prace nad 
nowym algorytmem maj'lzamkn'lc problem 
pokrywania z rezerwy wydzial6w majctcych 
deficyt. 

Prof. M.Hardyg6ra za 3 gl6wne proble-
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my finansowe wydzial6w uznala : pensje, 
rozliczenia mi((dzywydzialowe i nadgodzi
ny. Wydzial G6rniczy rna trudnosci finan
sowe spowodowane koniecznosci'lzlecania 
zadan dyd. innym wydzialom. 

Prof. K.W6js wyrazil obaw«, ze w razie 
wprowadzenia ,r((cznego sterowania" wy
datkami powstanie problem, kto rna podej
mowac decyzje. Jesli rektor, to zb((dna jest 
procedura dzielenia pieni((dzy pomi((dzy 
wydzialy; jezeli dziekani - nie rna potrzeby 
korygowania algorytmu. Potrzeba przede 
wszystkim systemu sp6jnego. 

JM Rektor stwierdzil, ze SCl uczelnie, kt6-
re skorygowaly na wewnl(trzne potrzeby 
wsp6lczynniki kosztochlonnosci . Rektor 
odpowiada za calosc finans6w uczelni . Z 
zestawienia skutk6w finansowych wynika, 
ze na zmianie, kt6ra globalnie spowodowa
laby przesuni((cie II min zl straciloby 7 
wydzial6w. Zmiany nie przekraczalyby 
15%. Do dyskusji pozostaje zakres dyskry
miancji. 

Prof. L.Giadysiewicz wyrazil pogiCld, ze 
kazdy algorytm jest zly. Dr J.G6rniak po
ruszyl sprawl( wsp6lczynnik6w przyj((tych 
wobec student6w z filii (obecnie liczonych 
ze wsp. 1,5). 

Prof. J.Swi~ttek zauwazyl, ze zmiana al
gorytmu podzialu srodk6w (np. inne wskaz
niki dla pracownik6w obslugi dydaktyki) 
wplyn'l na zmian(( kosztochlonnosci po
szczeg61nych form dydaktycznych. Dydak
tyka, jak wiadomo, jest deficytowa. Wpro
wadzenie nowego algorytmu ze znacz'lcym 
wsp6lczynnikiem przeniesienia tylko utrwa
la dotychczasow'l sytuacj((. 

Prorektor ds. Nauczania prof. L.Jacak 
przypornnial, ze nadgodziny SCl zr6dlem zna
CZClCych przychod6w: 6 - 9 min zl. 

Prof. J.Zdanowski zaproponowal, by na 
kolejnym posiedzeniu przeglosowac: algo
rytm, wsp6lczynnik przeniesienia, wsp6l
czynnik za zaj((cia w filiach i stale pozycje 
budzetu. z tego wyniknie, ile srodk6w z 
funduszy na badania wlasne i dzialalnosc 
statutow'l nale:ly zablokowac na place. To z 
kolei pozwoli okreslic szczeg6ly finas6w i 
koszt6w. Pod glosowanie zostanie tez od
dany regulamin finansowy. 

• Ze wzgl((du na nieobecnosc prof. J.Swo
rakowskiego przesuni((to termin odpowie
dzi na jego interpelacj((. 

• Dr A.Grzegorczyk zlozyl interpelacj((: 
- Jak zostal rozdysponowany fundusz plac 

na dzialalnosc dydaktyczn'l w 1998 roku ( w 
rozbiciu na poszczeg6Jne wydzialy)? 

- Jak ksztaltowaly si(( w Jatach 96/97 i 
97/98 stawki za godziny ponadwymiarowe 
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na poszczeg61nych wydzialach w rozbiciu 
na 4 grupy odpowiadaj'lce stanowiskom 
wymieniane w zarzCldzeniach Rektora 10/ 
97 i 20/98? 

- Ile godzin ponadwymiarowych zrealizo
wano w roku akad. 97/98 na poszczeg6lnych 
wydzialach i jaki byl potencjal dydaktycz
ny tych wydzial6w? 

• JM Rektor zapowiedzial zblizaj<lCCl si(( 
regulacj(( plac, brak jest jednak informacji 
o wielkosci przyznanych kwot. Moze op6Z
nic si(( wyplata ,trzynastki", gdyz srodki z 
bud:letu jeszcze nie naplyn((ly, a skierowa
nie na ten eel srodk6w z budzetu uczelni 
mogloby bye uznane za zlamanie zarz'ldze
nia ministra. 

Poinformowal o otrzymywanych z r6Z
nych uczelni Jistach protestacyjnych w spra
wie finansowania szkolnictwa wyzszego, a 
tak:le o liscie wicemin. J.Zdrady prosz'lcym 
o pomoc dla akademickich (dotychczas) 
ZOZ6w. 

Prorektor L.Jankowski zauwazyl na 
marginesie tego wezwania, ze wobec komer
cjalizacji sluzby zdrowia tryb , udzielania 
pomocy" powinien zostac okreslony odg6r
nie. 

Profesor T. Winnicki zaproponowal, by 
wprowadzic pod obrady sprawl( noweliza
cji konstytucji (kwestia odplatnosci ksztal
cenia). 

Prof. R.Grz~tslewicz zaapelowal do calej 
spolecznosci o aktywny udzial w wyborach 
elektor6w. 

XXIX posiedzenie Senatu 
(21 stycznia 1999 r.) 

Gosciem Senatu byl prof. J.Woinicki, 
rektor Politechniki Warszawskiej, przewod
niCZClCY KRPUT, wiceprzewodniCZClCY 
KRASP i komisji Iegislacyjnej KRASP. 
Przedstawil on poglCld, ze wobec ograniczo
nych srodk6w budzetowych na nauk(( i 
szko1nictwo wyzsze srodowisko akademic
kie rna dwie drogi dzialania: albo budowac 
strategi(( na walce o zwi((kszenie srodk6w 
finansowych i szermowac protestami (ten 
nurt reprezentuje Komitet na Rzecz Rato
wania Nauki Polskiej), albo (nie traqc z 
pola widzenia finans6w) prowadzic dziala
nia systemowe pozwalaj'lce na zwi((kszenie 
produktu krajowego brutto, co sprawi, ze ten 
sam procent PKB b((dzie mial coraz wi((k
SZ<l wartosc. Prof. Woznicki opowiedzial 
si(( za drugim rozwi'lzaniem. J ako rektor PW 
zaklada, ze finansowanie w cenach stalych 
pozostanie bez zmian. W tych warunkach 
trzeba poprawic zdoJnosc fOZWOjOWCl STO-
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dowiska. System prawny powinien umozli
wie czerpanie srodk6w spoza budzetu. Jesz
cze za czas6w min . Wiatra rektorzy wyst<~.
pili z inicjatyw<~.legislacyjn<~.prowadz<tC<t do 
zmian ustrojowych pozwalaj<~.cych im zdo
bywae pieni<tdze. W tym procesie premia
wane bylyby dobre uczelnie. 

Nowa ustawa o szkolnictwie wyzszym 
powinna odpowiedziee nate potrzeby tak
ze i dlatego, ze istniej<t makroekonomiczne 
zagrozenia, a jednoczesnie rozwija sil( sa
morz<~.dnose. ,W procesie dziejowym uwal
niania szkolnictwa wyzszego nalezy p6jse 
dalej " . Uczelnie powinny usprawniae swo
je zarz<~.dzanie zachowuj<~.c dyscyplinl( bu
dZetow<~.. Nalezy spodziewae sil( tendencji 
do federowania sil( poszczeg6lnych uczelni 
(bez utraty osobowosci prawnej) i zwi<tzk6w 
z innymi podmiotami gospodarczymi. Fe
deracyjna struktura uczelni bl(dzie sprzyja
la rozwojowi rad naukowych. Politechniki 
stoj<t obecnie przed wyzwaniem, gdyz na 
rynku rekrutacyjnym S<t slabsze od uniwer
sytet6w i uczelni ekonomicznych. Choe 
sprawa nie jest jeszcze grozna , nalei:y 
,wzi<te dui:y kawalek nowego rynku dla 
utrzymania studi6w technicznych". PW 
idzie l<t drag<~.: Senat podj<tl uchwall( o utwo
rzeniu nowych wydzial6w : Kierowania i 
Adrninistracji, Nauk Podstawowych (ma
tematyka, fizyka, nauki inforrnacyjne, moi:e 
biologia, chemia - taki:e ta nieini:ynierska) . 

Uczelnia widzi potrzebl( kupowania kadry 
na rynku akademickim, dzil(ki czemu moz
na bl(dzie zorganizowae wydzialy spolecz
no-hurnanistyczne (prawo, finanse, banko
wose). Przemiany takie to kwestia kilkudzie
sil(ciu lat. Gdyby nowe prawo nato pozwo
lilo, PW popieralaby dzialania federacyjne 
w regionie Mazowsza. 

W dyskusji prof. J.Koch stwierdzil, ze 
trudno zdobye srodki pozabudzetowe ze 
wzgll(du na male zainteresowanie przemy
slu dla innowacji i ograniczone kontakty 
uczelni z przemyslem. Prof. T.Winnicki 
zapytal o moi:liwosci zinterpretowania za
pis6w Konstytucji w spos6b pozwalaj<~.cy 
czerpae zyski z dydaktyki. Prof. J.Mio
chowski poruszyl problem groi:<~.cych spo
r6w kompetencyjnych mil(dzy politechnika
mi i uniwersytetami. Prof. H.Hawrylak 
zapytal o rozwi<~.zywanie przez autonomicz
ne uczelnie problem6w kadrowych (awan
se) . 

Prof. Woznicki zreferowal swoje wraze
nia z sejmu, gdzie jako jedyny rektor uczest
niczyl w posiedzeniach ugrupowan politycz
nych, kt6re wsp6lpracowaly przy tworzeniu 
Konstytucj i RP. (Za odplatnosci<~.powszech-
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n<t za studia byly SLD i UW; posel Z.Bugaj 
(UP) byl zdecydowanie temu przeciwny, zas 
zdania posl6w PSL byly podzielone, ale 
ostatecznie poparli Bugaja.) Zapis m6wil, 
ze ,nauka" (w sensie: nauczanie) jest bez
platna, ale platne mog<t bye pewne swiad
czenia . Partie przeciwne bezplatnosci uzna
ly, ze og6lnose zapisu pozwala zinterpreto
wae go r6wniei: , jako ,bezplatna szkola, 
(wsp6l)platne studia". Ostateczna interpre
tacja norrny konstytucyjnej nast<tPi jednak 
zapewne dopiero wtedy, gdy zajmie sil( ni<t 
Trybunal Konstytucyjny. 

Zdaniem prof. Woznickiego nastawienie 
spoleczne do idei odplatnosci nie jest tak 
zle, jak pr6buj<t sugerowae media. Ostatnio 
naglosniono manifestacjl( przeciwnik6w 
odplatnosci, kt6ra zgromadzila 5 (pil(c!) 
os6b. 

W 2000 roku zostanie zapewne uchwalo
ne nowe Prawo o szkolnictwie wyiszym. 

Co do rywalizacji uczelni, prof. Woznic
ki wierzy w uszlachetniaj<t.C'I. zasadl( wsp6t
pracy przy kszta!ceniu. W sprawie awans6w 
- jest zdania, ze rol<t panstwa powinno bye 
stanowienie standard6w i regulowanie sys
tem6w. Musz<t. istniec kryteria jakosci ksztal
cenia. Nie znaczy to jednak, ze kazdy awans 
musi bye zatwierdzany na szczeblu central
nym. Poszczeg6lne rady naukowe moglyby 
otrzymywae uprawnienia, kt6rych efekty 
bylyby koncesjonowane. 

• Senat zatwierdzil przedstawion<t przez 
prof. Z.Bacia opinil( o dorobku i dzialal
nosci ini:. arch. Jaime'a Lernera w zwi<tzku 
z inicjatyw<t nadania mu tytulu honoris causa 
Politechniki Krakowskiej (45:0:0) . 

• Powr6cono do sprawy budzetu PWr na 
1999 r. Prorektor J.Zdanowski wyrazil 
pogl<td, ze na wstl(pie trzeba uzgodnie prze
widywane nadgodziny i przeplywy, jako 
znacz<tce pozycje budzetowe. Zapropono
wal, by uznae za stale nastl(pUj<tce skladni
ki budzetu: dzialalnose kulturaln<t studen
t6w, odpisy dla emeryt6w z funduszu socjal
nego, pokrycie niedobor6w ubezpieczen 
spol. student6w, remonty (wg prognoz), fi
nansowanie filii, studi6w (+ nadgodziny), 
BG i WCSS, 80% przewidywanych kosz
t6w obslugi procesu badawczego i dydak
tycznego, 80% koszt6w dzialalnosci jedno
stek pomocniczych , co w sumie daje 
35.518,8 tys. zl, jak r6wniez pull( rezerw 
rektorskich i rezerwy dziekan6w. 

Planuje sil( utworzenie nastl(puj<tcych re
zerw: 

- rezerwa Prorektora ds. Nauki na bada
nia wlasne winna pozostae, ale coraz wil(k
sza czl(se bl(dzie przeznaczana na konkursy 
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(granty tematyczne itd.), rozw6j Biblioteki, 
granty dla emerytowanych pracownik6w 
naukowych PWr; 

- rezerwa Prorektora ds. Nauki z fundu
szu zasadniczego - zostanie zmniejszona, 

- rezerwa Prorektora ds. Og6lnych - zo
stanie znacznie okrojona, 

- rezerwa Prorektora ds. Nauczania- two
rzona z funduszu amortyzacji aparatury; 
dui:<t jej CZ((Se rozdzielono na wydzialy, a 
jednorazowo przeznaczono j<t na zakup 
komputer6w (,Akcja 500"). 

Fundusz amortyzacji powinien bye zwra
cany instytutom (poza 10% naleznymi mi
nisterstwu), a by jednostki nie mialy opor6w 
wobec zakup6w sprzl(tu. Wzorem innych 
uczelni trzeba stworzye rezerwl( prorektora 
na wydatki na aparaturt( dydaktyczn<t. Musi 
istniec rezerwa na centralne finansowanie 
przedmiot6w podstawowych. Prorektor 
J.Zdanowski przedstawil tez inforrnacjt( o 
budzecie wydzial6w. Podkreslil, ze przeply
wy burz<t algorytmy. Przychylil sil( cztescio
wo do pogl<tdu dr J.Gorniaka, ,ze tego nie 
nalei:y ruszae", ale zasugerowal mozliwose 
wprowadzenia dyskryminator6w ogranicza
j<tcych przedzial regulacji. Stawka godzino
wa zajl(e wzrosnie z 41 do 47 zl. 

Dotacja na dzialalnosc dydaktyczn<t (liczo
na bez regulacji za styczen i ubruttowienia) 
wyniesie 120.180 tys . zl. Wraz z dochoda
mi z dydaktyki i lokat, srodkarni na badania 
wlasne i statutowe etc., uzyskuje sil( kwott( 
145.494,487 tys . zl 

Suma potrzeb przekracza dotacjl( o 20 min 
zl, a dochodz<tjeszcze zwil(kszone wydatki 
na rernonty. 

W 1998 roku niekt6re wydzialy musialy 
utopie dui:<t CZ((Se srodk6w na dzialalnose 
statutow'l. w kosztach wydzialowych. Przyj
muje Sit(, ze min. 20% Srodkow na fundusz 
osobowy bl(dzie finansowanych z koszt6w 
og6lnych naliczanych od badan. 

Sytuacjl( w dziedzinie nadgodzin okreslil 
prof. Zdanowskijako katastrofaln<t. Mimo 
ze stawki zmalaly, lawinowo wzrosly sred
nie wydatki (134,8%). Rekord to wzrost 
2, 75-krotny. 

Zaleca sil( zmianl( Regularninu zasad go
sp'odarki finansowej: §23 (zasady podzialu 
srodk6w i limit6w), §24 (podzial limitu 
wynagrodzen osobowych), §26 (rezerwa na 
remonty). 

Dr M.Ciurla poparl propozycjl( dotycz<t
C<t algorytmu podzialu srodk6w. Stwierdzil, 
ze projekt budzetu zmienil sil(, ale komisja 
traktuje to jako wst({Pn'l. wersjl( przed po
znaniern rzeczywistego budzetu. Proponu-
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je jednak przedyskutowanie wydatk6w, 
zwlaszcza wobec omawianego przez Prorek
tora debetu. 

Prof. Zdanowski zwr6cil si(( o przeglo
sowanie wczesniej wymienionych szczeg6-
lowych kwestii. 

Prof. J.Koch byl zdania, ze aby uzyskac 
miarodajny obraz sytuacji, nadgodziny na
lezy analizowac godzinowo, a nie kwoto
wo. Prof. K. Wojs stwierdzil, ze nadgodzi
ny S!lPO prostu wynikiem dysproporcji mi((
dzy ilosci11ckadry i wielkosci11czadan dydak
tycznych, zatem trudno regulowac to zjawi
sko wprowadzaniem ogranicznik6w do al
gorytmu. JM Rektor zauwazyl, ze podob
ny mechanizm istnieje w algorytmie MEN. 

Prof. R.Grzl!slewicz powiedzial, ze nie 
mozna wprowadzac ograniczen tam, gdzie 
chodzi o zaj((cia dydaktyczne. Wiele wydzia
l6w stosuje stawki minimalne za nadgodzi
ny. Poparl przekazywanie jednostkom srod
k6w odprowadzanych z tytulu amortyzacji 
i ograniczanie wydatk6w na remonty. Za
proponowal zmian(( koncepcji: skoro defi
cyt budzetu wynosi 10-20%, nalezy o tylez 
ograniczyc fundusze wszystkich jednostek, 
a nie tylko wydzial6w. Wyj11ctek nale:Zy zro
bic tylko dla jednostek scisle dydaktycznych 
(SNJO, SWFiS). 

Prof. P.Sniady przypomnial, ze uczelnia 
dziala dzi((ki godzinom nadliczbowym, kt6-
re S!l zr6dlem istotnych przychod6w. Ich 
ograniczenie to rezygnacja ze studi6w za
ocznych. Prof. L.Jacak zgodzil si((, ze 
wzrost zadan dydaktycznych to wzrost do
tacji. Problem polega jednak na tym, ze 
uczelnia musi pokrywac z uzyskiwanych 
srodk6w posrednio generowane niedobory. 

Prof. J.Koch przypornnial, ze wzrost licz
by nadgodzin byl powodem przeniesienia 
decyzji finansowych na wydzialy. Chodzilo 
o przeciwdzialanie nieracjonalnemu roz
drabnianiu zaj((c wynikaj11ccemu z nadwyzek 
kadry dydaktycznej. Teraz problem wydaje 
si(( odwrotny: sctpracownicy maj11ccy po 700 
nadgodzin, zas niewiele m6wi si(( o stan
dardach ksztalcenia. 

Dr A.Grzegorczyk uznal, ze nie nalezy 
wprowadzac zbyt gwaltownych przemian. 

Prof. J.Zwozdziak poruszyl kwesti(( ko
lizji kompetencyjnej mi((dzy instytutem i 
wydzialem: co maze zrobic dziekan, kt6re
mu podlegly instytut rna stale ujemny bi
lans? 

Senat w glosowaniu postanowil, ze 90% 
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funduszu amortyzacyjnego b((dzie wracalo 
na wydzialy (30: I :3), odrzucono system 
dyskryminator6w (14:19:8) i poparto algo
rytm MEN 29 glos6w, wobec 12 glos6w na 
wersj(( proponowan11c przez prof. Zdanow
skiego). Przyj((to, ze na remonty przezna
czy si(( 5 min zl (19 glos6w) ,ze wskaza
niem na wi((cej" (12 gl.) 

Przy wniosku o uznanie wskaznik6w sta
lych budzetu prof. J.Zwozdziak zapropo
nowal, by uwzgl((dnic wsp6lczynniki wzro
stu dla student6w, zas prof. R.Grzl!slewicz, 
by ograniczyc bud:Zety jednostek pomocni
czych o 10%. Prorektor L.Jankowski za
uwazyl, ze S!l to decyzje rzutuj11cce na zatrud
nienie. Wniosek ten zostal jednak przyj((ty 
pozytywnie (18: 15:8). Poniewazjednak rze
czywisty deficyt nie jest znany, wnioski ply
ll!lCe z takiego wyniku nie S!l calkiemjasne. 

Podstawowa propozycja prof. Zdanow
skiego dotycz11cca stalych wskaznik6w bu
dzetowych zostala odrzucona (14:15:11). 
Sprawa powr6ci wi((c zapewne do komisji. 
Dr M.Ciurla wyrazil zaskoczenie powyz
szymi wynikami, skoro budzet jest prowi
zoryczny. 

• JM Rektor A.Mulak zaprosil zebranych 
do dyskusji na temat strategii rozwoju PWr. 
Om6wil wyst((pUj!lce obecnie tendencje do 
restrukturyzacji i federalizacji uczelni. 

Prof. J.Koch opowiedzial si(( za perma
nentnym doskonaleniem, rozwijaniem no
wych kierunk6w studi6w. 

Prof. J.Miochowski uznal, ze strategia 
rozwoju to zadanie dla now ego senatu. Prof. 
Z.Bac okreslil wprowadzanie humanistycz
nych zaj((c na PWr jako rewolucyjny krok 
w skali uczelni technicznych. 

Prof. H.Hawrylak podkreslil celowosc 
selektywnego rozwoju kierunk6w, zwlasz
cza w dobie ograniczen ekonomicznych. 

Dr J.Gorniak zalecil poszukiwanie eks
pert6w, kt6rzy w drodze konkursu mogliby 
przedstawic odpowiednie strategie. 

Prof. L.Jacak wezwal, by nie szukac 
zmian formalnych, kt6re sluzylyby unika
niu rzeczywistych. 

Zdaniem prof. J.Sworakowskiego nie 
powstanie zadne wartosciowe opracowanie 
bez generalnego spojrzenia na problemy 
Uczelni. 

• Odpowiadaj11cc na interpelacj(( prof. 
J.Sworakowskiego zabrali glos dyr. 
H.Szarski i Prorektor J.Zdanowski. 

Dyrektor BGI zaprzeczyl, by publikacje 
byly dokumentowane tylko w oparciu o ory
ginaly, choc one w najwyzszym stopniu za-

T lG 

pewniaj11c poprawnosc opisu bibliograficz
nego. Stosuje si(( takze dokumentacj(( w 
oparciu o bazy danych. Trudnosci w kon
kretnym przypadku mogly wynikac z braku 
odpowiedniej obslugi bibliotecznej na wy
dziale. 

Prof. Zdanowski ustosunkowal si(( do 
zarzutu o nadmiem11c sprawozdawczosc pod
kreslaj!lc, ze jej zakres wynika z przepis6w. 

W odpowiedzi na interpelacj(( dr A.Grze
gorczyka Prorektor J.Zdanowski poinfor
mowal, ze jednorazowe zwi((kszenie limitu 
funduszu osobowego dla wydzial6w wyno
silowtysi!lcachzl): Wl-450, W2 - 150, W3 
-230, W4-300, W5 - 100, W6 - 70, W7 -
250, W8 - 200, W9- 40, WI 0 - 350, Wl1 
- 0 (razem: 2140.) 

Uczelniane stawki minima1ne za godziny 
ponadwymiarowe to 21 zl dla profesora zw. 
i tyt., (natomiast na W2, W5 i W6 - 30 zl, 
23 zl na W7, 28 zl na W8, 40 zl na W9), d1a 
prof. nzw. , doc, dr hab. 18 zl ( odpowied
nio: 26, 25, 26, -, 22, 30), dla adiunkta dr, 
st. wykladowcy 16 zl (20, 20, 20, -, 19, 20), 
dla asystenta, wykladowcy, lektora, instruk
tora 10 zl (15, -, 15, 13, 14, 12, a w studiach 
11 z; ). Godziny ponadwymiarowe (bez ho
norari6w) poszczeg6lnych wydzial6w w 
minionym roku akad, i ich potencjal dydak
tyczny przedstawiaj11c ponizsze liczby: 

W1 (10.816, 31.455), W2 (15.888, 
37.923), W3 (10.976, 40.909), W4 (39.788, 
65.577), W5 (5.082, 25.987), W6 (4.887, 
12.981), W7 (12.587, 18.942), W8 (32.371, 
43.780), W9 (5.581, 15.303), W10 (29.944, 
42.521), W11 (22.663, 40.706), SNJO 
(6.711, 37.740), SWFiS (10.183, 11.658). 
W sumie (207.477, 425, 482). 

• Zlozono 2 kolejne interpelacje: 
Dr Barbara Teisseyre zwr6cila si(( o prze

prowadzenie podzialu laboratorium (po
mieszczen, sprz((tu) b. Zakladu Geologii w 
Instytucie Geotechniki i Hydrotechniki . 
Sprawa jest konsekwencj11c restrukturyzacji 
instytut6w mi((dzywydzialowych i byla 
przedmiotem licznych wczesniejszych wy

St<tPien. 
Dr Tadeusz Gudra zapytal, czy w zwi!lz

ku z reformct systemu emerytalnego Uczel
nia przewiduje mozliwosc wsp6ludzialu w 
organizacji grupowego systemu ubezpie
czen stanowi11ccego tzw. III filar oraz czy 
rozwazana jest mozliwosc oplaty skladki na 
ten fundusz z dochodu przed opodatkowa
niem. 

Nast((pne posiedzenie Senatu 25 lutego, 
godz. 14.00. (mk) 
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Wspomnienie 

MARIAN BoGucKI 
(1921-1999) 

Dr hab.inz. Marian Bogucki, profesor nadzwyczajny Politech
niki Wroclawskiej, urodzil sie:;_ 13 1ipca 1921 r. w Poznaniu. Pod
czas okupacji ucze:;_szczal do Iiceurn matematyczno-fizycznego 
w Piotrkowie Trybuna1skim. Tam tez zdal mature:;_ w 1945 r. Za
raz po zakoiJ.czeniu wojny rozpocz11,l studia na Politechnice Wro
clawskiej na kierunku elektrotechnicznym. 20 lipca 1951 r. zdal 
egzamin dyplomowy i uzyskal tytul magistra ii1Zyniera. Od wrze
snia 1949 r., be:;_d1\,c jeszcze studentem, pracowal w Katedrze 
Elektrotechniki Og6lnej na stanowisku mlodszego asystenta. Po 
ukoiJ.czeniu studi6w obj11,1 od 1 wrzesnia 1951roku stanowisko 
asystenta w tej katedrze. Naukowo zajmowal sie:;_ w tym czasie 

Potegnanie 

STANISLAW BEK 

W dniu 12 stycznia 1999 roku zmarl sp. dr inz. Stanislaw Bek, 
absolwent PWr. Byl on pierwszym prezesem Akademickiego Ch6-
ru Student6w Politechniki, zalozonego w 1946 roku na naszej uczel
ni, a nawi11,zuj11,cego do tradycji lwowskiego Akademickiego Ch6ru 
Technickiego. 

Stanislaw Bek urodzil sie:;_ 23 maja 
Krosna. W czasie wojny byl zo:lni1~rzemtMlJ$1~fm~ 
na Przele:;_czy Dukielskiej. Udalo mu 
ku smierci wydanego na niego pn~§lzl~Jm 
sie:;_ na Uniwersytet JagielloiJ.ski ll.fi~'d?J';;;;JJ 
warzysz11,q Grupie 
Tu dzialal w Strazy n.ll.llu•;;u~t"'JI..:It:i 
ni. Jeszcze jako student ZOirnlliWI'<Wi 

nym w Katedrze B 
L11,dowego PWr. MiDJlitWIV ud.ll."'ll."'. ciesz11,cego sie:;_ 

dziesi::tty<;h zmuszony byl 
t'(l~2ll~D! ~IIJ:ai~~owal w r6znych osrodkach 

uznaniem wsr6d StlJ,fi:lM" 
odejsc z 

Biura Studi6w i Projek-
~~~~skiej w Prezydium Rady Naro

latach przed przejsciem na eme
powr•OCIJ.WII.U~f:!)OJooi!I<A""''np.,.· '"' · prace:;_ w Wyiszej Szkole 

Wsr6d wielu odznaczeiJ.,jakie po
i Krajowej oraz Zlota Odznaka nadana w 

Gl6wny Polskiego Zwi11,zku Ch6r6w i Or-
kiestr za w pracy spolecznej. 

Do konca zycia czul sie:;_ ZWi11,zany z Ch6rem Akademickim PWr, 
interesowal sie:;_ jego dokonaniami, byl wiemym sluchaczem kon
cert6w. Utrzyrnywal tez cieple stosunki z jego czlonkami, czego 
dowodzi obecnosc na pogrzebie dyrygenta Piotra Ferensowicza i 
wieniec zlozony w imieniu calego ch6ru. 0 

zjawiskami w obwodach z elementami ferromagnetycznymi .' 
Efektem tej dzialalnosci byla wydana przez og61nopolskie wy
dawnictwo monografia na temat wzmacniaczy magnetycznych 
(1961) oraz rozprawa doktorska ,Badanie anomalii ferrorezo
nansowych przy uzyciu metody wolnozmieniaj11,cych sie:;_ elemen
t6w", obroniona 29 maja 1963 r. 

1 pazdziemika 1964 r. dr inz. Marian Bogucki obj11,1 stanowi
sko adiunkta. W naste:;_pnych latach pracowal w Katedrze Pod
staw Telekomunikacji (1967-70) oraz w Instytucie Matematyki i 
Fizyki Teoretycznej (1970-71). W roku 1971 wr6cil na Wydzial 
Elektryczny do Instytutu Podstaw Elektrotechniki i Elektrotech
nologii, gdzie kontynuowal badania naukowe w zakresie para
metrycznych obwod6w elektrycznych. Zostaly one uwieiJ.czone 
rozpraw11, habilitacyjnCL kt6rej tematem byla ,Analiza parame
trycznych obwod6w elektrycznych zawieraj11,cych elementy 
zmienne prawie okresowo". Stopien naukowy doktora habilito
wanego uzyskal 23 listopada 1974 r. W latach 1975-78 pclnil 
obowi11,zki zaste:;_pcy dyrektora instytutu ds. rozwoju kadry na
ukowej. W latach 1985-87 wykladal najednym z uniwersytet6w 
w Algerii. Na stanowisko profesora nadzwyczajnego zostal po
wolany 1 grudnia 1990 r., a z dniem 1 pazdziemika 1991 r. prze
szedl na emeryture:;_. Badania w zakresie nieliniowych uklad6w 
elektrycznych prowadzil do ostatnich dni swego 2:ycia, utrzymu
j1l,C o2:ywione kontakty naukowe ze swoimi bylyrni wsp6lpracow
nikami w Zakladzie Elektrotechniki Teoretycznej. Byl cenionym 
nauczycielem i wychowawc11, kilku pokoleiJ. in2:ynier6w elektry
k6w. Zmarl 23 stycznia 1999 r. 0 

PRoF. ALEKSANDER GrEYSZTOR 

(1916-1999) 

9 

Wszystkie media informowaly, ze 9 
lute go zmarl prof. Aleksander Gieysz
tor, wybitny historyk, byly prezes PAN. 

Opr6cz bogatego dorobku naukowe
go podkresla sie:;_ jego wojenn11, dzia
lalnosc w Biurze lnformacj' · Propa
gandy KG AK, zaslugi I 
polskich zabytk6w, 
budowie Zamku 
szawie. Stosun o 
na sie:;_ ope 
przez Profe 

~~~esie 
funkcji 

przewodnicz11,cego Zespolu ds. E~ · B 
ten zostal powolany uchwal11, KBN 

~~~~~· Zesp6l 
:hh~~.J.qJ~ roku i mimo 

kr6tkiego okresu dzialania rna j · b•tH!Bn'Jtll'lnl 

W sklad Honorowego Kom' 
fesora Aleksandra Gieyszto 
Handke i Andrzej Wiszni w 'f<l 

Choc Zmarly nie dzial 
wspomina Jego kontakty~~\1~~~~ 

Jednym z powod6w adawicka, kt6rej los lezal 
na sercu zar6wno Profe orowi, jak wielu wroclawia-
nom. Liczni pracownic 1eli Go tez podczas zorganizo-
wanych u nas w przelo ym roku 1988 obchod6w 70-lecia nie-
podleglosci PaiJ.stwa P '· iego. Bral wtedy udzial w dyskusji pa
nelowej ,W drodze do lnosci". Wypowiadal sie:;_ przy tej okazji z 
duzym uznaniem o zorganizowanej na antresoli Gmachu Gl6wne
go PWr wystawie prezentuj11,cej okres odradzania sie:;_ paiJ.stwowo
sci (zwlaszcza tematyke:;_ lwowskl\). 0 
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Z f~RA(~ RADY 
SZJ[(()LNKCT,VA 

GL·6\VNEJ 
, 

'VYZSZEG() 
REFLEKSJE Z POSIEDZENIA PLENARNEGO 

W DNIU 21 STYCZNIA 1999 r. 
(i nie tylko) 

WYPOWIEDZ MINISTRA 

Minister Edukacji Narodowej- prof. Miroslaw Handke oswiad
czyl na posiedzeniu Rady Gl6wnej, ze profesorowie Michal Sewe
rynski i Jan Wojtyla zakonczyli juz swoje prace nad projektem no
wej ustawy o szkolnictwie wyzszym, a wyniki tych prac stanowie 
b({dlb jak si({ wyrazil, ,surowiec" dla zespolu kierowanego przez 
wiceministra Jerzego Zdrad({. W zespole tym wyodr({bniono komi
sj({ d/s politycznych, kt6ra decydowae rna o kluczowych dla przy
szlego ustroju szkolnictwa wyzszego rozstrzygni({ciach oraz komi
sj({ d/s prawno-administracyjnych, kt6ra zajmie si({ formulowaniem 
szczeg6lowych przepis6w przyszlej ustawy. Komisj({ dis politycz
nych tworz::t: minister Miroslaw Handke oraz wiceministrowie Je
rzy Zdrada, Willibald Winkler oraz Andrzej Karwacki. Problema
mi prawno-administracyjnymi zajmowae b({d::t si({ natomiast wyso
kiej rangi urz({dnicy MEN. Ministerprzewiduje, ze ostateczna wer
sja projektu ustawy b({dzie gotowa na przelomie lutego i marca b.r. 
tak, aby dyskusja Srodowiskowa nad tym projektem zbieg}a Si({ Z 
kampani::t wyborcz::t w szkolach wyzszych. Na przelomie maja i 
czerwca projekt powinien bye uzgodniony z innymi resortami i w 
koncu czerwca wplyn::te do Sejmu, kt6ry uruchomi tzw. ,szybk::t 
sciezk({ legislacyjn::t". Gdyby jednak wyst~ily ponownie jakies nie
przewidywane op6Znienia, w6wczas ministerstwo wyst~i z pro
gramem awaryjnym polegaj::tcym na nowelizacji aktualnie obowi::t
zuj::tcej ustawy i do tosowaniujej do przepis6w Konstytucji jeszcze 
przed uplywem wymaganego terminu przypadaj::tcego na dzien 17 
pazdziemika 1999 r. 

Nawi::tzuj::tc do projektu nowej ustawy Minister zdystansowal si({ 
od rozpowszechnianego ostatnio przez MEN dokumentu zatytulo
wanego ,Projekt prawa o szkolnictwie wyzszym. Problemy kon
cepcyjne - pr6ba odpowiedzi" wyrazaj::tc r6wnocze5nie zdziwie
nie, ze Rada Gl6wna potraktowala ten dokument tak powai:nie. Jed
nym z wyznacznik6w polityki obecnego rz::tdu jest zdecydowany 
nacisk na rozw6j samorz::tdnosci- oswiadczyl Minister- i nikt nie 
zamierza likwidowae sprawnie dzialaj::tcych organ6w samorz::tdo
wycb, w tym r6wniez Rady Gl6wnej. Moze trzeba b({dzie, dodal, 
zmienie jedynie jej nazw({, zakres kompetencji i tryb wyboru czlon
k6w, ale b({d::t to wyl::tcznie zmiany kosmetyczne, maj::tce na celu 
usprawnienie funkcjonowania tego organu. 

Minister zarzucil Radzie Gl6wnej, ze opiniuj::tc wnioski o utwo
rzenie wyzszycb szk6l zawodowych kieruje si({ wyl::tcznie kryteria
mi formalnymi analizuj::tc przedkladane we wnioskach programy 
nauczania, dorobek i kwalifikacje nauczycieli akademickicb oraz 
oferowan::t baz({ materialnlb a nie bierze zupelnie pod uwag({ tery
torialnej lokalizacji tych szk6l. Tymczasem, stwierdzil Minister, na 
wscb6d od Wisly rozci~a si({ pustynia edukacyjna i nawet budynki 
Uniwersytet6w Jagiellonskiego i Warszawskiego rozmieszczone s::t 
po lewej stronie tej rzeki. Trzeba wi({c wreszcie opracowae doku
ment formuluj::tcy jednoznacznie zasady polityki paitstwa wzgl({
dem szkolnictwa wyzszego i MEN dokument taki przedstawi Ra
dzie Gl6wnej juz w koncu lutego br. 

Minister pochwalil wreszcie nauczycieli akademickich, ze w prze
ciwienstwie do innycb grup zawodowycb nie wywieraj::tzbyt silnej 
presji na wzrost uposazen. lstnieje jednak obawa, stwierdzil, ze 
wynika to z powszechnego zjawiska wieloetatowosci i prowadzi 
do nadmiemego przeci::tzenia obowi::tzkami dydaktycznymi kosz
tem prowadzonycb badait naukowych. Aktualny rekord dzierzy 
ponoe osoba zatrudniona na 13 pelnych etatach, a specjalisci twier-

dzlb ze nie jest to jeszcze kres fizjologicznych mozliwosci nauczy
cieli akademickich. 

Czlonkowie Rady Gl6wnej wyslucbali Ministra w ogrornnym 
skupieniu. Jak zwykle nie zabraklo sceptyk6w i niepoprawnycb 
malkontent6w, kt6rzy poddawali w w::ttpliwose przedstawiony bar
monogram prac nad now::t ustaw::t b::tdZ wyrazali obawy, ze wyni
kiem tak znacznego przyspieszenia tych prac moze bye jedynie ko
lejny ,bubellegislacyjny". 

SUROWIEC 

Projekt nowej ustawy ,Prawo o szkolnictwie wyzszym" opraco
wany przez profesor6w Michala Seweryitskiego i Jana Wojtyl({ trak
towae nalezy, wg ministra Miroslawa Handke, jako ,surowiec", 
kt6ry przetworzony zostanie dopiero we wlasciwy produkt przez 
zesp6l wiceministra Jerzego Zdrady. St::td tez projekt ten nie byljak 
dot::td rozpowszecbniany, a jego zalozenia nie znane s::t nawet Ra
dzie Gl6wnej. Pewne informacje przenikn({ly jednak za posrednic
twem Biuletynu Informacyjnego Krajowej Sekcji Nauki NSZZ ,So
lidarnose". W styczniowym numerze tego biuletynu przedstawiono 
sprawozdanie ze spotkania z autorami projektu, kt6re zorganizo
wane zostalo przez Krajow::t i Regionaln::t Sekcj({ Nauki NSZZ ,So
lidarnose" w dniu I grudnia 1998 r. na terenie Akademii Ekono
micznej w Katowicach. Warto Wi({C moze, w slad za biuletynem, 
przedstawie niekt6re tezy opracowanego projektu. 

Nowa ustawa rna zintegrowae trzy dotychczas obowi::tzuj::tce akty 
prawne, a mianowicie: ustaw({ o szkolnictwie wyzszym z dnia 12 
wrzesnia 1990 r., ustaw({ o tytule naukowym i stopniacb nauko
wych z dnia I 2 wrzesnia 19990 r. oraz us taw({ o wyzszych szkolacb 
zawodowych z dnia 26 czerwca I 997 r. Wg nowej ustawy wszyst
kie szkoly wyzsze z wyWkiem szk6l podleglycb MON i MSWiA 
oraz szk6l wyznan religijnych podporz::tdkowane zostan::tMinister
stwu Edukacji Narodowej. 

Dotychczasowe funkcje Rady Gl6wnej przejm::t: Krajowy Senat 
Akademicki utworzony przez szkoly autonomiczne, Konferencje 
Rektor6w Szk6l Wyzszych rozumiane jako kolegia menadi:er6w 
oraz Akademicka Komisja Akredytacyjna, powolywana przez Pre
miera sposr6d kandydat6w zgloszonych przez szkoly wyzsze. Ko
misja ta liczye b({dzie 200-250 profesor6w i doktor6w habilitowa
nych, CZ({Sciowo zwolnionycb z obowi¥k6w w podstawowym miej
scu pracy i dobrze wynagradzanych. Komisja uprawniona b({dzie 
do kontroli uczelni, a ponadto przejmie r6wniez dotycbczasowe 
funkcje Centralnej Komisji d/s Tytulu Naukowego i Stopni Nauko
wycb. 

Przewiduje si({ znaczne wzmocnienie jednoosobowycb organ6w 
wladzy w szkolach wyzszych: rektora, dziekan6w i dyrektora ad
ministracyjnego. Wg autor6w projektu powolany przez rektora dy
rektor administracyjny wejdzie w sklad senatu, uzyska prawo po
dejmowania samodzielnycb decyzji, a nawet kontrolowania pracy 
rektora w zakresie swoicb uprawnieit. Zastrzezenia co do dzialal
nosci dyrektora rozstrzygae b({dzie senat. 

Profesorowie zwyczajni i nadzwyczajni zatrudnieni b({d::t na sta
le na podstawie mianowania, a pozos tali nauczyciele akademiccy 
na podstawie umowy o prac({. Wynagrodzenia pods taw owe asysten
t6w, adiunkt6w, profesor6w nadzwyczajnych i profesor6w zwyczaj
nych ustalane b({d::t w stosunku do sredniego wynagrodzenia w go
spodarce, w proporcjach 1:2:3:4 i corocznie waloryzowane. Fun
dusz premiowy, przeznaczony dla pracownik6w szczeg61nie przy
datnych uczelni stanowie b({dzie 20% funduszu plac nauczycieli 
akademickich i 10% funduszu plac pozostalych pracownik6w. Re
zygnuje si({ z ustalania pens urn dydaktycznego i godzin nadliczbo
wych, pozostawia natomiast mozliwose dodatkowego zatrudnienia 
z zacbowaniem wymogu powiadamiania rektora. 
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z PRAC RADY 

W projekcie ustawy przewidziano zachowanie dotychczasowych 
stanowisk nauczycieli akademickich, stopni naukowych i tytulu 
naukowego. Na wszystkie stanowiska powolywae b((dzie rektor 
szkoly. Stopnie naukowe nadawane b((d<t przez rady naukowe jed
nostek posiadaj<~.cych stosowne uprawnienia przyznawane przez 
Akademick<t Komisj(( Akredytacyjn<~.. Komisja ta wyznaczae b((dzie 
r6wniez uczelnie uprawnione do nadawania tytulu profesora. Wnio
sek o nadanie tego tytulu powinien bye zaopiniowany przez senat 
uczelni posiadaj<~.cej uprawnienia habilitowania w dyscyplinie b((
d<~.cej specjalnosci<t kandydata. Nie przewiduje si(( nadawania tytu
lu profesora przez Prezydenta. 

Zgodnie z Konstytucj<~. studia maj<~. bye bezplatne, ale tylko w tej 
CZ((SCi, na kt6r<~. wystarCZ'l srodki przewidziane W dotacji budzeto
wej . Wymagae to b((dzie precyzyjnego okrdlania koszt6w ksztal
cenia na kazdym kierunku studi6w i w kazdej szkole oraz okresle
nia wysokosci koniecznych doplat. Doktoranci uzyskaj<~. status stu
dent6w. 

Jak widae, szereg rozstrzygni((e prezentowanych w projekcie usta
wy odbiega znacznie od propozycji zawartych zar6wno w tzw. ,z6l· 
tej ksi<~.zeczce" prof. Osiowskiego, jak i w opracowaniu K.RASP 
redagowanym pod kierunkiem prof. Woznickiego. B((dzie wi((c nie
zmiemie interesuj<~.ce jak ,Surowiec" ten przetworzony zostanie 
przez zesp6l wiceministra Jerzego Zdrady. 

DOTACJA 1999 

Ministerstwo Edukacji Narodowej przeslalo Radzie Gl6wnej do 
zaopiniowania dokument zatytulowany: ,Zasady podzialu w 1999 
r. dla uczelni resortu edukacji narodowej dotacji na dzialalnose 
dydaktyczn<~. oraz limit6w wynagrodzen osobowych". Dokument 
ten nie r6:lni si(( istotnie od podobnych dokument6w obowi<~.zuj<t
cych w latach ubieglych, a wprowadzone zmiany maj<~. wyl<~.cznie 
charakter kosmetyczny. Po raz pierwszy reguly algorytmiczne za
stosowano do okreslenia wysokosci dotacji dla Papieskiej Akade
mii Teologicznej w Krakowie, kt6rej fmansowanie podj((to w roku 
ubieglym, na podstawie ustawy z dnia 27 czerwca 1997 r. w wyso
kosci ustalonej w uzasadnieniu do tej ustawy. Regulami algoryt
micznymi nie obj((to natomiast 9 panstwowych wyzszych szk6l za
wodowych, kt6re utworzone zostaly w drugiej polowie ubieglego 
roku i kt6re finansowane byly jedynie przez 5 miesi((cy. 

Zgodnie z wczesniejsz<~. sugesti<~. Rady Gl6wnej, przy ustalaniu 
przeliczeniowej liczby student6w wprowadzono ograniczenie spro
wadzaj<~.ce si(( do nieuwzgl((dniania student6w studi6w wieczoro
wych i zaocznych na kierunkach, na kt6rych uczelnia nie prowadzi 
studi6w dziennych. Okreslono ponadto tzw. ,wsp6lczynniki kosz
tochlonnosci" ksztalcenia dla nowo utworzonych przez Rad(( Gl6w
n<~.kierunk6w studi6w przypisuj<~.c kierunkowi ,architektura krajo
brazu" wag(( k = 2,5 , kierunkowi ,papiernictwo i poligrafia" wag(( 
k = 3,0 oraz kierunkowi ,zarz<~.dzanie i in:lynieria produkcji" wag(( 
k = 2,0. Kierunki studi6w: ,architektura wn((trz" oraz ,dyrygentu
ra", kt6re dotychczas nie byly prowadzone w szkolach wyzszych 
podleglych MEN, zakwalifikowano do grupy kierunk6w o wsp6l
czynniku kosztochlonnosci k = 2,0. 

Rozpatruj<~.c kilkadziesi<~.t wniosk6w szk6l wyzszych z postula
tami podwyzszenia wsp6lczynnik6w kosztochlonnosci dla wszyst
kich niemal kierunk6w studi6w, Ministerstwo Edukacji Narodo
wej zdecydowalo si(( uwzgl((dnie jedynie wnioski postuluj<~.ce li
kwidacj(( wsp6lczynnika k = 0,5 i przeniese kierunki studi6w o tej 
wartosci wsp6lczynnika kosztochlonnosci do grupy kierunk6w o 
wsp6lczynniku k = 1,0. Dotyczy to l<~.cznie trzech kierunk6w o na
zwach: ,teologia", ,prawo kanoniczne" i ,nauki o rodzinie" . War
to tu pami((tae, ze podwyzszenie wartosci wsp6lczynnika dla do
wolnego kierunku studi6w powoduje niejako automatycznie ob-

nizenie realnej wartoki wszystkich pozostalych wsp6lczynnik6w, 
bo pula do podzialu nie ulega zmianie. 

Jak zwykle, srogie w((dzidla nalozono na sam algorytm przyjmu
j<~.c, iz niezaleznie od mierzonych tym algorytmem osi<tgni((e szko
ly, przyznana dotacja nie moze bye mniejsza niz 101% i wi((ksza 
niz 107% podstawy naliczania z 1998 r. Dla osoby nawet slabo 
orientuj<~.cej si(( w niuansach stosowanego algorytmu jest wi((c oczy
wiste, ze w stosunku do roku ubieglego dotacja na dzialalnose dy
daktyczn<~. dla ,sredniej" uczelni wzrosnie o 4%, a dla bardzo do
brej o 7%. Por6wnuj<~.c to z inflacj<~. planowan<~. na poziomie 8,5% 
widae wyraznie jak wie1k<t wag(( przyklada panstwo do rozwoju 
szkolnictwa wyzszego. 

Rada Gl6wna, przypominaj<~.c w podj((tej uchwale o swojej ne
gatywnej opinii dotycz<~.cej budzetu stwierdzila, iz w tej sytuacji 
przyjmuje jedynie do wiadomosci opracowany przez MEN doku
ment uwazaj<~.c jednak, ze: , ... zasady te, jak i zwi<~.zane z nimi for
muly algorytmiczne, odzwierciedlaj<~. wielokrotnie krytykowan<~. w 
uchwalach Rady polityk(( ekstensywnego, dysham1onijnego rozwoju 
panstwowego szkolnictwa wyi:szego w Polsce, kt6ra spowodowala 
wieloetatowose zatrudnienia znacznej cz((sci samodzielnej kadry 
naukowej oraz zahamowanie rozwoju naukowego mlodych pracow
nik6w naukowo-dydaktycznych, co nie pozostalo bez wplywu na 
jakose ksztalcenia student6w". Zdaniem Rady Gl6wnej zachodzi 
pilna koniecznose: , ... wypracowania zasadniczych zmian systemu 
finansowania panstwowego szkolnictwa wyzszego, w tym ze srod
k6w budZetu panstwa, kt6re umoi:liwiloby stymulowanie podno
szenia poziomu jakosci ksztalcenia oraz polepszanie warunk6w 
pracy dydaktycznej i naukowej w uczelniach panstwowych, pol<~.
czone z kontynuacj<~. gl((bokich reform wewn((trznych tego szkol
nictwa". 

NIHIL OBSTAT 

Akademia Teologii Katolickiej w Warszawie podj((la starania o 
zmian(( dotychczasowej nazwy na Uniwersytet Kardynala Stefana 
Wyszynskiego. Zgodnie z obowi<~.zuj<~.cymi w takich przypadkach 
zasadami Rada Gl6wna uznala, ze wniosek nie moze dotyczye je
dynie zmiany nazwy bez r6wnoczesnego przeksztalcenia akademii 
w uniwersytet. Poniewazjednak ATK spelnia kryteria ustalone przez 
Rad(( Gl6wn<~. dla uniwersytet6w, uruchomiono procedure( opinio
dawcz<~. i w rezultacie uzyskano pozytywne opinie od Senat6w Uni
wersytet6w: Jagiellonskiego, Warszawskiego oraz im. Adama Mic
kiewicza w Poznaniu. Jedynym problemem pozostaje wi((c status 
przyszlego uniwersytetu. 

ATK utworzona zostala w Iatach 50-tych i uzyskala podw6jny 
status uczelni panstwowej i zarazem koscielnej . Wladze PRL, li
kwiduj<~.c wydzialy teologiczne na uniwersytetach, uwazaly widocz
nie, ze taki status szkoly zapewni im znacz<~.cy wplyw na proces 
ksztalcenia przyszlych elit katolickich zar6wno duchownych, jak i 
swieckich. Obecnie rota panstwa sprowadza si(( niemal wyl<~.cznie 
do mecenatu, a rola Ministra Edukacji Narodowej majedynie cha
rakter formalny. 

ATK, podobnie jak inne uczelnie i wydzialy koscielne, nie pod
lega ustawie o szkolnictwie wyzszym, a zasady jej dzialania okre
sla Konstytucja apostolska ,Sapientia Christiana", ustanowiona 
przez papieza Jana Pawla II w dniu 15 kwietnia 1979 r. Zgodnie z 
art. 2 tej Konstytucji ,przez Uniwersytety i Wydzialy koscielne ro
zumie si(( te, kt6re erygowane kanonicznie lub zatwierdzone przez 
Stolic(( Apostolsk'l, uprawniaj<~. i podaj<~. swi((t'l doktryn(( oraz na
uki z ni<~. zwi<~.zane, z prawem nadawania stopni akademickich po
wag<~. Stolicy Apostolskiej". Gl6wnym celem tych uczelnijest: ,Po
przez badania naukowe uprawiae i rozwijae wlasne dyscypliny 
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naukowe, a przede wszystkim dogh(bnie badac Objawienie chrze
scijailskie oraz wszystkie problemy z nim zwi<~.zane, systematycz
nie wyjasniac jego prawdy, analizowac w jego swietle nowe za
gadnienia wyst<(puj<~.ce z biegiem czasu i w spos6b odpowiednio 
dostosowany przekazywac je ludziom wsp6lczesnym, i:yj<~.cym w 
r6i:nych kr«gach kulturowych", 

Kwesti(( swobody w podejmowaniu badail naukowych i w na
uczaniu ujmuje art. 39, w kt6rym stwierdza sit(, :i:e : ,Nale:i:y uzna
wac wlasciw<t swobod(( w badaniach i w nauczaniu, tak aby mo:i:na 
bylo osi<~.gn<~.c prawdziwy poSt@ w poznaniu i rozumieniu prawdy 
Boi:ej, Jednoczesnie niech b((dzie spraw<t oczywist<t, i:e: a) praw
dziwa wolnosc w nauczaniu z koniecznosci musi sit( miescic w gra
nicach slowa Boi:ego tak, jak jest ono stale nauczane przez :i:ywy 
Urz<td Nauczycielski Kosciola; b) r6wniei: prawdziwa wolnosc w 
procesie badawczym z koniecznosci opierac sit( musi na przylgni((
ciu do slowa Boi:ego i poslusznej dyspozycyjnosci wzgl((dem Urz((
du Nauczycielskiego Kosciola, kt6remu zlecone zostalo zadanie 
autentycznej interpretacji slowa Boi:ego". 

Zgodnie z art. 27, nauczyciele akademiccy, ,kt6rzy wykladaj<t 
dyscypliny odnosz<~.ce sit( do wiary i obyczaj6w winni otrzymac misj(( 
kanoniczn<t od Wielkiego Kanclerza lub jego delegata, po zloi:eniu 
wyznania wiary; nie nauczaj<t oni bowiem wlasn<t powag<t, ale na 
mocy misji otrzymanej od Kosciola. Natomiast inni wykladowcy 
winni otrzymac zezwolenie na nauczanie od Wielkiego Kanclerza 
lub jego delegata. Wszyscy wykladowcy, zanim otrzymaj'l stale 
zaangai:owanie do pelnienia obowi<tzk6w lub zanim podniesieni 
zostan<t na najwyi:szy stopieil dydaktyczny, albo w obu tych przy
padkach, musz<t otrzymac, wedle okreslenia statut6w, Nihil obstat 
od Stolicy Apostolskiej". 

Przedstawiony przez ATK projekt statutu nowego Uniwersytetu 

Warszawskie rozwictzania 
(flaki po warszawsku) 

Orzeszkowa nakladala chlopom reformy 
(Humor zeszytow szkolnych) 

Wprowadzenie Ustawy o powszechnym ubezpieczeniu zdrowot
nym budzi wie)e W'l,tpJiWOSCi j pytaiJ. ze Strony srodowisk akade
mickich. Dlatego tei: przedstawiamy dzialania, jakie podj((li Rektor 
i Senat Politechniki Warszawskiej dla unikni((cia i zlagodzenia praw
dopodobnych negatywnych zjawisk okresu wchodzenia w i:ycie 
nowych rozwi<~.zail w slui:bie zdrowia. Jui: 24 kwietnia 1998 roku 
powolano Rektorsk'l, Komisj(( ds. Akademickiej Slui:by Zdrowia, 
kt6ra przygotowala obszemy raport opisuj'l,cy uwarunkowania i 
propozycje rozwi<~.zail dotycz'l,cych tzw. akademickiej sluzby zdro
wia. Po szerszej dyskusji, na podstawie dokument6w przygotowa
nych przez wspomnian'l, komisj((, Senat PW przyj'l,l Program dzia
lan na rzecz ochrony zdrowia studentow, sluchaczy studiow dokto
ranckich oraz pracownikow Politechniki Warszawskiej, upowa:i:
niaj'l,c jednoczesnie Rektora do jego realizacji. Oto zaloi:enia tego 
programu: 

1. Ulatwienie pracownikom, studentom i doktorantom uzyskiwa
nia informacji o organizacji i zakresie uslug medycznych oferowa
nych przez poszczeg61ne Zaklady Opieki Zdrowotnej i Kas(( Cho
rych . Ma temu slui:yc stworzenie punkt6w konsultacyjno-informa
cyjnych i pomoc w organizowaniu spotkail z przedstawicielami slui:b 
medycznych oraz Kasy Chorych. 

2. Zapewnienie dost<(IJU do uslug medycznych na wysokim po
ziomie, taki:e tych, kt6re nie mieszcz'l, sit( w standardzie podstawo
wym, a zatem CZ((sciowo platnych. Planuje Sit( poszukiwanie do-
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wzorowany jest na dotychczasowym statucie ATK, opracowanym 
zgodnie z wymogami Konstytucji , Sapientia Christiana ". W sta
tucie tym znalezc moi:na m.in. nast((puj<~.ce stwierdzenia: 

- Wielkim Kanclerzem Uniwersytetu jest rzymskokatolicki Ar
cybiskup Metropolita Warszawski (§6, ust.l). Wielki Kanclerz 
przedstawia Swi((tej Kongregacji dla Wychowania Katolickiego w 
Watykanie do zatwierdzenia nowo wybranego Rektora Uniwersy
tetu oraz przyjmuje od Rektora i Prorektor6w wyznanie wiary i przy
si((g(( , de officio rite et fide liter implendo " (§8). Cofni((cie przez 
Wielkiego Kanclerza zezwolenia na nauczanie w Uniwersytecie 
nauczycielowi akademickiemu powoduje rozwi'lzanie z nim sto
sunku pracy z koil.cem roku akademickiego (§ 102, ust. 6) . 

- Rektora Uniwersytetu wybiera senat sposr6d os6b duchownych 
(§ 31, ust. 1 ). Wydzial Uniwersytetu tworzy, przeksztalca b<lcd:l znosi 
Minister na wniosek Senatu, zaakceptowany uprzednio przez Sto
lic(( Apostolsk<t (§ 44, ust. 3 i 4). 

- Osoby swieckie ubiegaj<~.ce sit( o przyj((cie na studia w Uniwer
sytecie przedkladaj<t swiadectwo moralnosci, ewentualnie opini(( 
srodowiskOW'!, wystawiOll<\. przez wlasciwego proboszcza lub inn<t 
osob(( ko8cieln<t (§ 143). 

Obok uczelni koscielnych dzialajv6wniei: liczne uczelnie kato
lickie jak np . Katolicki Uniwersytet Lubelski, kt6re jakkolwiek kie
ruj'l, sit( doktryn'l, Kosciola Rzymskokatolickiego nie obj((te S<ljed
nak:i:e Konstytucj'l, , Sapientia Christiana". ATK powinna wi((c 
zadeklarowac jasno czy chce pozostac uczelni'l teologiczn'l z do
tychczasowym statusem i nazw<~. dostosowan<~. do tego statusu (np. 
uniwersytet teologiczny), czy przeksztalcic sit( w uniwersytet kato
licki podobnie jak KUL zachowuj'l,c jednak status uniwersytetu 
pailstwowego, czy wreszcie przeksztalcic sit( w typowy uniwersy
tet pailstwowy, w kt6rym jedynie wydzial teologiczny podporz<td
kowany bylby regulacjom zawartym w Konstytucji , Sapientia Chri
stiana ". 

Dla ,Pryzmatu "przygotowal 
prof. Andrzej Halas 

datkowych :lr6del finansowania tych uslug medycznych, np . z fun
duszu socjalnego dla pracownik6w oraz funduszu pomocy mate
rialnej dla student6w. 

3. Utrzymanie ci<~.glosci dzialania lecznictwa akademickiego w 
Warszawie oraz zachowanie nabytych uprawnieil do uslug lekar
skich przez te grupy pracownik6w i emeryt6w, kt6rzy je nabyli, 
przynajmniej w standardzie, w jakim byly dotychczas dost({Pne. 

Komisja okreslila tei: dzialania, jakie nalei:y podj'lcc w celu za
chowania ci<~.glosci i podniesienia uslug medycznych . I tak: 

1. Zaproponowano zawarcie umowy z powstaj'l,cym Samodziel
nym Publicznym Zespolem Opieki Zdrowotnej dla Szk61 Wyi:szych, 
a po okresie 3 miesi((cy przeprowadzenie analizy jej wynik6w. 

2. Zalecono zbadanie moi:liwosci utworzenia wlasnego ZOZ-u 
jako Niepublicznego Zakladu Opieki Zdrowotnej Politechniki War
szawskiej i przedstawienie plyn'l,cych st<~.d wniosk6w. Bye mo:i:e 
celowe okai:e si((·zawarcie przez PW umowy na swiadczenie uslug 
Jekarskich przez wyspecjaJizowan'l,jednoStk(( swiadCZ'I,C'I, uslugi me
dyczne. 

3. Zastosowanie trybu przetargowego przy zlecaniu badail profi
laktycznychjednostkom swiadcz<~.cych uslugi medyczne. Zaleca Sit( 
przy tym nast<(IJUj'l,ce kryteria wyboru plac6wki: kompleksowosc i 
jakosc uslug lekarskich, ich dost<(!Jnosc, czas realizacji oraz po
ziom koszt6w (badania profilaktyczne finansowane S'l, przez uczel
ni((). 

Politechnika Warszawska kieruje sit( zasad'l,gotowosci do wsp6l
dzialania z innymi uczelniami warszawskimi, zas dokonuj'l,c wy
boru instytucji oferuj'l,cych uslugi medyczne - poziomemjakosci i 
warunkami swiadczenia tych uslug. 

Swoj'l, opini(( na przedstawiony temat przedstawili taki:e czlon
kowie Kolegium Rektor6w Uczelni Warszawskich w postaci apelu 
skierowanego do wladz pailstwowych. 0 
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PROF. ANDRZEJ MINIEWICZ 
Postanowieniem z dnia 29 grudnia 1998 roku Prezydent RP nadal 

tytul naukowy profesora nauk fizycznych dr hab.inz. Andrzejowi 
Miniewiczowi. 

Profesor Andrzej Miniewicz urodzil si(( w 1953 roku. Jest absol
wentem IV Liceum Og61noksztalc<~.cego we Wroclawiu. W 1972 
roku rozpocz<~.l studia na Wydziale Podstawowych Problem6w Tech
niki PWr, kt6re ukonczyl w 1977 roku jako magister in:lynier fizyki 
stosowanej. Prac(( dyplomow<~. wykonywal w Instytucie Fizyki PWr 
z zakresu fizyki ciala stalego pod kierunkiem dr inz. Piotra Becli. 
Praca ta dotyczyla technologii wytwarzania ogniw fotowoltaicznych 
na bazie p6lprzewodnika CdTe 1 _,H~ o zmiennej przerwie energe
tycznej. W Ia tach 1977-80 byl uczestnikiem studi6w doktoranckich. 
W 1980 roku prof. Andrzej Miniewicz obronil prac(( doktorsk<~. w 
Instytucie Chemii Organicznej i Fizycznej p.t. Indukowane Termicz
nie Oscylacje Piezoelektryczne w Polarnych Organicznych Krysz
talach uzyskuj<~.c tytul doktora nauk chemicznych. Promotorem tej 
pracy byl prof.dr hab. Juliusz Sworakowski. W 1991 roku Andrzej 
Miniewicz zlozyl przed Rad<~. Wydzialu Podstawowych Problem6w 
Techniki PWr kolokwium habilitacyjne na podstawie rozprawy pt. 
Search for molecular-ionic and molecular crystals exhibiting fer
roelectric and electrooptic properties i uzyskal tytul dr hab. nauk 
fizycznych. W 1995 roku zostal powolany na stanowisko profeso
ra nadzwyczajnego w Instytucie Chemii Fizycznej i Teoretycznej, 
gdzie pracuje do chwili obecnej . 

Zainteresowania naukowe profesora Miniewicza SCI. bardzo sze
rokie. Jego prace maj<~. charakter eksperymentalny i obejmuj<~. bada
nia elektrycznych, optycznych oraz spektroskopowych wlasnosci 
material6w molekularnych, molekularno-jonowych krysztal6w, a 
ostatnio takze cieklych krysztal6w i polimer6w. Profesor Minie
wicz od ponad 10 lat zajmuje si(( problemami zwi<~.zanymi z nieli
niow<~. optyk<~., poszukiwaniem nowych material6w o nieliniowych 
wlasciwosciach optycznych oraz zastosowaniem nieliniowych zja
wisk optycznych w przetwarzaniu informacji optycznej. Jego ba
dania stoj<~. wi((c na pograniczu inzynierii materialowej, elektroniki 
molekularnej i fotoniki. 
Pocz<~.tkowo badania prof. Miniewicza dotyczyly przewodnictwa i 

fotoprzewodnictwa molekularnych krysztal6w i kompleks6w z prze
niesieniem ladunku, byl to wynik p6ltorarocznego pobytu na stazu 
naukowym w National Research Council of Canada w Ottawie ( 1981-
82). W roku 1986 prof. Miniewicz nawi<~.Zal owocn<~. wsp6lprac(( z 
gruP'l prof.dr hab. Lucjana Sobczyka z Instytutu Chemii Uniwersy
tetu Wroclawskiego, a dokladniej z prof.dr hab. Ryszardem Jakuba-

sem, badaj<~.c klas(( molekularno-jonowych krysztal6w (halogenobi
zmutan6w i antymonian6w alkiloamoniowych) bogat<~. w wyst((po
wanie licznych faz ferroelektrycznych, piroelektrycznych i ferroela
stycznych. Cz((sc badan, gl6wnie metodami spektroskopii Ramana, 
spektroskopii w dalekiej podczerwieni i spektroskopii Brillouina 
wykonywal prof. Miniewicz w Groupe Matiere Condensee et Mate
riaux na Uniwersytach w Rennes i w Lille (Francja), gdzie sp((dzil w 
sumie ok. 15 miesi((cy. W wyniku wsp6lpracy zprof. dr hab. Ryszar
dem Jakubasem powstalo kilkadziesi<~.t prac naukowych, a prof. Mi
niewicz uzyskal dwie Nagrody Ministra Edukacji Narodowej: indy
widualn'l. (III stopnia) i zespolow<~. (I stopnia) . 

Po 1991 roku zainteresowania profesora ewoluuj<~. w stron(( opty
ki nieliniowej i koncentruj<~. si(( wok6l nowoczesnie poj((tej inzy
nierii materialowej, w szczeg6lnosci wok6l zaawansowanych tech
no1ogicznie material6w organicznych dla cel6w fotoniki , optyki 
nieliniowej i elektroniki molekularnej . To wzgl((dnie nowa tematy
ka w krajobrazie nauki polskiej, lecz r6wnoczesnie bardzo szeroko 
badana w najwyzej rozwini((tych krajach swiata. Profesor Minie
wicz podejmuje starania by w Instytucie Chemii Organicznej i Fi
zycznej powstala Pracownia Optyki Nieliniowej a w roku 1993 
zostaje jej kierownikiem w nowo kreowanym Instytucie Chemii 
Fizycznej i Teoretycznej. Wkr6tce w pracowni tej powstaj<~.pierw
sze prace eksperymentalne z dziedziny optyki nieliniowej w mate
rialach organicznych. Zesp6l prof. Miniewicza prowadzi badania 
liniowego efektu elektrooptycznego, zjawiska fotorefrakcji , koniu
gacji fazowej oraz zajmuje si(( problemami zwi<~.zanymi z tzw. ho
lografi<~. w czasie rzeczywistym. Badania te prowadzone SCI. w celu 
wykorzystania nowoczesnych material6w do tworzenia stosowa
nych w praktyce urz<~.dzen fotoniki : dynamicznych pami((ci holo
graficznych, procesor6w optycznych, modulator6w elektrooptycz
nych, luster z koniugacj<~. fazow<~., wzmacniaczy optycznych, kore
lator6w optycznych i wielu innych. Za szczeg6lnie cenne osi'l.glli((
cia naukowe profesora Miniewicza i jego wsp6lpracownik6w (dr 
Stanislawa Bartkiewicza, dr Wojciecha Turalskiego i mgr Adama 
Januszki) mozna uznac prace poswi((COne dynamicznej hoJografii 
w ukladach cieklokrystalicznych. Badania te prowadzi we wsp6l
pracy z Wojskow<~.Akademi<~. Techniczn<~. i Centrum Badan Atomo
wych w Saclay. Projekt laboratoryjnego fourierowskiego korelato
ra optycznego, na bazie cieklych krysztal6w, dzialaj<~.cego w czasie 
rzeczywistym skonstruowany w grupie profesora i prezentowany 
na wystawach w Pittsburgu i Londynie zostaje nagrodzony mi((
dzynarodow'l. nagrod<~. Golden Key Award. Wyniki jego ostatnich 
badan maj<~. znaczenie praktyczne, co potwierdzone zostalo przy
znaniem patentu europejskiego i krajowego oraz zgloszeniem jed
nego wniosku patentowego. 

W ci'l.gu 18 lat pracy na uczelni prof. Andrzej Miniewicz opubli
kowal85 prac naukowych, gl6wnie w renomowanych czasopismach 
naukowych o obiegu mi((dzynarodowym, jest tez wsp61edytorem 
ksi<~.zki p.t. ,Electrical and Related Properties of Organic Solids", 
NATO ASI Series, Kluwer Academic Publishers, Dordrecht 1997. 
Ponadto bral czynny udzial w licznych mi((dzynarodowych i krajo
wych konferencjach naukowych prezentuj<~.c komunikaty b~id:l wy
glaszaj<~.c wyklady (w tym wyklady zaproszone), co zaowoco
walo kilkudziesi((cioma pracami opublikowanymi w materialach 
konferencyjnych. Bywa zapraszany do komitet6w naukowych kon
ferencji mi((dzynarodowych. Profesor Miniewicz byl organizato
rem i wsp6ldyrektorem mi((dzynarodowej konferencji NATO ARW 
ERPOS '7 w 1996 roku, a obecnie przygotowuje konferencj(( Elec
trical and Related Properties of Organic Solids, ERPOS-8 . Jest 

Dokonczenie na stronie 14 
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recenzentem prac dla wielu czasopism naukowych, grant6w KBN 
czy International Science Foundation, recenzowal tez dwie rozpra
wy doktorskie. 

Profesor Miniewicz jest czlonkiem Wroclawskiego Towarzystwa 
Naukowego, International Society for Molecular Electronics and 
Biocomputing, czlonkiem Komisji In:lynierii Materialowej PAN 
oraz European Optical Society. 

Wypromowal dw6ch doktor6w oraz 9 magistr6w, a aktualnie pro
wadzi jeden przew6d doktorski. W okresie 20 !at pracy dydaktycz
nej realizowal wiele r6znych form dydaktycznych na Wydzialach 
PPT i Chemii, w tym wyklady z optyki nieliniowej, technologii 
material6w czy fotoniki oraz laboratoria i cwiczenia audytoryjne z 
zakresu chemii fizycznej, analizy instrumentalnej, technologii ma
terial6w, fizyki, optyki nieliniowej . Prowadzillaboratoria z fizyki 
dla student6w Uniwersytetu w Rennes . W latach 1984-1987 byl 
kierownikiem Pracowni Dydaktycznej Chemii Fizycznej w I-4, a 
od 1995 rokujest kierownikiem Zakladu Fizyki i Chemii Materia
low Mo1ekularnych w 1-30. 

Od 1991 roku pelni obowi<tzki koordynatora programowego kie
runku 1niynierii Materialowej na Wydziale Podstawowych Proble
m6w Techniki, uczestniczy w pracach komisji egzarninacyjnej tego 
kierunku, jest doradq toku studi6w i opiekuje si(( specjalizacjct In
iynieria Molekularna w ramach 1niynierii Materialowej. Prof. Mi
niewicz pelnil funkcj(( przewodniczctcego Wydzialowej Komisji 
Wyborczej na WPPT. 

Za swct dzialalnosc naukowll:, dydaktycznct i organizacyjnct prof. 
Andrzej Miniewicz otrzymal trzy Nagrody Ministra Edukacji Na
rodowej , nagrod(( Senatu PWr, wielokrotnie byl nagradzany przez 
JM Rektora, dziekana i dyrektora instytutu. Jest odznaczony Srebr-

AKL po roku 
W styczniu br. min<tl rok od reaktywowania Akademickiego Klubu 

Lotniczego na Politechnice Wroclawskiej . Klub liczy aktualnie 74 
czlonk6w - student6w i pracownik6w, w tym kilkunastu pilot6w szy
bowcowych i samolotowych. 

W ubieglym roku odbyto szereg zebran, zorganizowano dwie wy
cieczki dydaktyczne do Muzeum w Pradze i na Salon Lotniczy w Ber
linie. Wsp6lnie z Aeroklubem Wroclawskim szkolono teoretycznie 
kandydat6w na pilot6w szybowcowych. Przeszli oni latem w aeroklu
bach praktyczne szkolenie w powietrzu. 

Dzi((ki przychylnosci wladz Uczelni: JM Rektora i dziekan6w wi((k
szosci wydzial6w, osoby szkol!.!_ce si(( otrzymaly znacz!.!_ce wsparcie fi
nansowe. R6wniez zaawansowani piloci - studenci PWr startuj<tcy w 
zawodach og6lnopolskich otrzymali srodki na ten eel. Czterech z nich 
wzi<(lo udzial w kursach instruktorskich w G6rskiej Szkole Szybowco-

Przedstawiciele PWr naKrajowych Zawodach Szybowcowych o puchar 
nr,,..,,,r~,.,,n Ostrowa 2-12 1998 r, lotnisko Michalkow. 
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nym Krzyzem Zaslugi. 
Profesor Andrzej Miniewiczjest zonaty oraz rna dwie c6rki . Wolny 

czas najch((tniej sp((dza z rodzinll:, !ubi czytac dobre ksictzki i grac 
na gitarze. D 

Nowy profesor na AR 
z przyjemnosci!.l_ odnotowujemy, ze wsr6d nowo mianowanych 

profesor6w znalazl si(( dr hab. Marian Rojek, prorektor Akademii 
Rolniczej, przewodnicz!.!_cy Kolegium Prorektor6w Uczelni Wro
clawia i Opola. Zawdzi((czamy mu doniesienia z obrad tego gre
mium. 

Prof. Marian Rojek pracuje w Katedrze Meteorologii i Klimato
logii na Wydziale Melioracji Wodnych Akademii Rolniczej. Jego 
zainteresowania naukowe dotyczct: 

• warunk6w mikroklimatycznych lan6w roslin uprawnych oraz 
topo- i mikroklimatu okolic kopalni odkrywkowych w((gla brunat
nego i elektrowni cieplnych; 

• czasowego i przestrzennego rozkladu parowania wskaznikowe
go, klimatycznych oraz rolniczo-klimatycznych bilans6w wodnych 
na terenie Polski; 

• agrometeorologicznych prognoz plon6w roslin uprawnych; 
• modelowania procesu ewapotranspiracji aktualnej z uwzgl((d

nieniem funkcji wzrostu roslin i zmian wska:lnika ulistnienia. 
Prof. Marian Rojek prowadzi zaj((cia dydaktyczne na czterech 

kierunkach studi6w. W latach 1978-1982 wykladal na Politechnice 
~roclawskiej klimatologi(( i meteorologitt dla student6w Inzynierii 
Srodowiska. 

Prowadzil i prowadzi ozywion!.!_ dzialalnosc organizacyjnll:, spo
leczn!.!_ i wychowawczct. Od roku 1980 jest czlonkiem NSZZ ,Soli
darnosc". W Ia tach 1989-1991 byl przewodnicz<tcym komisji uczel
nianej , a w Jatach 1989-1990 czlonkiem RKW ,Solidarnosc" Re
gionu Dolny Sl<tsk. D 

wej ,Zar", co pozwoli w przyszlym roku szkolic mlodszych koleg6w. 
Powstal tez zesp6l AKL reprezentuj<tcy, jeszcze nieoficjalnie, Politech
nik<( Wroclawsk!.!_ na zawodach i zgrupowaniach szybowcowych. Jed
nym z ambitniej szych zamierzeil klubu jest uruchomienie - wsp6lnie z 
Aeroklubem Wroclawskim - motoszybowca ,Ogar", co pozwoliloby 
na silnikowe loty szkolne i rekreacyjne. Niestety, brak silnika , Lim
bach" jest powa:ln<t przeszkod<t w realizacji tego zamierzenia. Szuka
my sponsor6w ... 

Bogdan Ginter 

Zasady 
ubruttowienia wynagrodzen 

Nowa ustawa o systemie ubezpieczen spolecznych przewiduje, ze 
CZ<(SC skladek obci<t:la ubezpieczonych, ale jednoczesnie gwarantuje 
im otrzymywanie nie zmniejszonych dochod6w. W zwi<tzku z tym od I 
stycznia nasze place zostaly ubruttowione. 

Skladka ubezpieczeniowa nadal wynosi 45% naszego wynagrodze
nia, zmienila si((jednak zasada oplacania skladki ZUS-owskiej . Teraz 
jedn<t CZ<(SC - 23% placi ubezpieczony, drug!.!_ - 22% placi pracodawca. 
Skladk<( w calosci b<(dzie odprowadzal pracodawca. 

Ubruttowienie polega na tym, ze nasze wynagrodzenie powi<(kszylo 
si<( o t<( cz<(sc skladki (23%), kt6r<t sami powinnismy zaplacic. I tak np., 
jezeli do 1.12.1998 pracownik zarabial brutto I 000 zl, jego wynagro
dzenie zwi<(kszylo si<( o 23 procent, czyli do kwoty 1230 zl. Tych do
datkowych pieni<(dzy nie otrzyma jednak do r<(ki, poniewaz pracodaw
ca przekazuje je do ZUS jako skladk((. 

Te wspomniane 23 procent skladki ubezpieczeniowej pracownika jest 
przeznaczone na: fundusz emerytalny (12%), rentowy (8%) i chorobo
wy (3%). 22-procentowa skladka pracodawcy jest rozdzielona mi<(dzy 
fundusz emerytalny (12%), rentowy (8%) i wypadkowy (2%). 

Wszystkie wymienione skladki, tak jak do tej pory, S<t potr<tcane od 
wynagrodzenia pracownika przed opodatkowaniem. Podatek jest pia
cony od tego, co pozostalo nam po odliczeniu skladek. D 
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TENDENCJE 
W KSZTAlCENIU INZYNIEROW 

Motto: 
Dobry nauczyciel rna tylko jed no zmartwienie: 
jak nauczac, by uczen m6gl si~ bez niego obejsc. 

(Andre Gide 1869-1951)- nob/isla z roku 1947 

W referacie, po wprowadzeniu w problematyk~ ksztalcenia iniy
nier6w, przybliiono zasadnicze zmiany zaznaczajqce si~ w prze
mysle, a takie wynikajqce stqd iqdania co do wymagan stawia
nych absolwentom uczelni technicznych. Om6wiono tei kierunki 
reformowania uczelni oraz przedstawiono przyklad reformy ksztal
cenia iniynier6w, rozwaianej w Niemczech. 

1. Wprowadzenie 

Na temat ksztalcenia ini:ynier6w trwa intensywna dyskusja, za
r6wno w wymiarze krajowymjak i mit;,dzynarodowym [1,2,3]. W 
krajach Unii Europejskiej, mimo wielu pr6b, a nawet deklaracji 
odnosz'l_cych sit;, do ujednolicenia studi6w technicznych, istniej<t 
dui:e r6i:nice, zwlaszcza mit;,dzy trzema wyraznie r6i:ni'l_cymi sit;, 
modelami: anglosaskim, niemieckim i francuskim. Pr6by ujednoli
cenia koncz<t sit;, w najlepszym razie przyjt;,ciem okreslonego syste
mu punkt6w kredytowych, kt6ry umoi:liwia studentom zmiant;, 
uczelni lub kraju studi6w. 

W Polsce model ksztalcenia ini:ynier6w, mimo wielu podobienstw, 
zwlaszcza do modelu niemieckiego, r6i:ni sit;, jednak od niego, ale 
taki:e od pozostalych dose istotnie, przede wszystkim warunkami, 
kt6re moi:na okreslie jako poczqtkowe czy brzegowe. Do najwai:
niejszych trzeba zaliczye zbyt male srodki przeznaczone przez pan
stwo na edukacjt;,, niski procent os6b z wyi:szym wyksztalceniem 
wsr6d og6lu spoleczenstwa, a takze wyz demograficzny, kt6ry osi<t
gn<tl juz szkoly wyzsze i bt;,dzie trwal jeszcze dobrych kilka lat. 
R6wnoczesnie przemysl istniej'l_cy w Polsce ulega prywatyzacji i 
wi<ti:<tcej sit;, z tym restrukturyzacji . Ponadto, wobec nowych po
wi'l_zan kooperacyjnych i wl'l_czenia Polski w sfert;, globalnego ryn
ku, przemysl ten podlega prawom globalnej konkurencji , kt6rejjed
nyrn ze skutk6w S<t zrniany brani:owe. 

Te gl6wne warunki brzegowe wyrnagaj<t rozwaznych, ale i zde
cydowanych dzialan, jezeli wyksztalcony u nas ini:ynier rna repre
zentowae dobry poziom i sprostae konkurencji z inzynierern wy
ksztalconym w krajach obecnej Unii Europejskie, a przemysl w 
Polsce nie rna spase do roli poddostawcy prymitywnych zespol6w 
do skornplikowanych urz<tdzen. Problem jest bardzo wai:ny, bowiem 
dzisiejszy student I roku bt;,dzie jeszcze czynny zawodowo w 2040 
roku, gdy Polska bt;,dzie jui: od wielu !at pelnoprawnym czlonkiem 
Unii Europejskiej, o co dzis zabiegamy. 

2. Tendencje w przemysle 

Podstawowym zagadnieniem pojawiaj'l_cym sit;, w czasie dyskusji 
nad planami i programami studi6w jest pytanie: ksztalcie og61nie, 
czy z wit;,kszym naciskiem na specjalizacje? Inaczej m6wi'l_c: w ja
kim stopniu ksztalcenie inzynier6w rna sit;, dostosowae do aktual
nych potrzeb rynku pracy, a w jakim stopniu rna ono bye podstaw'l_ 
do koniecznych zmian specjalizacji w czasie calego okresu zycia 
zawodowego. 

Rozw6j przemyslu w ostatnich kilkudziesit;,ciu latach charaktery
zuje sit;, szybkimi zmianami z wyra:Zn<t tendencj<t do bardzo inten
sywnego wdrazania coraz nowszych technologii, opartych o naj 
nowsz<t wiedzt;,. 

Co 4 lata podwaja sit;, wiedza na swiecie, zatem musimy zaopa
trzye przyszlego inzyniera nie tyle w wiedzt;, o charakterze erudy
cyjnyrn, ale i w umiejt;,tnose rnodyfikowania i rozszerzania zaso
b6w posiadanych informacji. Trzeba sit;, tez bardzo powai:nie za
stanowie nad tyrn,jakie cechy powinien posiadae inzynier, bowiem 
wlasnie wyksztalcenie uniwersyteckie powinno te cechy wyksztal-
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cie i ugruntowae. Jui: dzis inzynier musi rozumiee znacznie wit;,cej 
niz tylko techniczne zaleznosci i zwi<tzki . Albowiem, obok wied.zy 
o technicznej wykonalnosci produktu, musi sit;, on orientowae w 
problematyce socjologicznej, psychologicznej i ekologicznej. 

Zwlaszcza jako menedi:er, musi inzynier miee wiadornosci z za
kresu zarz<tdzania, organizacji i prawa. Podstawowy eel pracy in
zyniera pozostaje jednak niezmieniony. Pol ega on bowiem na tym, 
by przy ui:yciu racjonalnych srodk6w optymalnie rozwi'l_zae posta
wione przed nim zadanie techniczne. Nadrzt;,dnym celern w postt;,
pie technicznym staje sit;, przy tyrn ochrona srodowiska oraz wszel
kich innych zasob6w. Ini:ynier pracuje w otoczeniu coraz bardziej 
powi<tzanym z ukladem globalnym charakteryzuj'l_cytn sit;, dynarnicz
nymi zmianarni gospodarczyrni i socjalnymi. Zanikaj'l_ce ogranicze
nia handlowe, Iiberalizacja przepis6w celnych, swiatowe sieci in
formatyczne, a takze obnizaj'l_ce sit;, koszty transportu - to cechy 
gospodarki naszej epoki . 

Zmiany te doprowadzily do znacznej kompleksowosci przedsit;,
biorstw i zdynamizowaly ich otoczenie. Dla tego nowego otocze
nia przedsit;,biorstw sformulowano nawet nowe pojt;,cie ,otoczenie 
turbulentne" [ 4]. 

Uwzglt;,dnienie wplyw6w otoczenia przedsit;,biorstwa na wytwa
rzany produkt oraz wszelkie procesy zachodz'l_ce wewn'l_trz przed
sit;,biorstwa wywoluj<t koniecznose przetwarzania duzej ilosci r6i:
norodnych informacji potrzebnych do formulowania i podejmowa
nia odpowiednich decyzji na poziomie przedsit;,biorstwa, ale taki:e 
w obszarze dzialania ini:yniera. Swego rodzaju odpowiedzi<t na to 
zapotrzebowanie jest gwahowny, o zasil'(gll swiatowyrn, rozw6j sieci 
informatycznych, kt6ry z kolei czyni taki:e wiedzt;, og6lnie i swo
bodnie dostt;,pnyrn dobrem. Przekazywanie danych i obraz6w, a wit;,c 
rozw6j kornunikacji , tworzy - zar6wno w zakresie gospodarczyrn 
jak i prywatnyrn - potencjal innowacyjny, trudny dzis jeszcze w 
pelni do wlasciwej oceny. 

Aby zapewnie innowacyjnose przedsit;,biorstwa - cecht;, kt6ra 
umozliwia jego rozw6j i przetrwanie, trzeba wiedzt;, i informacje 
selektywnie grornadzie, rozurniee nowo powstajqce rnetody i na
rzt;,dzia a takze posiqse urniejt;,tnose ich zastosowania. Wystt;,pujqce 
w otoczeniu przedsit;,biorstwa tendencje wyrnagajq od ich ui:ytkow
nik6w elastycznosci i stosowania wlasciwych strategii, zwlaszcza 
w rozwoju produkt6w. Wai:ny jest przy tym calosciowy spos6b 
rnyslenia, kt6ry lqczy poszczeg6lne elementy. Innowacyjnose pro
dukcji zakbda z gory sposoby dzialania umoi:Iiwiajqce szybkie 
zrniany. 

One z kolei wymagajq dajqcych sit;, modyfikowae proces6w i sys
tern6w wytw6rczych, a taki:e adaptujqcych sit;, do tych zmian struk
tur organizacyjnych. Z drugiej strony ta zdolnose produkcyjna wspie
ra i wzrnaga innowacyjnose powstajqcych produkt6w, tworzqc pe
wien zarnknit;,ty system. 

Analityczna zdolno~~ do my~lenia 

Teoretyczne wykszta«:enie podstawowe 

Matem.-przyrod. wyksztalcenie podstawowe 

Socjalne uzdolnienia (np.do pracy zespolowej) 

Praktyczne do~wiadczen ie 

Szeroka wiedza podstawowa 

Czas trwanla studi6w 

Uzdolnlenla do komunikowan la ( ~~~= znajomoSC elektronicznych metod przetw'a-

Wladomo~cl metodologicznych 

WadomoSci z zakresu organizacj I zarz~dzania 

Mi~dzynarodowe do~wiadczenla 

Oaleko posun i~ta specjallzacja 

- spelnlenie Zt~.da~ 

• • ••• Zt~.danla 

Stepien waznosci -2 3 4 5 
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Rys.1 Czego oczekuj s, menadierowie przemyslu 
od absolwent6w uczelni, a co otrzymujot 
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Jak z tych kr6tkich i pobie:lnych rozwazan wynika, nast!(puj<tjuz 
dzis bardzo szybkie zrniany w zakresie pracy inzyniera i rnoznaje 
uj<te w kilka punkt6w, a to : 

• umi!(dzynarodowienie produkcji, 
• wzrost dost!(pnosci wiedzy, stala zrniana zakresu potrzebnej spe

cjalizacji, 
• zwi!(kszony podzial pracy, ale r6wnoczesnie wzrost kornplekso

wosci proces6w produkcyjnych, 
• przyspieszenie proces6w wytwarzania. 
Inne nieco uj!(cie tego, czego oczekuj<t juz dzis rnenedzerowie 

przemyslu w krajach Unii Europejskiej od absolwent6w uczelni oraz 
to, co otrzymujCL przedstawiono na rys.l. Jak widae, tylko nielicz
ne :l<tdania S'l spelnione lub bliskie spelnienia. W wi!(kszosci absol
went nie spelnia oczekiwail, przy czyrn odnosi si!( to zwlaszcza do 
urniej!(tnosci pracy zespolowej, zdolnosci do kornunikowania si!( z 
otoczeniern czy doswiadczenia w kontaktach rni!(dzynarodowych. 
Menedzerowie przernyslu uwazajCL iz ksztalci si!( w zbyt w<tskich 
specjalnosciach. Znaczy to, ze uzyskiwana wiedza, wobec bardzo 
szybkich zmian , juz po kilku latach staje si!( nieaktualna. 

3. Kierunki reformowania uniwersytetow technicznych 

Ksztalcenie, w rozurnieniu uniwersyteckirn, pol ega na przekazy
waniu na najwyzszym poziornie niezb!(dnych podstaw z zakresu 
nauk przyrodniczych oraz wiedzy technicznej wlasciwej dla okre
slonego kierunku studi6w. JednakZe poziorn prowadzonych na uni
wersytecie badail wplywa w spos6b decyduj<tCY na poziorn ksztal
cenia akadernickiego, a same badania S<t tyrn skladnikiern, z kt6re
go nie rnozna zrezygnowae. 

Te dwa cele istnienia uniwersytetu technicznego trzeba rozpatry
wae r6wnolegle, jesli chce si!( reforrnowae uczelnie . Choe nie miej
sce tu na peln~t diagnoz!( stanu polskich uczelni technicznych, to 
jednak nie spos6b nie dotknq_e tego problemu, jesli zarnierza si!( 
m6wie o tendencjach w ksztalceniu in2:ynier6w. 

Wiele wyzszych uczelni na swiecie, ale takze i u nas, przeksztal
cilo si!( w ostatnich latach, wobec znacznej liczby student6w, w 
swego rodzaju uniwersytety rnasowe, centralistycznie zarzq_dzane. 
W takich instytucjach mamy na og6l do czynienia ze znacznq_ biu
rokracj<t oraz anonirnowosci<t studenta. Nauczyciele i studenci sq_ 
od siebie izolowani, co nie sprzyja wyksztalceniu si!( u nauczanych 
zdolnosci do pracy zespolowej. W niekt6rych krajach pojawia si!( 
zatern tendencja do rnniejszych uczelni, b~tdz te:i: do podzialu du:i:ej 
uczelni na wydzialy lub grupy wydzial6w o du:i:ej sarnodzielnosci. 
Uczelnia jako calose jawi si!( w6wczas w postaci swego rodzaju 
holdingu. Takie rnniejsze jednostki moglyby zapewnie studentom 
lepsz<t opiek!( oraz lepsze wyksztalcenie interdyscypliname. Moz
na by nawet zaryzykowae opini!(, :i:e takjak przedsi!(biorstwa prze
rnyslowe r6wnie:i: uniwersytety techniczne powinny przejse restruk
turyzacj!(, w czasie kt6rej kuracja odchudzajq_ca typu lean produc
tion bylaby zapewne wskazana. 

Aby wyniki badail oraz nauczania rnogly dobrze sluzye gospo
darce, niezb!(dny jest co najrnniej dwojaki charakter oddzialywania 
uczelni na przemysl, tak jak i dwojaki charakter rna sarna dzialal
nose uczelni, a rnianowicie sklada si!( z nauczania i uprawiania na
uki . Ten dwojaki charakter oddzialywania uczelni na przemysl zwa
ny ,transferem technologii" rno:i:na zdefiniowae jako ,celowo ukie
runkowane wprowadzanie wiedzy i umiej!(tnosci do procesu pro
dukcyjnego celem udanego urynkowienia powstalego produktu". 

Wiedza (rozurnianajako calose umiej!(tnosci i zdolnosci niezb!(d
nych do rozwiq_zywania problern6w) uzyskuje coraz wi!(ksze i nowe 
znaczenia. Jest ona bowiem ju:i: obecnie jednyrn z istotnych czynni
k6w produkcyjnych, a w XXI wieku b!(dzie pelnie kluczow<t roll(. 

Dwojaki charakter oddzialywania uczelni na przemysl to transfer 
wyksztalconych ludzi, posiadaj<tcych najnowszq_ wiedz!(, jak i bez
posrednie przekazywanie wiedzy w dziedzinie obj!(tej wsp6lpraq 
nad okreslonymi projektarni badawczymi czy wdro:i:eniowyrni. Trze
bajednak parni!(tae, :i:e wiedza techniczna, kt6rq_przekazuje si!( stu
dentorn oraz ta, kt6ra nadawalaby si!( do bezposredniego transferu, 
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rna zr6dlo w badaniach prowadzonych na uczelni, ale takZe w do
swiadczeniach czysto przernyslowych. Tym, czym dla fizyka jest 
obserwacja przyrody, tyrn w zakresie wiedzy in:i:ynierskiej jest ob
serwacja produkcji przernyslowej . Oznacza to, ze badania techniczne 
(stosowane) powinny bye wykonywane tylko we wsp6lpracy z prze
rnyslern, poniewa:i: tylko w ten spos6b mo:lna zdobye wiedz!( uzy
tecznq_ w procesie nauczania, a takZe badania te prowadzie w kie
runkach, kt6re rnog'l rniee znaczenie dla praktyki . 

Sumujq_c, rnozna by po:l<tdane zrniany na uczelniach technicznych 
ujq_e w kilku punktach: 

• uniwersytety techniczne powinny elastyczniej, a przede wszyst
kirn szybciej reagowae na spoleczne i gospodarcze zrniany, 

• uczelnie powinny bye poddane restrukturyzacji i ulec swego 
rodzaju decentralizacji, 

• powinno te:i: nastq_pie wi!(ksze otwarcie uniwersytet6w na ze
wnq_trz, dla badan oraz uslug, 

• dla zwi!(kszenia rnotywacjijednostek uczelnianych do lepszego 
nauczania i do efektywniejszych badail powinny si!( pojawie r6z
nego rodzaju zach!(ty, takZe natury finansowej . 

4. Przyklad reformy ksztalcenia in:iynierow 

Zwiq_zek Niernieckich Inzynier6w (VDI) zaleca [4), by podsta
wowa struktura ksztalcenia in:i:ynier6w na uniwersytetach technicz
nych byla uj!(ta w takie rarny czasowe, by 30% czasu nauczania 
bylo poswi!(cone podstaworn rnaternatyczno-przyrodniczym, 30% 
czasu podstawom technicznym, 20% przedmiotom og6lnym i nie
technicznyrn, a tylko 20% czasu przykladowej wiedzy specjalistycz
nej . 

Jesli miar!( t~t przylozye do naszych krajowych plan6w studi6w 
inzynierskich, to nietrudno zauwazye, :i:e wyraznie wi!(cej czasu 
poswi!(carny wyksztalceniu specjalistycznemu, a mniej - przedmio
torn nietechnicznym. Tymczasem trzonem wiedzy in:i:yniera rna bye 
szeroka wiedza podstawowa, kt6ra rna stanowie baz!( jego przy
szlej zawodowej mobilnosci . Opanowanie podstaw w czasie stu
di6w jest takZe dlatego tak wazne, ze ich uzupelnienie w czasie 
pracy zawodowej jest bardzo utrudnione. 

Uzyskana przez studenta wiedza podstawowa jest bazq_ dla prze
kazywanej mu wiedzy specjalistycznej opartej na pogl!(bionej ana
lizie niewielu technicznych przyklad6w. Trzeba jednak wyra:i:nie 
podkreslie, :i:e ze wzgl!(du na bardzo szybki post!(p techniczny oraz 
ograniczony czas studi6w fachowa wiedza specjalistyczna typu 
obiektowego powinna bye tylko w takim stopniu przekazywana, w 
jakim jest ona niezb!(dna do udanego wejscia absolwenta w specy
fik!( danego zawodu. 

Opierajq_c si!( na tych przeslankach oraz pr6bujq_c dostosowae nie
miecki model planu studi6w do modelu anglosaskiego, rozprze
strzenionego nie tylko w Wielkiej Brytanii i Stanach Zjednoczo
nych Ameryki P6lnocnej, profesor Gunter Spur [5] proponuje taki 
model, kt6ry bardzo istotnie odbiega od dotychczasowego, ale kt6-
ry nie jest zbyt odlegly od wielu dq_zeil przejawiajq_cych si!( w Pol
sce. To jest tez gl6wnq_przyczynq_ blizszego orn6wienia w tym opra
cowaniu tego modelu jako wyraznej tendencj i rozwoju, kt6rq_ trze
ba brae pod uwag!( tak:i:e w Polsce. 

Model ten nazywany jest studiami w trzech fazach, a jego idea 

~---------;ra:a-n~~~~----------1'',;-
t / 
------- --- - ----------------~ 

doktor tnl: I 

Stu~a tnl:ynters~e pogl~torte ~ 
-W)b6r speqalno5ct 

- indywtdualny wyb6r przedmtot6w 

~=====· =Ud=z~=! w=oo=d=a=nta=ch=s=~=~=a=n~=h====~ 
mgr 1111':. ] 

10 semes tr 

~ 
6semestr 

I 
§ 

Studta tnl:ynerskie 
- decyZJa co do kterunku studi6w [ lnl:ymer, hcenqatl 

3 semestr Matematyczno-przyrodniCle studta podstawowe 

Rys.2. Stud Ia lnzynlerskie w trzech fazach 
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pokazana jest na rys.2. 
I faza to tzw. studia podstawowe, matematyczno-przyrodnicze, 

wsp6lne dla okolo 10 kierunk6w studi6w technicznych, poczyna
j(ic od informatyki a koncz(ic na biotechnologii. II faza to studia 
licencjackie (bachelor) lub w naszym przypadku illZynierskie, a 
dopiero III faza to pogl<tbione studia magisterskie (master, Diplom
Ingenieur). 

Przykladowy wykaz przedmiot6w I fazy studi6w, ich udzial w 
calosci tej fazy oraz haslowo wyra:i:ona zawartosc pokazana jest na 
rys.3. Po I fazie zaw.artej w trzech semestrach studenci dokonuj'l 
wyboru kierunku studi6w i rozpoczynaj<t II faz<(, kt6ra tak:i:e rna 
trwac 3 semestry. Dlajednego, wybranego kierunku ,Budowa Ma
szyn", odpowiadaj<tcego naszemu kierunkowi ,Mechanika i Budo
wa Maszyn", wykaz przedmiot6w oraz ich udzial w II fazie stu
di6w pokazany jest na rys.4. W trakcie tej fazy studenci wybieraj'l 
5 sposr6d 10 przedmiot6w specjalizuj<tcych. Absolwent II fazy stu-

Zarz<tdzanle, organlzacja 
(prawo, nauka o 
rachunkowosc, 7•r7•rl7•rliA \ 

Matematyka 

17 

Maszyny wytw6rcze 

Technika automatyzacji 

Projekty I projektowa 
praca dyplomowa 

Zarz<tdzania jakosd<t 

Rys.6 Udzialy przedmiot6w w Ill fazie studi6w inzynierskich 
(Budowa Maszyn, specjalnosc systemy wytwarzanla} 

di6w uzyskuje odpowiednie ukierunkowanie dzi<tki obiektowo zo
rientowanej pracy dyplomowej. Udzial prac projektowych w II fa
zie studi6w wynosi ponad 40%. Wykazano bowiem poprzez odpo

(algebra, analiza, statystyka) 
wiednie badania, i:i: zdolnosc przyswajania wiedzy i 
umiej<(tnosci w trakcie realizacji projekt6w jest du:i:o 

lnformatyka 

lepsza, obszemiejsza i wszechstronniejsza ni:i: przez 
wyklady, a wi<(c bieme uczes_tnictwo w zaj<(ciach 
(rys.5). 

Termodynamlka 
(nauka o cieple, transport energil, 
podstawy intynleril chemicznej) 

Przedmloty technlczne 
(nauka o projektowaniu maszyn 
i aparat6w oraz lch wytwarzaniu) 

(numeryka, przetwarzanie danych, 
technologie informatyczne) 

III faza studi6w to tzw. studia pogl<tbione lub ma
gisterskie. Dla zilustrowania pokazano przykladowo 
specjalnosc Systemy wytwarzania w ramach kierun
ku Budowa maszyn. Wykaz przedmiot6w oraz ich 
udzial czasowy w tej fazie studi6w pokazano na rys.6. 

Elektronlka I elektrotechnlka 

Mechanlka 
(statyka, mechanika plyn6w) 

(podstawy elektrotechniki I elektronikl 
Flzyka mlkrotechnlka, sygnaly I siecl) 

(miemictwo fizyczne I chemiczne, 
optyka, fizyka wsp61czesna) 

Materlaloznawstwo 
(fizyka ciala stalego, materialy dla mechaniki, 

elektroniki i budownictwa) 

Rys.3 Udzlaly przedmlot6w w I fazle studlow lniynlersklch 

Wymienione tu przedmioty nale:i:y rozumiec jako swego rodza
ju bloki, kt6rym si<( nadaje szczeg61n<t wag<(. R6wnoczesnie 
wskazano przez to na problematyk<( wa:i:n<t dla rozwoju przemy
slu maszynowego. W tej fazie studi6w udzial prac projektowych 
w calkowitym bilansie czasu zaj<(c studenta wynosi ponad 50%. 

5. Podsumowanie 

Maszyny wytwOrczelub ~Mechanlka Post<(p techniczny kreowany przez wiedz<( podwajaj<tq Si<( co 
technlka mikrosystem6w Zarza,dzanle, organlzacja 4 lata jest bardzo szybki. Zmusza do wprowadzania w ksztalce-

Mechanlka~recyzyjnalub · ... · .. •.···. ~Technlkaregulecji niu technicznym istotnych innowacji pozwalaj<tcych illZynierom 
technrka bromedyczna ~· .•..• ·.• latwo adaptowac si<( do tych szybkich zmian, jakie zajd(i w okre-

Obrablart<l lub robotyka ~ ~ V'(Podstawy konstrukcjl sie ich aktywnosci zawodowej. Te szybkie i w istocie ci<tgle mo-
~ dyfikacje program6w ksztalcenia b<td<t tym latwiejsze do prze-

Maszyny budowlane lub prowadzania im struktury uczelni technicznych bPd~ elastycz-maszyny rolnlcze ' "( ""t 

Hydraullka lub silnlki 
spallnowe 

Projektowa praca dyplomowa 

Rys.4 Udzlaly przedmlotow w II fazle studlow lniynlersklch 
(Budowa Maszyn) 

Zdobywanie v.iedzy zaV«ldowej 

Dzialania na v.iasna, odpowiedzialnosc 

-+-Wiedza i umiejetnoSci przyswajalne przez wyklady 

~ •- Wiedza I umlejetnoid przyswajalne przez projekty 

Ouch wsp61pracy i zaangaiowani< 

Organizacja czasu i celowe dzialanie 

Rys. 5 Przyswajalnosc wledzy I umiej~tnoscl poprzez projekty 1 wyklady 

niejsze. 
Jednosc nauczania i uprawiania nauki, w tym tak:i:e badan tech

nicznych (stosowanych), pozostaje w dalszym ci<tgu gwarantem, 
i:i: przekazywana stu den tom wiedza b<tdzie oparta o solidny fun
dament teoretyczily uwzgl<tdniaj<tcy aktualne problemy praktycz
ne. Prezentowany przyklad modelu ksztalceniajest interesuj<tC<t 
propozycj~ o duzej elastycznosci, niezbyt odlegl<t od niekt6rych 
naszych rozwi<tzan. 
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BORY 
organ6w jednoosobowych i kolegialnych 

na Politechnice Wroclawskiej 

Rozmowa z prof Janem KmitEJ,. 
rektorem PWr w /a tach 1984 - 1990 

- Szanowny Panie Rektorze, trzy 
lata temu, na wst(!pie ostatniej 
kampanii wyborczej, podzielil si(! 
Pan z przyszlymi kandydatami, a 
takie z wyborcami swoimi przemy
sleniami na temat cech potrzeb
nych przy pelnieniu najwyiszej na 
uczelni godnosci. (,,Pryzmat" nr 
46). Bylo to zresztq nawiqzanie do 
Panskiej wypowiedzi zamieszczo
nej w ,Sigmie" na zakonczenie 
Panskiej kadencji, a wi(!c jeszcze 
SZeSC fat wczesniejszej. Sqdz(!, ie 
tradycja wymaga, aby i dzis pomo
wiC o sprawach wyborow. Czy zgo-
dzi si(! Pan? 

- Jezeli tradycja tego wymaga, to zgoda. Ja patrz!( na sprawy Uczel
ni z nieustannym zainteresowaniem, chociaz od siedmiu I at nie pel
nil( w jej strukturach zadnych etatowych funkcji ze wzgl!(du na 
emerytur!(. Moje opinie ksztaltuj(l sit( aktualnie w oparciu o zacho
wan(l nieetatow(l aktywnose akademick<t na Politechnice Wroclaw
skiej oraz czlonkostwo w Centralnej Komisji ds. Tytulu Naukowe
go i Stopni Naukowych oraz w Komitecie In:Zynierii L<tdowej i 
Wodnej PAN. Pozwala mi to widziee nasz(l Uczelni!( na tie krajo
wych srodowisk akademickich, gl6wnie tych zajmuj(lcych Si<( na
ukami technicznymi. 

- Zatem co uwaia Panza znaczqce przeslanie? 
- Dzi!(kuj!(, ale przeslanie to za wielkie slowo. Moje przemysle-

nia, opinie i wypowiedzi dotycz(lce problem6w zwi(lzanych z akcj(l 
wyborcz(l S<t zamieszczone w uczelnianych wydawnictwach, kt6re 
zechciala Pani Redaktor tu przywolae, a tak:Ze w wypowiedzi za
mieszczonej w Ksi~dze 50-lecia Politechniki Wroclawskiej (str. 115). 
Poziom ich aktualnosci jest r6:Zny, gdyz byly formulowane w r6z
nym czasie zmieniaj(lcej sit( naszej rzeczywistosci. Nie widz!( po
trzeby szerszego tu ich przypominania. Zainteresowani nimi wy
borcy i kandydaci na najwazniejsze funkcje akademickie mogliby 
sit( z tymi opiniami, wypowiedziami zapoznae i S(ldZ!(, ze by to im 
nie przynioslo szkody. 

Rozumiem, ze chcialaby Pani Redaktor uslyszee cos ode mnie 
na temat obecnych wybor6w rektora. Wymagaloby to przywolania 
moich poprzednich wypowiedzi, a nie chcialbym tego tu powta
rzae. Ogranicz!( sit( tylko do dw6ch uwag w nieco zmodyfikowanej 
formie: 

• Kandydat do tej najwyzszej funkcji i godnosci uczelnianej powi
nien sam chciee bye rektorem w wyniku wlasnych przemyslen i po 
rozwazeniu wlasnych aspiracji, po przeprowadzeniu autoanalizy co 
do osobistych predyspozycji oraz doswiadczen akademickich i zy
ciowych i to bez nadmiemego ulegania wlasnym ambicjom. Funkcja 
rektora to bardzo wielki honor, ale tez i bardzo trudna slu:Zba. 

• Spolecznose akademicka Uczelni poprzez wylonionych przez 
siebie elektor6w powinna l(lczye z wyborem wol!( wsp6ldzialania z 
rektorem dla dobra naszej Uczelni na dobre i zle czasy, jakie nas w 
tej kadencj i czekaj(l - bo chociaz pod jego kierownictwem, ale gl6w
nie praca calej spolecznosci zadecyduje o pozycji Politechniki w 
nowej kadencji. 

Jest jednak wedlug mnie szczeg6lny aspekt obecnych wybor6w. 
Zmieniaj(l sit( szybko nie tylko uwarunkowania zewn!(trzne funk-

na kadencjQ 1999 + 2002 

cjonowania szkolnictwa wyzszego, ale i uwarunkowania wewntttrz
ne r6:Znych uczelni . Politechnika nasza przeszla przez ostatnie ka
dencje transformacj!(, zgodn<t zreszt(l z duchem obowi(lzuj(lcej usta
wy, a zmierzaj(lC(l w istocie do uksztaltowania uczelni jako swego 
rodzaju federacji wydzial6w. Dla dalszych los6w Uczelni - obok 
wybor6w rektora - staj(l sit( coraz bardziej interesuj(lce i wa:Zne wy
bory dziekan6w i del ega tow do Senatu, kt6rzy razem z ekip<t rektor
sk<t bttd<t tworzye merytoryczne Centrum odpowiedzialne za interesy 
calej Uczelni. Zar6wno kandydaci jak i wyborcy powinni bye swia
domi, ze wszystkie osoby wybrane na te stanowiska podejmuj(l si<( 
obowi(lzk6w reprezentowania tego wsp61nego interesu Uczelni. 

Tenze zas moze czasem w wi!(kszym lub mniejszym stopniu koli
dowae z lokalnymi interesami poszczeg6lnych wydzial6w, instytu
t6w lub innych jednostek organizacyjnych, a nawet poszczeg6lnych 
os6b. Problemy te dose dobrze widz<t dziekani, kt6rzy broni(lc inte
res6w swoich wydzial6w musz<tjednoczesnie miee na uwadze do
bra calej Politechniki. S<t oni bardzo cz!(sto poddani naciskom r6z
nych grup i os6b reprezentuj<tcych szczeg6lnie egoistycznie wla
sne interesy. Ale zdolnose do troski o wsp61ne dobra jest podstaw(l 
do budowania presti:lu Uczelni, jej pozycji w skali kraju i za grani
q; daje tez mozliwosci latwiejszego zdobywania funduszy, w tym 
funduszy z bud:Zetu. Uczelnia o rzeczywistym wysokim prestizu 
naukowym pozwala tez swoim nieprzeci!(tnym jednostkom na przy
spieszenie ich osobistych karier. 

- Jednak czasem krotka kolderka budietu w sposob naturalny 
kusi, by nieco przyspieszyc sukces finansowy. 

- Chyba rozumiem, o co Pani chodzi, nie chcialbym jednak roz
wijac tego tematu, kt6ry wedlug mnie jest wielowymiarowy i wie
lowarstwowy. 

W czasach, gdy otworzyly sit( nowe mozliwosci osobistych ka
rier natury ekonomicznej, zachodzi niebezpieczenstwo wykorzy
stywania tej sytuacji przez osoby, grupy os6b i jednostki organiza
cyjne obci(li:one zbyt duzym balastem egoizmu, kt6ry kaze im wie
rzyc w sukces w kr6tkim czasie. Moze sit( myl!(, ale jestem zdania, 
ze jest to recepta na sukces nietrwaly. 

- Zatem jest Pan Profesor zdania, ie wlasnie wladze Uczelni 
powinny bye zdolne do troski o taki trudno wymierny, ale wszyst
kim potrzebny zbiorowy sukces. 

- Tak, to wlasnie jest rola merytorycznego Centrum. Nie nalezy 
tego mylic z Centraln<t Administracjq, kt6ra podlega rektorowi i 
rna zapewnic wlasciw<t logistyk<( funkcjonowania Uczelni z 
uwzgl!(dnieniem zasady minimum koszt6w - maximum efekt6w, 
kt6ra CZ!(Sto nie podoba sitt wielu osobom i jednostkom, szczeg61-
nie przy rozliczaniu grant6w, sprawozdan rocznych itp. Nie mozna 
jednak powiedziec, ze ten wielki obszar funkcjonowania Uczelni 
nie wymaga usprawnien. 

- Czy to znaczy, ie jest Pan zwolennikiem silnej wladzy rektor
skiej? 

- Jestem zwolennikiem rektora, kt6ry rna naukowy autorytet, do
swiadczenie uczelniane i kt6ry nie obiecuje, ze cos zrobi, a dzieli 
sit( przemysleniami, co nalezy zrobie i umie pozyskac do swoich 
koncepcji wybrane formalnie centrum merytoryczne, a takze na
ukowe i merytoryczne elity uczelni . (Ich istnienie jest faktem, choc 
nie stoi za nimi zadna formalna struktura. Ci ludzie S<t wazni nie 
dlatego, i:e sit( za wa:lnych uwai:aj(l. Wlasnie oni najmniej ekspo
nuj<t swoje znaczenie, ale S<t sol<t akademickiego srodowiska.) 

-A wi(!c, wracajqc do osoby rektora, ... 

- Rektor jako szefnie musi budzie respektu, ale powinien budzic 
szacunek. Nie jest to dokladnie to samo. Respekt budzi w podtek
scie obawy, a szacunek - ufnosc i wiar!(, i:e kazda sprawa b!(dzie 
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merytorycznie, w miar<( sprawiedliwie i kulturalnie zalatwiona, przy 
czym dobrym przypadkiem jest nieklamany szacunek ze szczyptll 
respektu. 

- Czy iywi Pan obawy, ie srodowisko nie reprezentuje pod tym 
wzgl[/dem zadawalajqcego poziomu? 

- Dostrzegam tu pewne rozwarstwienie. 

- Patrzy Panna Politechnikf/ Wroclawskq rowniei z pozycji Cen-
tralnej Komisji ds. Tytulu Naukowego i Stopni Naukowych. Jak 
prezentujemy sif z tej perspektywy? 

- Zupelnie dobrze siC( tam prezentujemy. W opinii czlonk6w CK 
pozycja PWr jest wysoka i to jest sukces, na kt6ry cale nasze srodo
wisko zapracowalo. 0 dobrej pozycji PWr swiadczy tez to, ze w 
og6lnokrajowych, tajnych wyborach czlonk6w CK z naszej Uczel
ni weszlo dziesi<(e os6b, w tym pi<(e do Sekcji Nauk Technicznych, 
kt6rej przewodniczllcym jest nasz profesor Henryk Hawrylak. Czlon
kostwo to pozwala nam zobaczye nasze wnioski awansowe, a wi<(c 
i nasze prace, nasze dokonania, na tie podobnych prac i wniosk6w 
z uczelni calego kraju. 

Generalnie nasze wnioski Sll dobre - trafiajll siC( czasem potkni<(
cia nie obnizaj(!ce naszej rangi, ale daj(!ce impuls do poprawy dzia
lalnosci. Musimy bye czujni w okresie walki o jakose, w wyscigu 
uczelni o pozycj<( w skali kraju. Wyrastaj(! nowe, dynamiczne sro
dowiska. W niekt6rych specjalizacjach mamy groznych konkuren
t6w w mlodszych uczelniach, jak przykladowo Poznan, Zielona G6ra 
i Lublin. 

To wszystko trzeba miee na uwadze, gdy mysli siC( o wyborach do 
cial kolegialnych i na indywidualne funkcje. Na wysoki prestiz trzeba 
pracowae dlugo, natomiast jego utrata moze nast'!Pie bardzo szybko. 

- Dzifkujf Panu Rektorowi za rozmow(/. 

- Jesli Pani Redaktor pozwoli, to na zakonczenie chcialbym 
wszystkim wybranym na r6zne funkcje na czele z Rektorem :lyczye 
sukces6w w pelnieniu tych funkcji w nowej, historycznej kadencji 
na przelomie tysi(!cleci. 

- Dolqczam sif do tych iyczeti. 

Rozmawiala Maria Kisza 
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KTO POWINIEN 
DZIERZYG BERtO? 
Wvpowiedi prof Andrzeja Wiszniewskiego. 
Rektora PWr w /atach 1990 - 1996. 
PrzewodniczQ,cego KBN 

Coraz cz<(sciej pytaj(!mnie o opi
ni<( na temat zblizaj(!cych siC( wy
bor6w rektorskich. 0 to, jak po
strzegam role( rektora, zar6wno z 
perspektywy moich szescioletnich 
doswiadczen na tym stanowisku, 
jak tez z pozycji Przewodnicz(!ce
go Komitetu Badan Naukowych. 

Uwazam, ze to nielatwe pytanie, 
bo przeciez nie chodzi o dlug(!li
st<( tych cech, kt6re w moim prze
konaniu powinien posiadae przy
szly rektor, jak i tych, kt6re dys
kwalifikuj(! kandydata na to naj
wyzsze na uczelni stanowisko. Jak 

tedy zamkn(!e w jednym zdaniu to wszystko, co czyni z profesora 
uczelni dobrego kandydata na rektorski fotel? 

Przed laty, w swym pierwszym rektorskim przem6wieniu powie
dzialem, ze z Politechniki Wroclawskiej mozna i nalezy bye dum
nym i w duzej mierze jest to zasluga tych wszystldch, kt6rych por
trety zdobill sal<( Senatu. Slldzl(, ze to jest najlepsza wskaz6wka. 
Rektorem powinien bye czlowiek, z kt6rego pracownicy uczelni 
mog(! bye dumni i kt6ry sprawi, ze nadal b<(dzie mozna odczuwae 
dumf( m6wi(!c: , Jestem z Politechniki Wroclawsldej". 
Warszawa, I 0 tutego 1999 r. 

1m 
• 

Fundacja Rozwoju Politechniki 
Centrum Ksztalcenia U stawicznego 

Dobra wiadomosc dla pechowcow 
Jesli nie powiodlo Ci sit( na pierwszym semestrze studi6w, my Cit( nie opuszczamy- masz 

now<t szanst( kontynuowania edukacji. 
Akademicka SzkoJa Umiej~tnosci pod patronatem Politechniki Wroclawskiej oglasza nowy 

nab6r na semestr letni. Aktualnie prowadzone S<t zajt(cia na kierunkach: 
• diagnostyka samochodowa, 
• multimedialne techniki komputerowe, 
• technika biurowa w mit(dzynarodowym przedsit(biorstwie, 
• technika dokumentacji projektowej w architekturze z elernentami konserwacji zabytk6w. 

ASU jest policealn<t szkolll niepubliczn<t, daj<tC<t szanst( kontynuowania edukacji naPoli
technice Wroclawskiej. Przyjd.Z lub zadzwon do ASU po komplet informacji. 

Nowy nab6r -luty 1999 r. 

Adres: ul. Szymanowskiego 7, Wroclaw 
tel. 348-42-30, 348-32-38 
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BORY 
K a:n:u:llydat 

ll1t&. s 1f:all1t o vv i s lk o 

R celktora 

PROF. LUCJAN JACAK) 

Co sklania mnie do kandydowania, mimo ze jestem prorektorem 
w ust((pujftcej ekipie? Istotny jest tu argument programowy. Jestem 
przekonany, ze nie mozna juz dluzej kontynuowac pasywnej i za
chowawczej polityki. Jest ona tylko pozomie bezpieczna i w sytu
acji silnej zewnl(trznej konkurencji doprowadzic moze do znacz
nego oslabienia pozycji naszej Uczelni . Wydaje sit(, ze nikt nie rna 
W'l:tpliwosci, ze Politechnika Wroclawska przezywa regres - na ile 
on jest wsp6lny dla wszystkich uczelni, i w jakim stopniu mozna 
mu przeciwdzialac u nas - to problem otwarty. Konieczna jest jed
nakjasno okreslona wizja i strategia rozwoju Uczelni. Polityka drob
nych krok6w w rozmaitych kierunkach prowadzi w efekcie do bez
ruchu. Mniej wazne moim zdaniem jest zatem kto obejmie wysokie 
stanowiska w Uczelni, wazniejsze jest by przyj14.6 wlasciwy pro
gram i pilnie podj14.6 zdecydowane, sp6jne dzialania. Za najwaz
niejsze strategiczne kierunki uwazam: modemizacjl( dydaktyki, 
zwil(kszenie troski wobec kadry naukowo-dydaktycznej, europeiza
cjl( i wzmocnienie aktywnosci zewnf(trznej Uczelni, w szerszej per
spektywie rozbudowf( i gruntowne unowoczesnienie materialne 
Szkoly, oraz odzyskanie i utrzymanie czolowej pozycji w regionie i 
w kraju. 

Wielki wzrost liczby student6w prowadzi do powai;nego przecift
zenia kadry. KompromitujftCO niskie place nauczycieli akademic
kich zmuszaj14. wielu z nich do podejmowania dodatkowej pracy na 
zewn'l:trz Uczelni. W atmosferze przeml(czenia i przeci14.zenia nara
sta frustracja, co grozi katastrofft. Z drugiej strony nie moi;na zrnniej
szacliczby student6w, gdyz doprowadzie to moze do upadku Uczel
ni . Rozwijaj14.cy sit( wok6l sektor szk6l niepublicznych i zawodo
wych wypelnilby szybko tl( lukl(, nie wiadomo tylko czy z pozyt
kiem dla wyksztalcenia student6w. UtrzymujftCY sit( w kolejnych 
budzetach pails twa katastrofalnie niski poziom finansowania szkol
nictwa wyzszego i nauki i powi14.zanie dotacji MEN z liczbq stu
dent6w nie pozostawia nam wyboru, zmusza jednak do okreslenia 
priorytet6w i podjl(cia szybkich i zdecydowanych krok6w. }estern 
przekonany, ze nie mozna przeprowadzie skutecznej reformy i 
usprawnienia dydaktyki, bez zdecydowanego wzrostu dochod6w 
zaangazowanej w ni14. kadry. Tylko wtedy mozna liczye na konse
kwentne wprowadzenie zmian, kt6re pozwol14.nam sprostae wymo
gom wsp6lczesnosci. Wszystkie zatem srodki z dotacji zwiqzane 
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ze wzrostem liczby student6w (s14. to znaczne kwoty, okolo 5 mln 
zl. w ubieglym roku) musz14. bye kierowane nate cele, w calosci 
powinny wracae na Wydzialy, tam gdzie zostaly wykreowane! Jesli 
do tego dolozye CZI(Se dochod6w z operacji finansowych, to bez 
trudu mozna utworzye celowy fundusz w wysokosci 10 min zl. (np. 
dla 400 os6b to dodatkowe 2 500 zl. miesil(cznie przez 10 miesif(
cy), co z powodzeniem uruchomi reform('( dydaktyki. Nie nalezy tej 
sprawy traktowae jednak wycinkowo (tylko uzupelnienie stawek 
za godziny nadliczbowe), ale w powiqzaniu z jakosci14. nauczania, 
zawartosci14. programow14. skorelowan14. z szybko zmieniaj14.cymi sit( 
preferencjami rynku pracy, wlasciw14. relacj'l: pracy wlasnej studen
t6w a zajl(ciami zorganizowanymi, (czl(sto rozdrobnienie zajl(e kre
owane bylo dawniej, kiedy grozily redukcje kadry z powodu niedo
statku student6w, obecnie sytuacja jest odw;rotna) . 

Przejsciowo trzeba bf(dzie jednak ograniczye inne wydatki - np. 
nie ,przerobie" remontami i inwestycjami 10 min, a tylko 5 czy 6 
min rocznie - co spowoduje jak sqdZI( rnniejsz14. rozrzutnosc (przy
pornniee mozna, ze jednego roku opala sif( okna i maluje, nast((JJ
nego wymienia na plastikowe, maluje sif( ogromne korytarze p6z
niej ,pruje" instalacje - bo tak wynika z plan6w ... ). Odnosi sit( to 
tez do nad wyraz bezpiecznie dla administracji rozdf(tego fragmen
tu Funduszu Pomocy Materialnej na obslugl( akademik6w, nast((JJ
nych ok. 10 min rocznie, - nie ulega Wfttpliwosci, ze niezbl(dna jest 
tu r6wniez gll(boka reforma, postulowana zreszt14. wielokrotnie przez 
student6w. 

Srodki na konieczne inwestycje i powazne remonty musz14. bye 
zdobywane (lub co najmniej posilkowane) niezaleznie od dotacji 
dydaktycznej Szkoly. Nie ulega najmniejszej Wfttpliwosci, ze za
niedbania infrastruktury, przestarzale laboratoria, ilose i stan po
mieszczen to bulwersujqce i powazne problemy. Obnizajftcy sit( 
poziom srodk6w z MEN na te cele (takze bibliotekl(, wydawnic
two, jednostki uslugowe, administracjf(, etc .) wynikal z trudnosci 
calej sfery szkolnictwa wyzszego, ale po czl(sci tez z pasywnej w 
tym wzgll(dzie jednak postawy wladz Szkoly. Brak zdecydowanych 
i konsekwentnych dzialail w centrali z wiar(b ze centrala sama nas 
zauwazy wedlug starych regul- to polityka obecnie nieskuteczna, 
czasy wyraznie sit( zmienily. Nalezy intensywnie ubiegae sit( zatem 
w ministerstwie i w regionie o powazn'l: dotacjl( na odnowl( mate
rialnft calej Uczelni i jej filii, oraz budowl( now ego kampusu. JakZe 
skutecznie mozna by to czynie z pozycji pierwszej Uczelni tech
nicznej w kraju! Warto na tym kierunku zespolic wszystkie sily, 
zamiast je rozpraszae administracyjnymi, nierzadko skl6caj14.cymi 
wewnf(trznymi dzialaniami, kt6re pozomie porzqdkUjClc w istocie 
niewiele wnosz(b a powoduj14. powazne koszty zar6wno finansowe 
jak i emocjonalne. Fronty spor6w nalezy przeniese raczej do War
szawy i tam wsp6lnie wystl(powae zdecydowanie i konsekwentnie. 
Drugi front utworzye nalezy w Brukseli, skorzystae z doprawdy 
wielkich indywidualnych wplyw6w licznych bardzo wybitnych 
czlonk6w spolecznosci akademickiej naszej Uczelni. Nie nalezy 
tez unikae wzajemnego wspierania sit( z innymi uczelniami miasta 
- dziwi mnie narastanie nieporozumieil zwlaszcza z Uniwersyte
tem (sam studiowalem na obu Uczelniach, tym bardziej jest to dla 
mnie rozczarowuj14.ce). Jednosci14. mozna wiele wygrae - np. wsp61-
nie z innymi uczelniami miasta planowae budowl( biblioteki, a nie 
brae tylko na siebie przerastaj14.cy nas wielkosci'l: cil(zar. 

Jestem przekonany, ze Politechnika Wroclawska rna przed sobq 
jednak wlasnie teraz znakomit14. okazjl( na dokonanie zdecydowa
nego kroku do przodu. W ci1tgu ostatnich 2 lat z czwartej pozycji 
przeskoczyla na drug14. wsr6d wszystkich uczelni technicznych w 
Polsce (wg ocen czasopisma ,Wprost"). Przyczyny tego sukcesu to 
dobra polityka rekrutacyjna, wil(kszy niz w innych uczelniach wzrost 
liczby student6w (dziennych), oraz niespotykana gdzie indziej po
prawa warunk6w studiowania (w ocenach uwzglf(dniane byly m.in. 
opinie student6w i absolwent6w). Prosty manewr z poczqtku ka-
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dencji przekazania na stypendia naukowe niewykorzystanych srod
k6w z Funduszu Pomocy Materialnej dla student6w (na co zdecy
dowalem si(( wtedy razem z Samorz<tdem Studenckim), doprowa
dzil do bardzo wysokich stawek tych stypendi6w, kt6re mo:lna bylo 
z kolei utrzymae w nast~nym okresie, poniewaz wyst<tPilo dodat
nie sprz((zenie zwrotne z dotacj<t z ministerstwa na ten eel (wzrosla 
ona o 50%, bo wzrosly wyniki nauczania, i tym samym liczba upraw
nionych do stypendium). Na wielu Wydzialach powstaly atrakcyj
ne kierunki (np.Wydz. Mechaniczny z nowoczesnymi laboratoria
mi) . Nowoczesna i szybka informatyzacja Uczelni (akcja ,500 kom
puter6w"), mozliwosci praktyk w zachodnich uczelniach (ponad 
p6l tysi<tca student6w odbylo semestralne staze w uczelniach euro
pejskich), zwi((kszenie liczby godzin j((zyk6w obcych - to tylko 
niekt6re z argument6w branych pod uwag(( przez swietnie obecnie 
zorientowanych mlodych ludzi . Wedlug tych samych ocen przed 
nami o wlos plasowaly si(( w ubieglym roku AGH i Politechnika 
Warszawska - dwie por6wnywalne z nami uczelnie, i nic nie stoi 
na przeszkodzie abysmy wsp6lnie z nimi zajmowali pierwsze miej
sce, z wynikaj<tcymi z tego uprawnieniami do specjalnego trakto
wania. 

Nasza sytuacja jest, wydaje mi si((, korzystniejsza niz konkuren
t6w. W Warszawie oferta pracy dla kadry poza uczelni<tjest znacz
nie bogatsza niz u nas . Podobnie w przypadku AGH (zamykany 
przemysl g6miczy to wieloletnie i intratne przedsi((wzil(cie). Przez 
to, S<tdz((, srodowiska te S'l bardziej inercyjne, mniej zainteresowa
ne zmianami wewn<ttrz uczelni. Nasz<t sil<tjest mniej zaanga:lowa
na jeszcze na zewn<ttrz Uczelni kadra. Trzeba natychmiast stwo
rzye mozliwosci realizacji jej ambicji i aspiracji (w tym finanso
wych) w powi<tzaniu z rozs<tdnymi i nowoczesnymi zmianami w 
naszej Uczelni. 

W sferze badail naukowych nie nalezy zbyt pochopnie wprowa
dzae zmian. Dobre grupy, zespoly, szkoly naukowe tworz<t si(( przez 
dlugie lata- to rezultaty wsp6lnych wysilk6w pokoleil wybitnych 
senior6w, ich uczni6w i student6w. W wielu dziedzinach Uczelnia 
nasza jest poza konkurencj!l, w innych bywa r6znie. Publikacje i 
·cytowania daj<t nam 3-4 miejsce wsr6d politechnik - ale z pewno
sci<t znajdujemy si(( w grupie 4 wyra:lnie najlepszych - ito z nimi 
musimy si(( por6wnywae (a z nie tymi raczej z koilca, jak Politech
niki w Koszalinie czy Szczecinie). Z innymi politechnikami po
winnismy oczywiscie wsp6lpracowae - dla przykladu w styczniu 
br. wsp6lnymi wysilkami (dzialu nauczania) udalo nam si(( zakoil
czye prace nad dwoma duzymi projektami europejskimi (z AGH i 
rnniejszymi Politechnikami z Opola, Czl(stochowy, Zielonej G6ry, 
Krakowa i Lublina i 10-cioma zachodnimi) - jeden na ujednolice
nie tzw. punkt6w kredytowych, drugi na dzialania w kierunku kry
teri6w akredytacji (przed miesi<tcem otrzymalismy tez dwa granty 
Temp usa na usprawnienie administracji dydaktyk!l, ocen(( jakosci 
nauczania i promocjl( w wys. 0.3 min ECU, a koilczymy realizacj(( 
projektu za 1 mln ECU - gl6wnie wyjazdy student6w i Jaboratoria). 

Nowym problemem w sferze nauki S!l tworz<tce si(( centra (sam 
. uczestniczylem w tworzeniu jednego z nich) - uwazam, ze nie po

winny one korzystae z pieni((dzy wewn<ttrzuczelnianych. Adresa
tem ich aspiracji rna bye KBN, firrny, fundusze europejskie - zwlasz
cza V Program Ramowy (niepokoi mnie brak do tej pory wsp61-
nych dzialail na szczeblu Uczelni w kierunku tego programu!) . Pie
ni<tdze na badania statutowe i wlasne nie powinny bye tez przezna
czane pochopnie na dofinansowanie budzetu dydaktycznego - gro
zi to zapa8ci<t badaA naukowych. Pozycje naukowe musz<t przekla
dae Si(( w srodowisku akademickim na wlasciwe relacje. Uczelnia 
musi uprawiae znacznie silniejsz<t niz obecnie promocj(( osi<tgni((e 
w tym wzgl((dzie. Nale:ly bardziej doceniae ogrornne wysilki i suk
cesy ludzi na polu nauki, ito w znacz<tCY finansowo spos6b (choe
by przez zwi((kszenie nagr6d). Nale:ly promowae dobre grupy, roz
wijae studia doktoranckie - 50-ciu doktorant6w to zaledwie okolo 
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0.5 min zl. rocznie, czyli mniej wil(cej tyle ile deficyt stol6wki, 
kt6ry mozna zlikwidowae podnosz<tc o zlot6wk(( cen(( obiadu 
(zwlaszcza, ze ze stol6wki korzysta w bardzo du:lym stopniu Aka
demia Rolnicza) . 

Najbardziej zaniedbana sfera to wsp6lpraca mi((dzynarodowa. Tu 
nadzwyczaj pilnie nalezy podj<te szerokie dzialania, zwlaszcza eu
ropejskie, ale nie z egzotycznymi i raczej prowincjonalnymi part
nerarni, ale przede wszystkim z najpowa:lniejszymi uczelniami gl6w
nych kraj6w europejskich, w tym S<tSiedzkich. Konieczne jest tu 
zespolenie wysilk6w najwybitniejszych indywidualnosci Uczelni 
- to strategicznie najwazniejszy kierunek dzialania. Okazj~tjest z 
pewnosci<t V program ramowy, ale nale:ly wykorzystae tez atuty 
polo zenia miasta . Prostszy do osi<tgni((cia jest kierunek wsp6lpracy 
poprzez wymian(( student6w (wtedy nalezy jednak uruchamiae cz((
sciowo ksztalcenie w j((zykach obcych). 

Na Politechnice nauka cz((sto wi~tze si(( ze sfer'l innowacyjnosci i 
przedsi((biorczosci. Tu powinna nast<tPie wzorem wielu podobnych 
uczelni w swiecie (nawet polskich, np. AGH) zdecydowana libera
lizacja. Uczelnia moze obrastae rozmaitymi frrmami swoich pra
cownik6w i zapewniae wlasciw<t atmosfer(( w tej sferze, a nie po
strzegae tak<t dzialalnose w kategoriach wyl<tcznie naduzye, czy 
nawet przest«rstw - wymagane S<t tu jasno okreslone regulacje praw
ne. Dotyczy to takZe udzialu student6w w takiej dzialalnosci. 

Jak praktycznie usprawnie zarz<tdzanie? Kluczowe decyzje finan
sowe powierzye kolegium rektorsko-dziekailskiemu, projektowa
nie budzetu przed obradami senackimi powinno odbywae w tym 
gremium, pieni<tdze powinny trafiac na Wydzialy z zachowaniem 
tylko minimalnych rezerw centralnych (znacznie mniejszych niz 
obecnie). Powolae 5-ciu prorektor6w do spraw: nauki, nauczania, 
wsp6lpracy z zagranic!l, spraw studenckich i spraw og6lnych. 
Wzmocnie roll( Senatu w sprawach strategii, rozwoju i pozycji 
Uczelni. Silnie uaktywnie wsp6lprac(( mi((dzynarodow~t. Podj<te 
zdecydowane starania w ministerstwie i regionie o pilne dofinan
sowanie (inwestycje, remonty, nowy kampus) . Filie musz<t bye 
wreszcie uwzgl((dnione w finansowaniu przez ministerstwo i cz((
sciowo utrzymywane takZe przez lokalne wladze. Podj~te dzialania 
oszcz((dnosciowe i usprawniaj<tce dydaktyk((. Uruchomie studia 
interdyscypliname. Zwi((kszye nab6r na studia doktoranckie ( o 100 
rocznie ). Silnie zwi((kszye promocj(( nauki. Wesprzee wreszcie zde
cydowanie srodowisko studenckie. Zreformowac gruntownie ad
ministracj(( dom6w studenckich. Usprawnie i unowoczesnie admi
nistracjl(, ograniczye wplyw administracji centralnej na decyzje fi
nansowe i osobowe. Profesjonalnie prowadzie obslug(( finanso
W'l i zoptymalizowae zyski z lokat i operacji finansowych. Prze
prowadzie og6lnouczelniane referendum co do sposobu wykorzy
stywania funduszu socjalnego. 

List(( tl( mo:lna by wydluzae, ale S<tdz((, ze ustalenie ro=aitych 
konkretnych dzialail to zadanie dla poszerzonej ekipy wladz, wspar
tej rad!!., autorytetem i doswiadczeniem duzej grupy wybitnych se
nior6w Uczelni, kt6rych wplywy daleko przekraczaj<tmury Szkoly 
i w istocie stanowi~t o jej pozycji. Z pewnosci~t nale:ly tez znaleze 
mozliwosci pokonania trudnosci na mniejszych Wydzialach, ale nie
zwykle wa:.ffiych wlasnie dla uniwersalnosci Uczelni i unikatowych 
w skali kraju, takich jak Architektury, G6mictwa, czy Mechanicz
no-Energetycznym. 

Zycz<tc wszystkim kandydatom powodzenia w tych wyborach, 
jeszcze raz podkreslam, ze niezale:lnie od ich wyniku, konieczne 
jest podj((cie wreszcie istotnych strategicznych problem6w- gdyz 
unikanie ich i zatrzymywanie Uczelni w miejscu to jej cofanie. Waz
ne jest to by na tej Uczelni chcialo si(( pracowac i uczye, mozna 
bylo zarabiae, a studenci byli dumni, ze tu studiuj!l, a po studiach 
mogli z powodzeniem konkurowae na rynku pracy. 

Wroclaw, 10 lute go 1999r. 
Lucjan Jacak 
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Politechnika Wroctawska 
- stan obecny, wyzwania najblizszej przysztosci 

Politechnika Wroclawska jest 
jedn<t z najwi!(kszych uczelni 
technicznych w Kraju, uczelni<t o 
og61nie szanowanych tradycjach 
i uznawanym dorobku w zakresie 
ksztalcenia inteligencji technicz
nej i w zakresie badan nauko
wych. W wainej chwili ~miany 
kadencji wladz uczelni, ranga na
szej uczelni zobowi<tzuje cal<t 
spolecznos6 akademick<t do: 

o dokladnego zbadania kondy
cji uczelni, diagnozy jej silnych 
a przede wszystkim slabych 
stron; 

o dokladnego zbadania calego 
otoczenia spolecznego, gospodarczego i politycznego szkolnictwa 
wyzszego, zmieniaj<tcego sit( szybko w procesie transformacji; 

o wyci<tgania istotnych, og6lnych i szczeg6lowych wniosk6w i 
podj!(cia na ich podstawie dzialan, skladaj<tcych sit( na ewolucj!( 
uczelni prowadZ<tCl.l do rozwini!(cia w pelnijej mozliwosci spelnia
nia misji spolecznej i utrzymania wysokiej rangi. 

Jeszcze do niedawna powszechnie uwazano, ze uczelnie, kt6re 
uzyskaly znaczn<t autonomi!( majl.l swobod!( w wyborze dr6g roz
woju, pot!(gowanl.l jeszcze przez mit nadchodz<tcego XXI wieku. 
Wiek XXI zacznie sit(jednakjuz za kilkaset zwyklych dni (niekt6-
rzy historycy m6wi'l, ze juz si<( nawet zacz<tl), a autonomia wyraz
nie zostala ograniczona przez materialne warunki funkcjonowania 
uczelni, koniecznos6 konkurowania na rynku edukacyjnym i rynku 
badan naukowych. 

Nie pora dzis na autorskie, jedynie sluszne programy funkcjono
wania uczelni, kt6rych dziwnym trafem nikt do tej pory nie zdolal 
odkryc, np. zadna z 24 polskich uczelni technicznych intensywnie 
z sob<t wsp6lpracuj<tcych i wymieniaj<tcych doswiadczenia. Dzis 
trzeba mozolnie zaj<t6 sit( tym wielkim gospodarstwem, jakim jest 
uczelnia, przeswietlic go we wszystkich kierunkach i usprawniac. 
S<t usprawnienia proste zwi<tzane z rezerwami prostymi, konieczne 
Sl.l tez dzialania fundamentalne, dlugoterminowe czyli strategiczne. 

Strategia rozwoju uczelni 
GIOwny problem strategii rozwoju uczelni technicznych w Pol

sce wiqie sif z koniecznosciq uzyskania przez nie charakteru uni
wersyteckiego. Wskazuje nato doswiadczenie wielu uczelni euro
pejskich i nie tylko, a takze cz!(sci uczelni polskich (Politechnika 
Warszawska, Akademia G6miczo-Hutnicza w Krakowie, Akade
mia Rolniczo-Techniczna w Olsztynie). 

Problem koniecznosci uzyskania charakteru uniwersyteckiego 
zaczyna osacza6 uczelnie techniczne z wielu stron i staje sit( coraz 
to bardziej aktualny. 

Po pierwsze - klasyczna politechnika najprawdopodobniej z bie
giem lat utraci w znacznym stopniu mozliwosci rekrutacyjne; po 
drugie - klasyczna politechnika b!(dzie miala klopoty z prowadze
niem nowoczesnych, interdyscyplinamych badan naukowych; po 
trzecie - na klasycznych politechnikach spocznie, takjak ina uni
wersytetach, obowi<tzek przeciwdzialania rozdrobnieniu szkolnic
twa wyzszego w kraju poprzez utworzenie struktur federacyjnych . 

W kaidym z wymienionych przypadkow dochodzimy do koniecz
nosci rozszerzenia palety prowadzonych kierunkow ksztalcenia i 
uprawianych dyscyplin o kierunki i dyscypliny podstawowe: ma
tematykf, fizykf, biologif- a z drugiej strony o nauki ekonomicz-
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ne, socjologiczne i humanistyczne. 
Moina powiedziec, ze nowoczesny produkt mysli ini:ynierskiej 

powstaje cz!(sto przy znacznym udziale nauk podstawowych, a o 
jego ksztalcie decyduj<t uwarunkowania ekonomiczne, socjologiczne 
a nawet humanistyczne. A wife przyszlosciq politechnik jest for
mula nowoczesnego uniwersytetu, na ktorym rozkwitalyby takie 
wszystkie tradycyjne dyscypliny techniczne. 

Nalezy zaj<t6 sit( blizej owl.l ewolucj'l, zbadac jej uwarunkowania 
i stworzy6 wok6l tej ewolucji przychyln<t atmosfer!(. 

Moina wi!(C przewidywa6, ze opr6cz uniwersytet6w ze srednio
wieczn<t tradycj'l, pojawi<t sit( uniwersytety nowego typu, b!(d<tce 
politechnikami w zaawansowanym stadium rozwojowym. Powin
na Sif wsrod nich pojawie Politechnika Wroclawska, by nie od
Sifpowae wysokiego miejsca zajmowanego wsrod ucze/ni technicz
nych. 

Struktura Uczelni 
Politechnika Wroclawska posiada nietypowl.l w kraju struktur!( 

wydzialowo-instytutow'l, akceptowanl.l nadal przez spolecznosc 
Uczelni. W ostatnim roku zreorganizowano 5 instytut6w t.zw. mi!(
dzywydzialowych, wchodz<tcych l<tcznie w sklad 8 wydzial6w. W 
ten spos6b usuni!(to istotne naruszenie Ustawy o Szkolnictwie 
Wyzszym i uzyskano czyteln<t struktur!( wewn!(trzn<t. W tych wa
runkach moiliwe jest konsekwentne przeprowadzenie decentrali
zacji zarzqdzania Uczelniq i przekazanie istotnych uprawnien dzie
kanom. Ciqglemu choe wolnemu, odchudzaniu ulega centralna 
administracja. Jej rota i zmieniajqce sif w czasie zadania nie sq 
szeroko znane na Uczelni. Sq podjfte i bfdq kontynuowane dzia
lania majqce na celu poddanie centralnej administracji kontroli 
komisji senackiej i Senatu. 

,Twarda" struktura wydzialowo-instytutowa powinna bye rozsze
rzona w miar!( potrzeb o zespoly interdyscyplinarne, mifdzyinsty
tutowe i mifdzywydzialowe, dzialaj<tce bez zbytnich usztywnien 
biurokratycznych. Tak post!(puje wiele uczelni i takie formy zacz!(
ly sit( pojawia6 taki:e u nas . Powinien bye kontynuowany proces 
wyprowadzania poza Uczelnif jednostek slabo z niq zwiqzanych. 
Wszystkie zmiany na Uczelni powinny sif dokonywae w warun
kach zgody spolecznej. 
Priorytety, baza materialna 

Dzialanie Uczelni i jej rozw6j uzaleznione Sl.l w sci sly spos6b od 
jej mozliwosci materialnych - od aktyw6w finansowych . Mizeria 
finansowa szkolnictwa wyzszego w kraju jest powszechnie znana i 
nie wiele wskazuje by zasadnicza poprawa byla mozliwa w ci<tgu 
kilku nadchodz<tcych lat. Politechnika Wroclawska nalei:y do gru
PY uczelni daj<tcych sobie tradycyjnie niezle rad!( z klopotami eko
nomicznymi, chociaz jak wszystkie polskie uczelnie narazona jest 
na dysproporcj!( mi!(dzy realnymi kosztami dzialalnosci dydaktycz
nej, a otrzymywanl.l dotacjl.l dydaktyczn<t. 

Przez wiele ]at poprzednich kadencji bezwzgl!(dnym priorytetem 
finansowym Uczelni bylo podwyzszone bezpieczenstwo Uczelni 
wi<t:l<tce sit( z utrzymywaniem znacznej kwoty oszcz!(dnosci . Na 
drugim miejscu stawiano inwestycje i remonty budowlane. Place 
pracownik6w utrzymywane byly na srednim poziomie, a maksy
malna wysokosc zarobk6w pracownik6w nie wyczerpywala mozli
wosci stwarzanych przez MEN. 

W bieiqcej kadencji place pracownikow uczyniono glownym 
priorytetem i wykorzystano pelny zakres taryjikatorow MEN. Bez
pieczenstwo Uczelni nie wymaga juz tak duzego zabezpieczenia ze 
wzgl!(du na ustabilizowanie sit( gospodarki krajowej. Wsr6d inwe
stycji i remont6w zacbowano priorytet potrzeb dydaktycznych, z 
powodu niemal 3-krotnego wzrostu liczby student6w. Podobny prio
rytet utrzymywany jest tez dla aparatury dydaktycznej i unikalnej 
aparatury naukowej . Taki uklad priorytetow powinien bye w naj
bliiszym czasie utrzymany. 

W biei:<tcym roku przewiduje sit( przyst<tPienie do budowy bu
dynk6w Wydzial6w Mechanicznego, Informatyki i Zarz<tdzania i 
kontynuowanie budowy Wroclawskiego Centrum Transferu Tech
nologii. Rozwaza sit( mozliwosc budowy Audytorium z duzymi 
salami i zapleczem konferencyjnym oraz ewentualne rozpocz!(cie, 
po zapewnieniu finansowania przez MEN i KBN, wst!(pnego etapu 
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budowy Biblioteki Gl6wnej. 
Nasza Uczelnia posiadajqc lqcznie 100 ha gruntu w 100 dzial

kach zmuszona jest szukac w obrfbie Wielkiego Wroclawia rezer
wy dla przyszlego campusu. Prowadzone sq w tej sprawie nego
cjacje z Prezydentem Miasta, Starostq Ziemskim i Wojewodq Dol
noslqskim. 

Niekonsekwencja i niejasnosc systemu prawnego i finansowego, 
w kt6rym zmuszona jest funkcjonowac Uczelnia, jest powodem 
wielu klopot6w w codziennym racjonalnym sterowaniu prac~t Uczel-

. ni. W ostatnich 2 latach wlozono duzo wysilku w uproszczenie i 
uporz~tdkowanie wielu procedur, usprawnienie algorytm6w regu
luj~tcych pracl( poszczeg6lnych jednostek i kom6rek. Opracowano 
nowy regulamin organizacyjny, dokonuj~tc przegl~tdu calej struktu
ry Uczelni. Stworzono podstawy pozwalaj~tce konstruowac budi:et 
Uczelni w spos6b bardziej nowoczesny. Doskonalenie tego proce
su jest kolejnym watnym zadaniem. 

Dzialalnosc dydaktyczna 
Dzialalnosc dydaktyczna - gl6wny rodzaj dzialalnosci kazdej 

uczelni wi~tze sit( dzisiaj z dramatycznymi napil(ciami. Prawie 3-
krotny wzrost Iiczby student6w- nie zmieniaj~tce sit( z roku na rok 
naklady na ksztalcenie, ograniczonosc hazy materialnej (lokale, 
aparatura) wyznaczajll ramy tego dramatu. Najwil(kszym niebez
pieczeilstwem jest duty spadek jakosci ksztalcenia i frustracja 
kadry nauczajqcej. 

Postulujl( nastl(puj~tce drogi wyjscia z tej trudnej sytuacji: 
• racjonalizacja program6w i siatek dydaktycznych, odchodzenie 

od nadmiemej specjalizacji, 
• racjonalizacja wielkosci grup studenckich i organizacji prac dy

plomowych, 
• priorytet inwestycji slui:~tcych dydaktyce, 
• dbanie o uposatenia pracownikow (przeciwdzialanie drenai:o

wikadry), 
• poszukiwanie pozabudi:etowych srodk6w finansowych wspie-
raj~tcych dydaktykl(. 

Utrzymanie wysokiej rangi w zakresie dydaktyki wymaga: 
• aktywnego wprowadzania nowych kierunk6w i specjalnosci, 
• wprowadzania kierunk6w i specjalnosci interdyscyplinamych 

w szczeg6lnosci zwi~tzanych z now~t rozszerzon~t struktur~t uni
wersyteck~ 

• wsp61nych inicjatyw edukacyjnych z renomowanymi uczelnia
mi, 

• uruchamiania studi6w w jl(zykach obcych. 

Dzialalnosc naukowa i techniczna 

Rozw6j badail naukowych wymaga specjalnych starail, w szcze
g6lnosci: 

• uruchomienia badail w zakresie dyscyplin zwi~tzanych z now~t 
rozszerzon~t formul~t uniwersyteck~t Uczelni, 

• uruchomienia zespol6w interdyscyplinamych w zakresie naj
bardziej aktualnej tematyki badawczej, 

• aktywnego pozyskiwania grantow krajowych i zagranicznych 
(V Program Ramowy WE), 

• rozwoju wsp6lpracy z jednostkami gospodarczymi (przemysl 
krajowy, zagraniczny, aktywne zaangazowanie w Parku Tech
nologicznym), 

• dbania o doplyw unikalnej aparatury naukowej dla najlepszych 
zespol6w naukowych, 

• aktywnego uczestnictwa pracownik6w Uczelni w pracach kra
jowych i zagranicznych organ6w zajmuj~tcych sit( organizacjll 
badail naukowych. 

Studenci 

Spolecznosc studencka, nadajqca katdej Uczelni sens istnienia 
powinna bye w nierozerwalny sposob wpleciona w tycie Uczelni 
w oparciu o zasadf partnerstwa. Wsp6ldzialanie, opr6cz oczywi
stego zakresu dydaktyki, powinno dotyczyc taki:e badail naukowych, 
i:ycia spolecznego, kulturalnego i oczywiscie towarzyskiego. Nie 
stac nas na wsp6lny campus, kt6ry zamieszkiwaliby studenci i pra
cownicy z rodzinami w harmonii mil(dzypokoleniowej, wyniklej z 
ducha akademickiego. 

Ale stat nas na otwarty na co dzien rektorat i ofertf wspolzarzq-
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dzania Uczelniq w tych wszystkich sytuacjach, w ktorych upraw
nienia potwierdzone zostanq wzifciem na siebie CZfsci odpowie
dzialnosci za wspolne dobro - uczelnif. 

Cieszy wspanialy dorobek sportu studenckiego, dui:e osi!tgnil(cia 
organizacji studenckich IAESTE, ASPD, NZS i innych. Martwi 
pewne zacil(cie w kontaktach z najwyi:szym szczeblem Samorz~tdu 
Studenckiego. Ale i tu pelna wsp6lpraca wydaje sit( bye w zasi«gu 
Tl(ki. 

Zdajf sobie sprawf z wielu trudnosci tycia studenckiego, z klo
potow materialnych, niskich stypendiow, drogich domow akade
mickich, ciasnoty na zajfciach, dlugich czasem kolejek w dzieka
natach. Wierzf, te wiele z tych problemow motna wspolnie roz
wiqzac. To jedno z najpilniejszych zadan najblitszej przyszlosci. 

Pracownicy 

Rang(( Uczelni mierzy sit( przede wszystkim przygotowaniem 
naukowym i oddaniemjej pracownik6w. Politechnika Wroclawska 
szczyci sit( wspanial~t kadra naukowc6w i pracownik6w ich wspie
raj<tcych. Niski status materialny pracownik6w szkolnictwa wyi:sze
go Uczelnia pr6buje chociai: CZI(Sciowo zr6wnowai:yc priorytetem 
dla plac pracowniczych, dbalosci<t o warunki i:ycia senior6w, stwo
rzeniem jak najlepszych warunk6w dla doktorant6w i mlodych pra
cownik6w naukowych. Te kierunki dzialan bfdq zdecydowanie 
popierane. 

Cieszl( sit(, i:e wiele z tych dzialail, w szczeg6lnosci tych o cha
rakterze socjalnym, stanowi wsp6Jny dorobek Zwi<tzk6w Zawodo
wych, Przedstawicielstwa Pracowniczego i Wladz Uczelni. Dekla
rujl( woll( dalszego rozwijania tej wai:nej dla naszej spolecznosci i 
przynosz<tcej wyniki wsp6lpracy. 

Misja Uczelni 

Nalezy podkreslic, ze duza, panstwowa uczelnia nie jest zwykl<t 
szkol<t i co nalezy podkreslic ze specjalnym naciskiem, nie jest tei: 
przedsil(biorstwem rozliczanym wyl<tcznie z zysku i efektywnosci 
finansowej - jest za to instytucjq wytszej utytecznosci spolecznej, 
instytucjq o wielu celach, skladajqcych sif na jej misjf spolecznq. 
Politechnika Wroclawska wraz z pozostalymi 10 uczelniami wro
clawskimi stanowi zaplecze intelektualne Wrodawia, pozwalaj<tce 
na pelnienie przez Wroclaw funkcji metropolii w Regionie Dolno
sl<tskim. Udzial w i:yciu spolecznym, gospodarczym i politycznym 
Wroclawia i Dolnego Sl<tska - Politechnika Wroclawska realizuje 
bezposrednio poprzez niezliczone kontakty i poprzez udzial w pra
cach Kolegium Rektor6w Wyi:szych Uczelni Wroclawia i Opola. 

Majqc 3 dutefilie w miastach dolnoslqskich, Politechnika Wro
clawska jest predestynowana do odegrania kluczowej roli w upo
rzqdkowaniu i rozwoju szkolnictwa wytszego na Dolnym Slqsku. 

Specjalnq rolf Politechnika Wroclawska odgrywa w stymulo
waniu i wspieraniu rozwoju gospodarczego Wroclawia i Dolnego 
Slqska. Politechnika Wroclawska jest udzialowcem i wsp6lorgani
zatorem Wroclawskiego Parku Technologicznego. Ogniwem l<tCZll
cym Park Technologiczny z Uczelni<tjest wchodz<tce w sklad Poli
techniki Wrodawskiej Centrum Transferu Technologii. Uczelnia 
nasza bierze udzial w negocjacjach, maj<tcych na celu sprowadze
nie do naszego miasta zagranicznych firm reprezentuj<tcych wyso
kie technologie. Dzialania tego typu w najblitszym czasie ulegnq 
nasileniu. 

Politechnika Wrodawska odgrywa aktywn<t roll(_ w Konferencji 
Rektor6w Polskich Uczelni Technicznych, Konferencji Rekto'r6w 
Akademickich Szk6l Polskich oraz w Europejskiej Konferencji 
Rektor6w, zrzeszaj<tcej 400 najwil(kszych europejskich uniwersy
tet6w. 

I jeszcze koilcowa refleksja. Wiedza o dzialaniu calosci Uczelni 
w wymiarze szczeg6lowym jest wiedz<t trudn~ wymagaj<tCll po
nadrocznego okresu studiowania, ksztaltowania wyobrazeil, nawi<t
zywania i utrwalania wielu kontakt6w zewnl(trznych. Wiedzy tej 
nie moi:na nabyc poza gabinetem rektorskim. Przekroczenie progu 
tego gabinetu Wi<ti:e Sit( Z SUTOW<t weryfikacjll wielu wczesniej przy
jl(tych opinii. Wiedzl( o Uczelni nabywa sit( pod cisnieniem wiel
kiej odpowiedzialnosci, pamil(taj<tc, ze Polite c h n i k a W r o
clawska to nasz wielki wsp6lny obowi~tzek . 

Andrzej Mulak 
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PROF. p A WEt SNIADY) 

Prof. dr hab. inz. Pawel 
Sniady jest profesorem zwy
czajnym na Wydziale Bu
downictwa L¥fowego i Wod
nego. 

Studia na Politechnice 
Wroclawskiej ukonczyl w 
1964 roku. 

W latach 1964-1967 pra
cowaljako ini;ynier budowy 
w Przedsictbiorstwie Robot 
Kolejowych m 8 we Wrocla
wiu . W latach 1965- 1969 
studiowal zaocznie materna
tyke( na Studium Zaocznym 
Matematyki Uniwersytetu 
Wroclawskiego. 

Od 1967 pracuje naPoli
technice Wroclawskiej, poczlJ:tkowo w Katedrze Mechaniki Budow
li , a po reorganizacji w Instytucie Inzynierii LlJ:dowej. 

W roku 1973 obronil prace doktorska w Instytucie Ini;ynierii Lll:-

GDYBYM BYL REKTOREM ... 
Politechnika Wroclawskajestjedn<tz najwi((kszych i najwazniej

szych uczelni technicznych w Polsce, rna znaczlJ:ce osi<tgni((cia dy
daktyczne, naukowe, techniczne i od !at cieszy si(( dobra opinilJ: 
w kraju i poza nim. Bylbym zaszczycony, gdybym stan(!l na jej cze
le i starlbym siC(, aby pomimo trudnych warunk6w zewn((trznych i 
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dowej PWr , za kt6ra otrzymal nagrodct Ministra Szkolnictwa Wy
zszego i Nauki, a w roku 1976 Rada Wydzialu Budownictwa LlJ:do
wego PWr nadala mu stopien doktora habilitowanego. 

W roku 1986 otrzymal tytul profesora (w6wczas profesora nad
zwyczajnego) . Jest specjalista z zakresu mechaniki budowli i nie
zawodnosci konstrukcji, a tak:le inzynierii ruchu i transportu. 

Po obronie pracy doktorskiej kierowal tworzonymi przez siebie 
zespolami naukowo-dydaktycznymi. lnicjowal calkowicie nowe w 
Instytucie Inzynierii LlJ:dowej kierunki badan naukowych z zakresu 
dynamiki budowli, stochastycznej mechaniki konstrukcji, niezawod
nosci konstrukcji, inzynierii ruchu i inzynierii transportu. w latach 
1974-1986 na zlecenie Instytutu Ini;ynierii LlJ:dowej stworzyl od 
podstaw zesp6l, kt6ry zajmowal si(( calkowicie DOWlJ: w Instytucie 
problematykq_ z zakresu inzynierii ruchu i transportu. 

Pelnil r6:Zne funkcje organizacyjne. 
W latach 1978-1981 byl zast((pClJ: dyrektora Instytutu Inzynierii 

LlJ:dowej dis ksztalcenia kadry naukowej, w latach 1987- 1990 za
st~clJ: dyrektora Instytutu dis wsp6lpracy z przemyslem, w latach 
1990- 1993 pelnil funkcje dyrektora Instytutu Ini;ynierii Ll:J.dowej . 

W chwili obecnej jest r6wniez dyrektorem Instytutu Inzynierii 
Lq_dowej oraz kierownikiem Zakladu Statyki i Bezpieczenstwa Bu
dowli . 

Opublikowal ponad 120 prac, z tego polow(( w czasopismach i 
wydawnictwach zagranicznych. 

Ma 58 lat. Jest zonaty i rna syna. 
Hobby: sport, zeglarstwo, wycieczki, teatr. W niedawnej mlodosci 

uprawiallekkoatletyk(( (najlepszy jego wynik na 100m to 10,6 s). 
Zalety: szybki w pracy i w dzialaniu. 
Wady: S(!. 

r6znych brak6w wewn((trznych nadal byla to jedna z najlepszych 
uczelni. Jestem drug(! kadencj(( czlonkiem Senatu PWr imam swia
domosc, ze problemy zwiq_zane z zarz<tdzaniem takq_ UczelnilJ:jak 
nasza z perspektywy r6znych wydzial6w i r6znych grup naszej spo
lecznosci wygl<tdaj(! inaczej . Skupilbym six na trzech moim zda
niem najwazniejszych problemach: finanse, dydaktyka, nauka. 
Mozna to przedstawic nast~ujq_co : 

Wladze Uczelni 
,___ ___ ....... administracja 

budZet 
Finanse wsp6lpraca z przemyslem 

oplaty za studia zaoczne itp. 

oferty dla bardzo zdolnych student6w 
mozliwosc wczesniejszego konczenia studi6w 
mozliwosc dluZszego okresu studiowania 

szybszy awans na prof. PWr 
urlopy habilitacyjne 
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Najwazniejszym problemem, przed kt6rym staje Uczelnia jest 
poprawienie stanu finans6w i likwidacja narastaj'icego deficytu. 
Musimy miee swiadomose, ze w najblizszych latach nie nast'l.Pi 
znacz'iCY wzrost naklad6w srodk6w budzetowych na szkolnictwo 
wyzsze i nauk((. St<id nalezy szukae rozwi'l.zan w nimach samej 
uczelni. Istotn'i spraw'i warunkuj'l.C'i dalszy rozw6j Uczelni jest 
prowadzenie takiej polityki, kt6ra dostosowalaby w wi((kszym stop
niu Politechnik« Wroclawsk<i do warunk6w rynkowych. Mozna to 
osi~'l.e przez dalsze zwi((kszenie samodzielnosci i r6wnoczesnie 
odpowiedzialnosci za skutki dzialania Wydzial6w i innych jedno
stek organizacyjnych. Mam nadziej((, ze taka polityka wywola in
tensyfikacj(( dzialan i racjonalizacj(( wykorzystania uzyskanych srod
k6w. Generaln<i zasad<i powinno bye zar6wno na poziomie zakla
du, instytutu czy wydzialu preferowanie w przyzna.waniu srodk6w 
najbardziej aktywnych pracownik6w, zespol6w itp. Aktywnose 
powinna bye potwierdzona uzyskiwanymi wynikami. Wazn'l. spra
w'ijest zachowanie r6wnowagi mi((dzy duz'i samodzielnosci'l.jed
nostek organizacyjnych a integrowaniem ich w ramach Uczelni. 

Gl6wnym zadaruem Uczelni jest prowadzenie dzialalnosci dy
daktycznej. Dydaktykajest gl6wnym elementem, kt6ry decyduje o 
srodkach budzetowych przyznawanych Uczelni. To wlasnie bylo 
przyczyn'i znacznego wzrostu Iiczby student6w w ostatnich Ia tach. 
Wywolalo to nowe problemy zwi'l.zane z procesem dydaktycznym 
(sale, wyposazenie laboratori6w, bibliotek itp.) oraz z zapleczem 
socjalno-bytowym dla student6w. Musimy zdawae sobie spraw((, 
ze sytuacja ekonomiczna student6w jest bardzo r6zna. St<id nalezy 
stworzye mozliwose wczesniejszego konczenia studi6w np. po czte
rech latach ze stopniem inzyniera. Wielu student6w jest w takiej 
sytuacji ekonomicznej, ze musi podejmowae (szczeg61nie na wyz
szycb latach) dodatkow'i prac(( zarobkow'i. Nalezy zapewnie im 
mozliwose normalnego studiowania w okresie dluzszym niz pi((e 
!at, np. poprzez dopuszczenie realizowania programu jednego se
mestru w ci~u dw6ch semestr6w. 

Oddzieln<i spraw'l. jest opracowanie interesuj'icej oferty progra
mowanej dla student6w ambitnych, zdolnych, chc'l.cych studiowae 
w szerszym zakresie niz studia standardowe. Powinno si(( zachctcae 
do tworzenie takich ofert zar6wno przez wladze centralne, poszcze
g61ne wydzialy i grupy wydzial6w. Studia o poszerzonym progra
mie dobrze byloby powi'l.zae ze studiami doktoranckimi. 

Przejdzmy do spraw zwi'ilanych z nauk<i. Jest rzecz'i oczywistil, 
ze o prestizu Uczelni w duzej mierze decyduj'ijej osi~i((cia na
ukowe. Nalezy szczeg6lnie intensyfikowae takie dzialania zwi'l.za
ne z naukil, kt6re preferowalyby zespoly najlepsze, kt6re maj'l. pu
blikacje i osi~ni((cia techniczne, zwlaszcza o zasi((gu mi((dzynaro
dowym. Trzeba takze pami((tae, ze Politechnika Wroclawska jest 
uczelni'l. techniczn'l. i waznym elementemjest dzialalnose inzynier
ska wielu os6b i zespol6w. Uwazam, ze na tym polu najwazniejsz'i 
spraw'l.jest prowadzenie elastycznej polityki, szczeg6lnie finanso
wanej w ten spos6b, aby oplacalo siC( prowadzenie dzialalnosci in
zynierskiej przede wszystkim w ramach Uczelni, a nie poza ni'l.. 

Ze spraw zwi'l.zanych z rozwojem kadry chcialbym zwr6cie uwa
g(( na nastC(pUj'l.ce sprawy. Naleiy prowadzie tak<i dlugofalow'i po
lityk(( kadrowil, aby pracownicy nie byli przeci'l.zani zajC(ciami dy
daktycznymi. Ma to wazne znaczenie dla wlasciwej obslugi stu
dent6w. Chcialbym zach((cae do szerszego korzystania z urlop6w 
habilitacyjnych co pozwoliloby przyspieszye awans adiunkt6w. 

Uwazam, ze nalezy odchodzie od biurokratycznych ograniczen 
awans6w. Przykladowo, powolanie na stanowisko profesora nad
zwyczajnego po.winno zalezee od kryteri6w ustalonych przez Rady 
Wydzial6w, a nie od liczby profesor6w tytulamych. 

Jako przyszly Rektor kierowalbym siC( zasadil, kt6r<i stosujC( do
tychczas, a Wi((C zyj i daj zye innym. 

Pawel Sniady 
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Wroclaw, 2 7 stycznia 1999 r. 

Komunikat nr 1 
Uczelnianej Komisji Wyborczej 

Wyniki konsultacji wydzialowych dotyczqcych kandydat6w na 
Rektora Politechniki Wroclawskiej 

Na podstawie § 45 ust. 2 pkt 5 Statutu Po1itechniki Wroclawskiej 
oglaszam list(( os6b, kt6re w toku konsultacji przeprowadzonych na 
wydzialowych zebraniach profesor6w, docent6w i doktor6w habilito
wanych, dotycz'icych kandydat6w na Rektora Politechniki Wroclaw
skiej otrzymaly kolejno najwi((cej i l<icznie 70% glos6w konsultacyj
nych. Oddano l<icznie 282 glosy konsultacyjne, w tym 8 pustych i l 
niewazny. 

Prof. dr hab.in.Z. Andrzej Mulak 
Prof. dr hab.inz. Jerzy Zwozdziak 
Prof. dr hab.inz. Ryszard Grz'l.slewicz 
Prof. dr hab.inz. Henryk Gorecki 
Prof. dr hab.inz. Jan Koch 
Prof. dr hab.inz. Pawel Sniady 
Prof. dr hab.inz. Lucjan Jacak 

razem 

Liczba 
glos6w 

66 
40 
20 
19 
18 
15 
14 

192 

% liczby 273 

24,18% 
14,65 
7,33% 
6,96% 
6,59% 
5,49% 
5 13% 

70,33% 

Prof. Ryszard Grzqslewicz 
Przewodniczqcy 

Ucze/nianej Komisji Wyborczej 

Wroclaw, 9 lutego 1999 r. 

Komunikat nr 2 
Uczelnianej Komisji Wyborczej 

Uczelniana Komisja Wyborcza informuje, ze do dnia 9lutego 1999 
r. nast((pUj<ice osoby wyrazily zgod(( na kandydowanie w wyborach na 
stanowisko Rektora Politechniki Wroclawskiej: 

Prof. dr hab. inz. Lucjan Jacak 
Prof. dr hab. inz. Andrzej Mulak 
Prof. dr hab. in:i:. Pawel Sniady 
Prof. dr hab . inz. Jerzy Zwozdziak 

Komentarz do komunikatow 

Prof. Ryszard Grzqslewicz 
Przewodniczqcy 

Ucze/nianej komisji Wyborczej 

Uczelnia rna 3 87 pracownik6w uprawnionych do udzialu w tzw. kon
sultacjach przed wyborami rektorskimi. Z powodu grypy oraz innych 
powaznych obowi'l.zk6w nie wszyscy mogli si(( stawie, wi((c w gloso
waniu uczestniczyly 282 osoby. Po odj((ciu 9 glos6w, kt6re nie zawie
rialy jednoznacznych tresci (8 glos6w pustych, 1 niewazny), Uczelnia
nej Komisji Wyborczej pozostaly do zanalizowania 273 glosy. 

Komisja ujawnia z zalozenia nazwiska tylko tych os6b, kt6re znala
zly si~ w czol6wce listy, to znaczy zebraly w sumie 70% glos6w. Pierw
szych siedmiu kandydat6w otrzymalo 192 (70,33%) z 272 glos6w. 

Nieujawnione w komunikacie o sondazu pozostaj~ dalsze 82 glosy, a 
wi((c liczba wi((ksza, niz zdobyl kt6rykolwiek ze zgloszonych profeso
r6w. 

Aby stac si(( kandydatem, wystarczy odpowiedziee TAK na pytanie 
przewodnicz'icego UKW. Osoby, kt6re nie znalazly si(( w czol6wce 
listy wylonionej w drodze konsultacji, mog'izostac kandydatami w wy
niku zgloszenia ich nazwisk na posiedzeniu Kolegium Elektor6w. Po
niewa:i: jednak wybory elektor6w to dluga i zawila procedura, pelny 
sklad Kolegium zbierze si(( po raz pierwszy na tydzien przed wybora
mi rektora, a wi((c 5 marca 1999. Tak wi((c osoba zgloszona w tym 
trybie musi si(( liczye ze wszystkimi niedogodnosciami bardzo kr6tkiej 
kampanii wyborczej. 

Aby ulatwic elektorom decyzj~ wyborczil, Uczelniana Komisja Wy
borcza zamierza udost((Jlniae materialy program owe, a takze dyskusyj
ne na swojej tablicy mieszcz'l.cej si(( w hallu Gmachu Gl6wnego. Jak 
nas zapewnil przewodniCZ'iCY UKW, prof. Ryszard Grz~slewicz. ko
misja nie rna przy tym zamiaru przeksztalcae tego miejsca w bezpanski 
slup ogloszeniowy. Oznacza to, :i:e osoby chc~ce wywiesic swoje mate
rialy, powinny przedstawie je UKW. 
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PROF. JERZY ZwozozrAK J 

Profdr hab.inz. Jerzy Zwoz
dziak studia wyzsze ukonczyl w 
roku 1976 na Wydziale In:lynierii 
Sanitarnej Politechniki Wroclaw
skiej. W latach 1976-1978 odbyl 
studia doktoranckie w Instytucie 
Inzynierii Ochrony Srodowiska 
Politecbniki Wroclawskiej. Sto
pien doktora nauk technicznych 
uzyskal w 1979 roku, doktora ha
bilitowanego w 1986 roku, a pro
fesora w 1996 roku. Prac<( w Poli
technice Wrodawskiej rozpocz'l.l 
w 1978 roku, pocz'l.tkowo na sta
nowisku starszego asystenta, po
tem adiunkta ( 1979), nast<(pnie 
docenta (1987), od 1991 roku pro
fesora nadzwyczajnego. Odbyl 

staze w Center for Hazardous Materials University ofPittsburgh, USA, 
w Intemational Center for Environmental Technology Transfer, Yok
kaichi, Japan i w Imperial College of Science Technology and Medici
new Londynie. 

W latach 1981-1990 byl kierownikiem zespolu badawczego, a na
St<(pnie w latach 1990-1993 pelnil funkcj<( Dyrektora Instytutu Inzy
nierii Ochrony Srodowiska Politechniki Wrodawskiej. Od 1993 roku 
jest dziekanem Wydzialu Inzynierii Srodowiska. W 1992 roku zostal 
powolany na doradc<( Ministra Ochrony Srodowiska, Zasob6w Natu
ralnycb i Lesnictwa, a w 1998 roku na Radel( Ministra Gospodarki. 
Obecnie jest czlonkiem KBN Trzeciej Kadencji, przewodniczy Radzie 
Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej, uczestniczy w pracach 
Rady Naukowej w Instytucie podstaw In:Zynierii Srodowiska w Zabrzu 
oraz w Komitecie In:Zynierii Srodowiska PAN. Jest redaktorem czaso
pism naukowych: Archiwum Ochrony Srodowiska (PAN) oraz Envi
ronment Protection Engineering (Politechnika Wroclawska). Jest r6w
niez czlonkiem Rady Programowej Krajowego Systemu Zapobiegania 
Zanieczyszczeniom, Europejskiego Stowarzyszenia dis Badan nad 
Aerozolami oraz Europejskiego Stowarzyszenia d/s Badan nad Zanie
czyszczeniem Atmosfery. 

W pierwszym okresie swojej pracy naukowej prof. dr hab. Jerzy Zwoz
dziak zajmowal si<( zagadnieniami zanieczyszczenia srodowiska me
talami sladowymi. Dysponuj'I.C dUZ'I. baz'l. danych eksperymentalnych 
dociekania naukowe pod'l.zyly nast<(pnie w dw6ch kierunkach, w kie
runku rozwini<(cia metod analizy i prognozy st<(zen zanieczyszczeil oraz 
metod identyfikacji zanieczyszczen naplywowych. Prof. Jerzy Zwoz
dziak zaj'l.l si<( badaniem za1eznosci skutkowo-przyczynowych, czy1i 
model ami statystycznymi wykorzystuj11.cymi wyniki pomiar6w st<(zen 
zanieczyszczen w celu wyznaczenia empirycznych relacji receptor-
2:r6d!o. Wyniki badan prowadzonych przez zesp6l kierowany przez 
Profesora oraz jego osobiste zaangazowanie przyczynily si<( do uru
cbomienia mi<(dzynarodowego programu ,Czarny Tr6jk11.t"w 1989 
roku .. 

Wieloletnie badania prowadzone w g6rach sklonily Profesora Jerze
go ZwoZdziaka do zainteresowania si<( wieloma problemami z dziedzi
ny rozprzestrzeniania si<( zanieczyszczen i ich przemian chemicznych 
w atmosferze w terenie o bardzo zlozonej topografii. Zagadnienia zwi'l.
zane z chemi11. chmur, procesami konwersji dwutlenku siarki do jon6w 
siarczanowych oraz z wyjasnieniem gradientu st<(zen zanieczyszczeil 
w g6rach analizowal w ramach projekt6w KBN oraz mi<(dzynarodo
wego projektu EASE (Emission Abatement Strategy and the Environ
ment- Strategie Ograniczania Emisji Zanieczyszczen Powietrza i Sro
dowisko ). Kierowal jednym z czterech subkontrakt6w tego projektu. 

W ramach projektu EASE podj'l.l wsp6lprac<( z Imperial College of 
Science Technology and Medicine w Londynie, z Charles University 
w Pradze, z Institute of Landscape Ecology w Czeskie Budejovice oraz 
z Branderburgian Technical University w Cottbus. 

Efektem wnikliwych dociekail Profesora Zwozdziaka nad wyjasnie
niem duzej zmiennosci st<(zen zanieczyszczen w atmosferze jest mo
nografia ,Metody prognozy i ana1izy st<(zen zanieczyszczen w powie
trzu w Regionie Czarnego Tr6jk'l.ta" oraz ksi'l.zka ,Meteoro1ogia w 
ochronie powietrza", kt6rej jest wsp6lautorem. Ponadto opublikowal 
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ponad 90 prac naukowych. 
Obecne zainteresowania koncentruj'l. si<( wok6l problem6w ocen od

dzialywania zaklad6w przemyslowycb na srodowisko, strategii obni
zania emisji zanieczyszczeil, wdrazania nowoczesnych metod i tech
nologii w ochronie srodowiska, opracowywania sposob6w komplek
sowej utylizacji odpad6w przemyslowych, wdrazania skutecznych 
metod rekultywacji teren6w ekologicznie zagrozonych, zarz'l.dzania i 
ekonomiki w ochronie srodowiska . 

Prof. Zwozdziak prowadzil wszystkie formy zaj<(c dydaktycznych z 
nast<(puj'l.cych przedmiot6w: Podstaw In:lynierii Srodowiska, System6w 
Kontroli Srodowiska, Rozprzestrzeniania si<( i Oddzialywania Zanie
czyszczeil na Srodowisko, Meteorologii i Klimatologii i Prognozowa
nia St<(zeil Zanieczyszczen. Pod jego kierunkiem wykonano liczne prace 
dyplomowe. W ci'l.gll ostatnich !at by! promotorem pi<(ciu prac dok
torskich i obecnie jest promotorem siedmiu nast<(pnych. 

Zostal odznaczony Zlotyrn Krzyzem Zaslugi, Zlot11. Odznak'l. Poli
techniki Wroclawskiej, Zlot'l. Odznak11. dla Ochrony Srodowiska i Go
spodarki Wodnej, licznymi nagrodami Rektora Politechniki Wroclaw
skiej i Dyrektora Instytutu Inzynierii Ochrony Srodowiska oraz odzna
kami resortowymi. Uzyskal nagrod<( Ministra Edukacji Narodowej oraz 
trzykrotnie nagrod<( Ministra Ochrony Srodowiska, Zasob6w Natural
nych i Lesnictwa. 

Prof. Jerzy Zwozdziak jako hobby traktuje fotografowanie i malo
wanie. Wolny czas dzieli mi<(dzy rodzin<( (zon<( i dwie c6rki, 20 !at i 9 
!at), tenisa i narty. Interesuje si<( malarstwem polskim okresu mi<(dzy
wojennego. 

Wroclaw, 10 luty 1999 

POLITECHNIKA WROCt.AWSKA- SZANSA NA SUKCES 

Przyst<(pUj!\.C do tworzenia programu funkcjonowania Uczelni w 
takiej skali jak Politechnika Wroclawska, warto przypomniec rzeczy 
pozornie oczywiste, lecz cz<(sto zapominane. Podstawowym jest pyta
nie 0 sens istnienia instytucji, 0 misj<( spokcznq, kt6rej sruzy. w moich 
oczach, misja Politechniki Wroclawskiej to przede wszystkim ponadre
gionalne centrum ksztalcenia wysoko kwalifikowanej kadry inzynier
skiej oraz naukowo-badawcze zaplecze przedsi<(biorczosci czerpi'l.ce 
inspiracj(( do rozwoju z doswiadczen i potrzeb regionu. 

Dostosowanie funkcji Politecbniki do zmieniaj'l.cych si<( gwaltownie 
reali6w spolecznych i gospodarczych w Polsce, i w calej Europie Srod
kowej jest wyzwaniem na najblizsze lata dla spolecznosci akademickiej. 

Politechnika Wroclawska przetrwala okres intensywnych zmian ustro
jowych: 

• nieznacznie modyfikuj<tc swoj<t struktur<( organizacyjnq, 
• zdecydowanie zwi((kszaj<tc liczb<( student6w bez poprawy jako-

sci i warunk6w ksztalcenia, 
• nie zmieniaj<tc zasad organizacji badan naukowych, 
• nie zwi<(kszaj<tc zasob6w materialnych, 
• zachowuj<tc stan i struktur<( zatrudnienia oraz 
• traC<tC wczesniejSZ<t pozycj<( OSrodka naukowo-dydaktycznego 

w regionie i kraju. 
W okresie zmian ustrojowycb nie sprecyzowano jednoznacznie celu 

i kierunk6w zmian oczekiwanych przez spolecznosc akademick'l. i sro
dowisko w kt6rym Politechnika dziala. 

Brak jednoznacznie zdefiniowanego celu i jego konsekwentnej re
alizacji S'!. przyczynq, ze nie wszystkie mozliwosci pojawiaj11.ce si<( w 
okresie zmian ustrojowych zostaly wykorzystane. 

Cel strategiczny, jaki stoi przed nami, to wkomponowanie Politech
niki w region dolnosl'l.ski i jego naturalne europejskie otoczenie oraz 
wykreowanie wyrazistego wizerunku uczelni, kt6ra przez sw6j poten
cjal kadrowy, zaplecze badawcze i tradycje si«gaj'l.ce pierwszej pol
skiej politechniki we Lwowie, zajmowac powinna czolowe miejsce 
wsr6d krajowych uczelni technicznych. 

Wymieni<( trzy, moim zdaniem najwazniejsze, perspektywiczne za
dania, na kt6rych proponuj(( budowac program realizacji przedstawio
nego celu. S!!. to: 

>- Unowoczesnienie poziomu i struktury ksztalcenia wg sprawdzo
nego, swiatowego modelu trzystopniowego: in:Zynier- magister- dok
tor; 

>- Rozwijanie badail naukowych 11\.CZ!\.CYCh potrzeby przedsi<(bior
czosci w kraju i w regionie z mozliwosciami, oferowanymi przez swia
towy post<(p techniczny; 

>- Stworzenia osrodka rozwijaj'l.cego i przyci11.gaj1\.cego kadr<( na-
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ukowo:t poprzez korzystne warunki pracy naukowej, trw~le kont~k;;
robocze ze srodowiskiem przemyslu oraz practt nauczyc1elsko:t wsrod 
student6w motywowanych poszukiwaniem ±yciowego sukcesu. 

Wszystkie trzy zadania nalezy traktowac zjednakowo:tpowaglL choc 
istnieje mittdzy nimi naturalna hierarchia. Truizmem byloby twJerdze
nie o koniecznosci prowadzenia badan naukowych, tak na poz10m1e 
podstawowym jak ina poziomie wdrozeniowym, jezeli chcemy ksztal
cic kadrtt, kt6ra rna rozwijac polsko:t gospodarktt w warunkach coraz 
wittkszej konkurencji mittdzynarodowej. Jednocze~nie nie uda sitt zre
alizowac na przyzwoitym poziomie ani ksztalcema, an~ pr?wadzema 
badail naukowych, jezeli bttdo:tje realizowac sfrustrowam 1 me Wldzo:tcy 
w tym wlasnego interesu pracownicy . . . . . . 

Realizacja nakreslonego programu wymaga w p1erwszeJ koleJnoscl 
okreslenia widocznych lub przewidywalnych zagrozen. Juz sama 1ch 
likwidacja w istotny spos6b przybli~ nas do realiz~cji celu. A by p6js~ 
dalej trzeba zdefiniowac i efektywme wykorzystac pos1adane atuty 1 
istniejo:tce sposobnosci. 

Do najwazniejszych zagrozen zaliczam: . . 
> Znaczny wzrost liczby studiujo:tcych przy aktualme ogramczo

nych mozliwosciach rozwoju Uczelni oraz widoczne obmzeme pozw
mu ksztalcenia. 

> Brak klarownej polityki finansowej niezbttdnej dla racjonalnego 
wykorzystania srodk6w budzetowych oraz brak systemowych metod 
pozyskiwania srodk6w z innych zr~del. . • . 

> Zmniejszone zapotrzebowame na dz1alalnosc naukowo-badaw
czo:t oraz konsultingowo:tjednostek Politechniki i szczuplos~ plyno:tcy.ch 
z tego zr6dla dochod6w, niewystarczajo:tcych dla utrzymama potencja
lu uczelni. 

> Niedostateczne wykorzystywanie zaplecza materialnego Uczelni 
do wspierania procesu ksztalcenia inzynier6w~ magis trow i dok~or6w. 
> Niewielka skutecznosc realizowanej pohtyk1 naukoweJ, Wldocz

na w post@Ujo:tcej degradacja prestizu pracy tw6rczej, pozycji uczelni 
oraz j ej kadry. 

> Niewystarczajo:tce wykorzystanie kontak~6w mil(dzy~arodo":'Ych 
dla wymiemych i trwalych efekt6w w zakres1e orgamzacJI badan na
ukowych oraz ksztalcenia. 

> Brak doplywu mlodych pracownik6w naukowo-dy~ak~cznych. 
> Mala efektywnosc wsp6lpracy z wladzam1 m1asta 1 regwnu. 
Do gl6wnych atut6w i sposobnosci zaliczam: . 
> Kadrl( o ustalonej renomie w kraju i za gramco:t utrwalony obraz 

Politechniki, jako centrum mysli naukowo-technicznej; 
> Operatywnosc i zaangazowanie przedstawicieli Politechniki Wro

dawskiej w KBN, CK oraz Radzie Gl6wnej, kreujo:tcych pozytywny 
wizerunek Uczelni w tych instytucjach; 

> Lokalizacjtt Uczelni w regionie o wysokim stopniu uprzemyslo
wienia i udzial przedstawicieli Politechniki we wladzach miasta i re-

~o~; . . . . > B!iskosc granic, dobra wsp6:tpraca z wteloma europejsklml uczel-
niami technicznymi. 
> So:tsiedztwo innych uczelni we Wrodawiu stwarzajo:tce potencjal

no:t mozliwosc rea!izacji interdyscyp!inamych program6w, na styku kla
sycznych dyscyp!in, np.: techniki i medycyny, ekologii i ~olnictwa, in: 
formatyki i zagadnien prawnych, nauk scislych i filozofit, technologn 
i etyki itp. . . . 

> Szybko rozwijajo:tca sil( gospodarka w warunkac~ ZW~I(kszaJo:tCeJ 
sil( konk:urencji, co wymusza szukama nowych rozwto:tzan techmcz
nych, technologicznych i organizacyjnych. . 

Na podstawie przeprowadzonej wst@nej anali~y zagro~en.' atut6w 1 

sposobnosci, przyjmujl( za konieczne oraz mozhwe podJI(Cte w nad
chodzo:tcej kadencji wladz uczelni nastl(pujo:tcych trzech cel6w bezpo
srednich: 

> Opracowanie i wdrozenie program ow ksztalcenia tr6jstopniowe
go w lo:tcznosci z przyszlym srodowiskiem pracy absolwent6w: 

> Osio:tgnil(cie wiodo:tcej pozycji realizatora prac naukowych, ba
dawczych, studialnych, doradczych itp. na rzecz malej i sredniej przed
sil(biorczosci, przemyslu, regionu, administracji terytorialnej i rzo:tdo
wej. Dzialania takie powinny przynosic realizatorom wymieme korzy
sci, na r6wni z pracami 0 charakterze scisle naukowym .. 
> Systematyczne promowanie pozycji Politechniki jako osrodka 

opiniotw6rczego majo:tcego do wypelnienia misjl( cywilizacyjno:t w spra
wach waznych dla miasta, regionu i kraju. 

Przedstawiony potr6jny eel bezposredni wymaga realizacji wielu 
zadan szczeg6lowych, do kt6rych Politechnika jest znakomicie przy-
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gotowana. Bt<do:t to mil(dzy innymi: 
> Poniesienie poziomu ksztalcenia absolwent6w w wyniku: 
• analizy program ow pod k<t_tem planowanej krajowej akredytacji 

kierunk6w, analizy efektywnosci i jakosci ksztalcenia w zesta
wieniu z zapotrzebowaniem rynku pracy; 

• unowoczesnienia program6w nauczania poprzez ich uzupelnia
nie o niezbl(dne in:lynierowi podstawy wiedzy prawnej i ekono
micznej; 

• stworzenia oferty studi6w interdyscyplinarnych drogo:t wsp6l
pracy mi((dzywydzialowej, stymulowanej sp6jnym systemem 
rozliczen finansowych; 

• przygotowania absolwent6w do zadan i obowi<t_zk6w zawodo
wych poprzez odnowienie praktyk studenckich oraz ofert(( prac 
dyplomowych wykonywanych na zam6wienie jednostek gospo
darczych; 

• wywazonego wzrostu liczby student6w na trzech poziomach 
ksztalcenia: (inzynierski, magisterski, doktorancki) przy zacho
waniu stalego potencjalu kadrowego; 

• priorytetu finansowania dla rozwoju infrastruktury dydaktycz
nej (sale dydaktyczne, biblioteki i czytelnie); 

• wypracowania nowej, finansowo korzystnej formuly wykorzy
stania filii, przy wsp6lpracy z wladzami regionu; 

• analiz(( celowo§ci wyodr((bnienia w strukturze Uczelni nowych 
wydzial6w, tworz<t_cych warunki dla koncentracji kadry i przy
ci<t_gania student6w do kierunk6w, kt6re uzyskaly juz uznan<~: 
pozycj(( na rynku pracy; 

> Dozbrojenie uczelni w nowoczesne laboratoria i instrumenty 
naukowe, przez aktywn<t_ polityk(( wzgll(dem KBN, fundacji oraz pro
gram6w europejskich. 

> Wdrozenie systemu decyzyjnego uwzgll(dniajo:tcego kluczow'l: 
roll( wydzial6w w gospodarce finansowej uczelni. Jasny rozdzial pro
cesu podejmowania decyzji (stanowiska akademickie) od funkcji wy
konawczych (administracja). 

> Decentralizacja zarz<t_dzania przez podzial kompetencji mil(dzy 
trzy naturalne szczeble zarz<t_dzania: centrum, wydzialy, jednostki w 
kazdym obszarze dzialalnosci uczelni. 

> Wprowadzenie nowoczesnego systemu informacyjnego, kt6ry 
usprawni instrumenty zarzo:tdzania i ulatwi dokonywanie optymalnych 
wybor6w rozwillzan i podejmowania decyzji. 

> Planowanie i budzetowanie wszystkich fom1 dzialalnosci jedno
stek organizacyjnych. Wdrozenie nowoczesnej formuly konstrukcji 
budzetu Uczelni umozliwiajo:tcej koncentracjl( srodk6w finansowych 
wok6l planowanych zadan. 

}> Wypracowanie czytelnych zasad dystrybucji srodk6w finanso
wych pochodzo:tcych z budzetu oraz zasad rozliczania koszt6w dzialal
nosci jednostek. 

}> Otwarta dyskusja nad sposobami stymulacji aktywnosci zawo
dowej kadry w obszarze nauczania, badan naukowych oraz dzialalno
sci konsultingowej. 

> Odbudowa pozycji Politechniki jako centrum kulturalnego przez 
czynne wspieranie aktywnosci studenckiej w tej dziedzinie. . 

R Wspieranie rozbudowy wlasnego zaplecza sportowo rekreacyjne
go dla student6w i udzialu student6w w masowej dzialalnosci sporto
wej i turystycznej. 

> Opracowanie planu rozwoju przestrzennego kampusu w per
spektywie I 0-15 lat. W pracach studialnych powinni brae udzial spe
cjalisci oraz studenci Politechniki. 

}> Promocja rozwio:tzan technicznych i organizacyjnych w zakresie 
gospodarki komunalnej, transportu i komunikacji, ochronie srodowi
ska itp. oraz przedsil(wzil(c propagujo:tcych osio:tgnil(cia nauki i techniki 
jak park technologiczny, muzeum nauki i techniki. 

Historia i dokonania Politechniki Wroclawskiej so:t fundamentem, na 
kt6rym budujemy. Przyszlosc uczelni widzl(jako otwartlb peln<~:r6zno
rodnych mozliwosci kreowanych na naszych oczach w procesie trans
formacji gospodarczej i spolecznej kraju. Swoje zadanie pojmujl(jako 
wykorzystanie bogactwa okolicznosci jakich dostarcza dzien dzisiej
szy- pomost mil(dzy swietno:t przeszloscio:t Politechniki, a jej przyszlo
scilL za kt6rej ksztalt wszyscy ponosimy odpowiedzialnosc. 

Jerzy Zwoidziak. 
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Posiedzenia 
komisji KBN 

13 i 14 stycznia odbyly si<( posiedzenia 
Komisji Badan Stosowanych i Podstawo
wych KBN. 

Komisje zaakceptowaly uchwal<( o przy
znaniu jednostkom naukowym i badawczo
rozwojowym dotacji na dofinansowanie 
dzialalnosci statutowej w okresie od stycz
nia do kwietnia 1999 roku. Jest to wym6g 
art. 73 ustawy o finansach publicznych z 26 
listopada 1998 roku, kt6ra nie zezwala na 
przyznawanie zaliczek. Dotacje w tym okre
sie wyniosct 1/3 dotacji z 1998 rok. 

Zapoznano zebranych z decyzjctprzewod
nicz(\_cego o przesuni<(ciu pozostalych pod 
koniec ubieglego roku srodk6w finanso
wych na inwestycje. 

Podsumowano wyniki oceny i kategory
zacji jednostek. Podsekretarz stanu dr J.K. 
Frctckowiak przedstawil wariantowe kon
cepcje kategoryzacjijednostek. Przewodni
czctcy zespol6w om6wili wnioski z prac nad 
ocenct parametrycznct. Podkreslano zalety 
kategoryzacji. Przyznanie wysokiej katego
rii b<(dzie dla jednostki - obok perspektywy 
wyzszej dotacji - r6wniezpromocjct. W glo
sowaniach ustalono opini<( wi<(kszosci na 
szereg szczeg6lowych rozwi!lzait. 

Przyj<(to nasl<(pujctce uchwaly, kt6rych pro
pozycj<( przedstawil Departament Wsp6l
pracy z Zagranicct i lntegracji Europejskiej: 

• o dofinansowaniu prac prowadzonych w 
ramach mi<(dzynarodowych projekt6w ba
dawczych ze srodk6w przeznaczonych na 
specjalne programy lub urz(\_dzenia badaw
cze (SPUB) na lctcznctkwot<(2 15 000 zl (tyl
ko KBS), 

• w sprawie przyznania srodk6w finanso
wych na skladki na rzecz instytucji mi<(dzy
narodowych w 1999 roku w ramach wsp61-
pracy naukowej i naukowo-technicznej z 
zagranicct wynikaj!lcej z urn6w mi<(dzyrz!l
dowych na r6wnowartos6 w zlotych kwoty 
I 106 356 USD. 

Departament Studi6w i Polityki Naukowej 
poinformowal o realizacji przez podmioty 
dzialajctce na rzecz_nauki zadan dofinanso
wanych w roku 1997 ze srodk6w na dzialal
nosc og6!notechnicznct i WSpomagajctC!l ba
dania (DOT). Komisje zaakceptowaly przed
lozony im projekt uchwaly w sprawie rozdy
sponowania srodk6w na dzialalnosc og61no
techniczn!l i wspomagaj<\_q badania (DOT) 
podmiot6w dzialaj!lcych na rzecz nauki. 

KBP om6wila przedstawiony przez prof. 
Macieja Zylicza projekt nowego kwestiona
riusza projektu badawczego. 

Posiedzenie Komisji Badan Stosowanych 
i Podstawowych 10 i 11 lutego rozpocz<(lo 
si<( od uczczenia minut!l ciszy pami<(ci zmar
lego 9 lutego br. profesora Aleksandra 
Gieysztora. 

Obie komisje om6wily zasady podzialu 
pomi<(dzy zespoly komisji srodk6w na fi
nansowanie dzialalnosci statutowej w 1999 
roku. Departament Badan przygotowal pi<(c 
wariant6w pierwotnego podzialu srodk6w. 
Wariant 0 (por6wnawczy) r6zni si<( od ubie
glorocznego tylko o wskaznik inflacji i 

zmiany wynikaj!lce z przenoszenia jedno
stek mi<(dzy zespolami. Pozostale warianty 
r6Znily si<( wskaznikami kosztochlonnosci 
Q,. Wariant I mial wskaznik Q; przyj<(ty na 
podstawie ustalen Komitetu z 1996 roku ( od 
1,0 do 3,5). Wariant II- Q; (od 1,0 do 3,0) 
oparto na danych GUS o nakladach na fi
nansowanie jednostek w latach 1994 -96 
odniesionych do przeliczeniowej Iiczby 
uczestniczctcych w badaniach ( usrednionej 
dla lat 1994-96). W wariancie III przyj<(to 
wskafuik Q; wedlug danych GUS dotycz!l
cych naklad6w wewn<(trznych biezctcych 
przypadaj<\_cych na ekwiwalent pelnego cza
su pracy (EPC) os6b uczestniczctcych w ba-

Wiadomosci 
zKBN 

daniach (wskaznik zmienia si<( od 1,0 do 
2,6). Po dyskusjach KBS opowiedziala si<( 
za wariantem III, zas KBP - za II. 

Obie komisje zaakceptowaly projekt do
finansowania w 1999 roku prac prowadzo
nych w ramach mi<(dzynarodowych projek
t6w badawczych ze srodk6w przeznaczo
nych na specjalne programy i urz!ldzenia 
badawcze (SPUB-M). 

Departament Studi6w i Polityki Naukowej 
przedstawil: 

• ocen<( wykonania przez podmioty dzia
lajctce na rzecz nauki zadait dofinansowy
wanych w 1997 roku ze srodk6w na dzia
lalnosc og6lnotechniczn!l i wspomagaj!lC<t 
badania (DOT). Komisje uznaly za rozliczo
ne kolejne 42 umowy. 

• projekt uchwaly rozdysponowuj!lcej 
CZ<(SC srodk6w na dzialalnosc og61notech
nicznct i wspomagajctq badania (DOT). 
Obie komisje zaakceptowaly przydzielenie 
3.2 L 6.140 zl trzydziestu dziewi<(ciu wnio
skodawcom (wnioskowano o 4.671.342 zl). 
Negatywnie oceniono wnioski 11 podmio
t6w na l!lcznct kwot<( 680.979 zl. 

Komisje zaakceptowaly przyst!lPienie do 
programu TEN-155 (Trans European Ne
twork- niekomercyjna, europejska siec eks
perymentalna 155 Mb/s) i przyznaly 10,5 
min zl Instytutowi Chemii Bioorganicznej 
PAN w Poznaniu na realizacj<( polctczenia z 
TEN- L 55 w biezctcym roku. Przyj<(to tez kry
teria przyznawania srodk6w na utrzymanie 
centr6w komputer6w duzej mocy (KDM) 
oraz dlajednostek wiodctcych MAN i uzyt
kownik6w koncowych. 

Min. M. Kozlowska om6wila konsekwen
cje wejscia w zycie ustawy o finansach pu
blicznych. Pelna informacja zostanie przed
stawiona na kolejnym spotkaniu. 

Na posiedzeniu KBP przedstawiono wnio
ski powolanej wczesniej komisji opracowu
j!lcej nowe propozycje podzialu pierwotne
go na XVII konkurs projekt6w badawczych. 
Ustalono, ze dyskusja b<(dzie kontynuowa
na na wsp61nym posiedzeniu z-KBS. 

Posiedzenie takie zaplanowano na 10 i 11 
marca br. (tz) 

Posiedzenie 
Komitetu 

nr lJ. 5 

20 stycznia odbylo si<( posiedzenie KBN, 
obradom (do przerwy) przewodniczyl prof. 
Andrzej Wiszniewski, zas po przerwie - za
st«rca przewodniczctcego KBN prof. Bog
dan Marciniec. 

PrzewodniCZ!lCY pogratulowal wyboru 
nowemu Prezesowi PAN prof. Miroslawo
wi Mossakowskiemu, kt6rego powitano 
oklaskami. 

Komitet zaakceptowal przedstawiony 
przez Departament Badan projekt uchwaly 
dotyczctcej podzialu mi<(dzy komisje i ze
spoly komisji Komitetu srodk6w finanso
wych przeznaczonych na projekty badaw
cze zgloszone do XVI konkursu. Z l!lcznej 
kwoty 77.670.425 zl na finansowanie pro
jekt6w os6b rozpoczynajctcych prac<( nauko
wct oraz projekt6w zglaszanych przez pro
motor6w prac doktorskich przeznaczono 
10.279.075 zl. Pozostal!l kwot<( podzielono 
mi<(dzy Komisj<( Badan Podstawowych 
(31.675.559 zl) i Komisj<( Badait Slosowa
nych (35 .715.791 zl) . 

Departament Wsp6lpracy i lnlegracji Eu
ropejskiej przedstawil do rozpatrzenia pro
jekt uchwaly Komitetu w sprawie kryteri6w 
i trybu przyznawania srodk6w na dofinan
sowanie zadait dotyczctcych uczestnictwa 
polskich zespol6w w projektach 5 Progra
mu Ramowego Badan i Rozwoju Technicz
nego Unii Europejskiej w latach L 999 -
2002. Zaproponowano w niej, by dzialania 
organizacyjno-informacyjne wspomagaj!lce 
przygotowania polskich zespol6w, zwlasz
cza szkolenia, uslugi ekspert6w i upo
wszechnianie informacji stanowily wyod
r<(bnione zadanie w ramach srodk6w na 
dzialalnosc og6lnotechnicznct (DOT). Na 
realizacj<( postanowiono wydzielic 
500 000 zl. Zaproponowano, by wytypowa
ne przez Komi tel jednostki jako narodowe 
punkty kontaktowe sieci wspomagajctcej 
otrzymaly dofinansowanie stosowne do za
kresu zadan. Przyj<(ta jednoglosnie uchwa
la ma na celu zapewnienie sprawnej reali
zacji zadan obj<(tych 5 Programem Ramo
wym UE. 

Sekretarz KBN, podsekretarz stanu dr Jan 
Krzysztof Frctckowiak zreferowal projekt 
postanowienia KBN w sprawie uzupelnia
j!lcych kryteri6w i trybu przyznawania srod
k6w finansowych na wybrane specjalne pro
gramy mi<(dzynarodowe (SPUB-M). Zaak
ceptowane przez Komitet kryteria uzupel
niaj<\_ce stanowi'l. mi<(dzy innymi, ze wnio
ski w ramach SPUB-M b<(dct skladane przez 
jednostki uczestniczctce w nizej wymienio
nych programach, kt6rych lista moze zostac 
rozszerzona przez Komitet o inne progra
my multilateralne. Obecnie S!l to: 

• 5 Program Ramowy Badan, Rozwoju 
Technicznego i Prezentacji Unii Europej
skiej (5PR), 

• inne programy Unii Europejskiej, 
• Europejski Program Wsp6lpracy w Dzie

dzinie Bada4 N aukowo-Technicznych 
(COST), Inicjatywa Eureka, Program "Na
uka dla Pokoju" NATO, programy Inicjaty-
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wy Srodkowo-Europejskiej, Europejskiej 
Organizacji Badan J<tdrowych (CERN). 

Ustalono tez wysokose dofinansowania 
koszt6w ponoszonych przez jednostk«. 
(nie obejmuj'l_cych srodk6w zagranicznych) 
w okresie realizacji projektu: 

• dla projekt6w 5PR przedstawionych na 
wezwanie Komisji Europejskiej (calls for 
proposals) ogloszone w: 

1999 r. - do 90 proc. tych koszt6w, 
2000 r. - do 80 proc. tych koszt6w, 
2001 r.- do 70 proc. tych koszt6w, 
2002 r. - do 60 proc. tych koszt6w, 

• dla pozostalych projekt6w- do 60 pro c. 
tych koszt6w, 

• dla projekt6w zgloszonych do 5PR, nie 
przyj((tych do realizacji, a ocenionych przez 
Komisjf( Europejsk<t jako co najmniej do
bre-w wysokosci 15 000 zl, z przeznacze
niem na pokrycie koszt6w kontynuowania 
wsp6lpracy z partnerami. 

Komitet przyj'l_l uchwal(( przyznaj<tC<t 
3 330 000 zl na wsp6lprac(( naukow<t i na
ukowo-techniczn<t z zagraniq okreslon'l_ w 
umowach i porozumieniach zawartych przez 
PAN z zagranicznymi narodowymi akade
miami i organizacjami r6wnorz((dnymi, z 
przeznaczeniem na wymian(( osobow'l_. 

Po dluzszej dyskusji Komitet przyj<tl do pi
lotowego wprowadzenia projekt nowego kwe
stionariusza recenzji projektu badawczego. 
Zastosuj<t go przy ocenie wniosk6w w XVI 
konkursie zespoly, kt6re wyraz<t tak<t wolf(. 

Dyrektor Departamentu Wsp6lpracy z 
Zagraniq i lntegracji Europejskiej przed
stawil informacj(( na temat dzialan prowa
dzonych w celu przyst<tPienia Polski do 
5 Programu Ramowego Badan, Rozwoju 

Politechnika Wroclawska wykonu
je badania dla Koncernu DAEWOO 

UMOWA Z DAEWOO 
Politechnika Wroclawska podpisala 20 listo

pada 1998 r kontrakt z poludniowokoreansk'!_ 
fabryk'l DAEWOO Heavy Industry na bada
nia produkowanych przez ni'l_ obrabiarek. 
Kontrakt ten sif(ga konca roku 2000. Stronf( 
koreansk'l reprezentowali: dyrektor Centrum 
Badawczego DHI ini:. Jae-Yoon Lee, gl6wny 
konstruktor ini:. Tae-Hyoung Kim oraz dr Jae
Yong Ha, Politechnik«. Wroc!awsk'l zas: rek
tor prof. Andrzej Mulak, prorektor prof. Jerzy 
Zdanowski oraz kierownik Zakladu Konstruk
cji Obrabiarek prof. Jerzy Jf(drzejewski. 

Fabryka DAEWOO Heavy Industry, znany 
w swiecie producent precyzyjnych, wysoko 
zautomatyzowanych obrabiarek, znajduje sif( 
w Changwon, poloi:onym na poludniu Repu
bliki Korei. Zaklad jest bardzo nowoczesny, 
liczy zaledwie 22 lata, a niekt6re jego wydzialy 
produkcyjne kilka !at i produkuje rocznie oko
lo 1500 obrabiarek sterowanych numerycznie, 
gl6wnie tokarek i centr6w obr6bkowych, w 
tym r6wniei: o nanometrycznej dokladnosci. 
Zaklad dysponuje bardzo nowoczesn'l baz'l_ 
produkcyjn'l i zapleczem konstrukcyjno-ba
dawczym. 0 dui:ych sukcesach DHI swiadczy 
fakt, i:e we wrzesniu ub. r. na swiatowych tar
gach obrabiarek w Chicago fabryka DHI wy
grala przetarg na dostawf( do USA 240 obra
biarek sterowanych numerycznie. 

Zakbd Konstrukcji Obrabiarek Instytutu 

Technicznego i Prezentacji Unii Europejskiej . 
Przedstawiony przez Komisj(( Europejsk<t na 
pocz<ttku grudnia ub . r. projekt decyzji Rady 
Stowarzyszenia UE - RP, kt6ra bf(dzie sta
nowie podstaw(( prawn'! udzialu Polski w 
5 Programie Ramowym UE, zostal poddany 
konsultacjom mi((dzyresortowym przez urz'l_d 
Komitetu Integracji Europejskiej. Mi«.dzy 
innymi Ministerstwo Finans6w zakwestiono
walo zapis stwierdzaj'l_cy, ze "Dzialania ob
j((te Decyzj<t b«.d<t zwolnione z polskich po
datk6w posrednich, eel, zakaz6w i ograni
czen importu i eksportu w odniesieniu do 
towar6w, kt6re maj<t bye wykorzystane w ta
kich dzialaniach ". Sugestia uKIE, by usun'l_e 
kwestionowany zapis spotkala sit( z katego
ryczn<t odmow<t ze strony Dyrekcji General
nej XII Komisji Europejskiej, gdyz zap is ten 
stanowi cz((se prawa wsp6lnotowego (acqu
is communautaire), kt6re kraje kandyduj<tce 
do UE musz'l przyj'l_e. 

Skoordynowane dzialania urz«.d6w KBN 
i KIE oraz Przedstawicielstwa RP przy UE 
w Brukseli przyniosly poz'l_dany rezultat. 
8 stycznia br. Ministerstwo Finans6w poin
fonnowalo, ze zostanie przygotowana zmia
na rozporz'l_dzenia MF z 15 grudnia 1997 r. 
wprowadzaj'l_ca zwroty podatku VAT (lub w 
niekt6rych przypadkach stawka wynosi 0%.) 
przy zakupach dokonywanych w ramach 
program6w badawczo-rozwojowych finan
sowanych z bud:letu Unii Europejskiej, we
dlug zasad obowi'l_zuj'l_cych dla bezzwrot
nej pomocy zagranicznej. 12 stycznia br. 
oficjalnie poinfonnowano Komisj((Europej
sk'l, ze Polska akceptuje projekt Decyzji 
Rady Stowarzyszenia w sprawie przyst<tPie
nia do 5PR. Jest to tym istotniejsze, ze 

Technologii Maszyn i Automatyzacji Politech
niki Wroc!awskiej podji!l sif( wykonania ana
liz obliczeniowych i eksperymentalnych elek
trowrzecion i centrum obr6bkowego - bardzo 
sprawnej i precyzyjnej obrabiarki sterowanej 
numerycznie. Prace te, wedlug zalozen fabry
ki, maj'l_ doprowadzic do znacznego zmniej
szenia blf(d6w obr6bki produkowanych przez 
ni'l_ obrabiarek. Fabryka oczekuje, ze blf(dy 
wywolane nagrzewaniem sif( i odksztalcenia
mi cieplnymi zmniejSZ'l sif( trzykrotnie. Z tak 
udoskonalonymi obrabiarkami, wyposazony
mi w wysokoobrotowe i zoptymalizowane 
przez Politechnikf( jednostki wrzecionowe, 
DHI zamierza wyjsc na rynek na pocz'ltku XXI 
wieku. 
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22 grudnia ub . r. Rada Ministr6w UE przy
j((!a ostatecznie dokumenty potrzebne do 
uruchomienia 5PR, a na przelomie lutego i 
marca br. Komisja zamierza oglosie pierw
sze konkursy (calls for proposals) w po
szczeg6lnych programach. 

Dyrektorka Departamentu Ekonomiczne
go om6wila decyzj(( budzetow'l_ Przewod
nicz'l_cego KBN z 31 grudnia ub. r. Po osta
tecznym zbi1ansowaniu srodk6w w 1998 
roku pozostaly wo1ne srodki w kwocie 
25.551.541 zl, kt6re mogly bye przesunif(te 
mi«.dzy poszczeg6lnymi dzialami. Przewod
nicz'l_cy - zgodnie z rekomendacjami komi
sji Komitetu - postanowil przeznaczye te 
srodki na inwestycje aparaturowe. 

Ponadto Komitet: 
• zostal zapoznany z tresci'llistu przewod

nicz'l_cego Konferencji Rektor6w Uniwersy
tet6w Po1skich w sprawie kategoryzacjijed
nostek naukowo-dydaktycznych i badaw
czych 

• przyj'!_l kilka szczeg6lowych rozwi'l_zan 
dotycz'l_cych kategoryzacji jednostek prze
prowadzanej przez zespoly 

• wysluchal infonnacji w sprawie urucho
mienia przekazywania srodk6w finanso
wych w 1999 roku 

• zapoznal Sit( Z zalozeniami podzialu srod
k6w na finansowanie dzialalnosci statuto
wej pomi«.dzy zespoly Komitetu 

• wyraziJ zgodf( na propozycjf( wydziele
nia z rezerwy Przewodnicz'l_cego KBN 
2 000 000 zl na dofinansowanie przedsi«.
wzif(e uj((tych w projektach programu PH A
RE SCI-TECH II. 

Kolejne posiedzenie Komitetu zap1anowa
no na 17 1utego 1999 roku . (tz) 

umowy strona koreanska przyznala, i:e jej 
wyb6r padl na Politechnikf( Wroclawsk'l ze 
wzglf(du na opinif( o Zakladzie Konstrukcji 
Obrabiarek ITMiA PWr jako o czolowym w 
swiecie osrodku naukowym, wyspecjalizowa
nym w optymalizowaniu wlasnosci cieplnych 
precyzyjnych obrabiarek. 

Informacjf( o podpisaniu umowy wraz z oko
licznosciowym zdjf(ciem i komentarzem o 
wysokiej pozycji Politechniki Wroclawskiej w 
nauce swiatowej zamiescilo kilka czolowych 
dziennik6w korean skich -;ajmuj'l_cych sif( pro
blematyk'l_ gospodarcz'l_. Swiadczy to o duzej 
wadze przywill_zywanej przez DAEWOO do 
nawi'lzanej wsp6lpracy. (jj) 

Zaklad Konstrukcji Obra
biarek dysponuje doswiad
czonymi specjalistami z 
dziedziny badan cieplnego 
zachowania sif( obrabiarek, 
posiada precyzyjne urzi!dze
nia pomiarowe, wyspecjali
zowane systemy obliczenio
we, w tym systemy wlasne
go autorstwa oraz odpo
wiednie pomieszczenie ter
mostatyczne do badan eks
perymentalnych zespol6w i 
calych obrabiarek. Potencjal 
ten dotychczas byl wielo
krotnie angazowany przez 
polskich producent6w obra
biarek przy projektowaniu i 
badaniu ich prototyp6w. 

Tradycyjny uscisk dloni rektora Mulaka i dyrektora Lee po 
podpisaniu kontraktu - w towarzystwie prorektora J.Zda
nowskiego i prof J~drzejewskiego. 

W trakcie podpisywania 
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FILlA 
JI'ALBBZ"YS.KA. 

13.01.99 r. na terenie Walbrzyskiej Stre
fy Ekonomicznej odbylo sil( spotkanie dy
rekcji filii z zarz<tdem firmy Grossman. 
Tematem spotkania byly sprawy zwi<tza
ne z zatrudnieniem student6w i organiza
cj<t praktyk studenckich. 

22.01.99 r. na zaproszenie dyrekcji filii 
w jej murach goszczono prezydenta Wal
brzycha - Lecha Bukowca i wiceprezy
denta Walbrzycha - Henryka Goll(biew
skiego. Omawiano sprawy : dalszego 
ksztalcenia politechnicznego, ewentualne
go uruchomienia studi6w doktoranckich, 
uruchomienia laboratorium material6w i 
konstrukcji kompozytowych, utworzenia 
Akademickiego Osrodka Kulturalnego 
oraz goscinnego pobytu w Walbrzychu 
prof. Maurice'a Cotte' a, dyrektora Ecole 
de Mines de Douai i DRIRE (Direction 
Regionale d'Industrie et de Ia Recherche 
de l'Environnement). 

29.01.99 r. na terenie filii odbylo sil( 
spotkanie z dyrektorem Biura Wdrazania 
Prograrn6w Regionalnych Agencji Roz
woju Regionalnego S.A. Barbar<t Buryt<t. 
Spotkanie dotyczylo projektu utworzenia 
Centrum Transferu Technologii w Wal
brzychu. 

Koniec semestru zimowego to r6wniez 
podsumowanie dzialalnosci grupy tury
stycznej w Studium Wychowania Fizycz
nego i Sportu filii . Byla ona niezwykle 
atrakcyjna i przede wszystkim bardzo 
udana ku zadowoleniu wszystkich jej 
uczestnik6w. W minionym semestrze od
bylo sil( pil(c wycieczek na r6:Znych tra
sach turystycznych. Byly to: 

• Pog6rze Walbrzyskie (10.10.98 r.), 
• Rudawy Janowickie (25 .10.98 r.), 
• G. Walbrzyskie - Tr6jgarb (4.11.98 r.), 
• Kotlina Kamiennog6rska (7.11 .98 r.), 
• Gory Walbrzyskie - Borowa, Przell(cz 

Kozia (21.11.98 r.). 
Wszyscy uczestnicy stwierdzili, ze kai:

da trasa to prawdziwa perelka krajobrazu 
Ziemi Walbrzyskiej . Chociaz w wyciecz
kach brali przede wszystkim studenci z 
najodleglejszych rejon6w kraju, towarzy
szyli im tez walbrzyszanie, kt6rzy na nowo 
odkrywali uroki swojego regionu. W gru
pie pozostaj<tcej pod opiek<t mgr Elzbiety 
Bator i mgr Janusza Batora rej wodzil or
ganizator turystyki PTTK, student III roku 
Informatyki i Zarz<tdzania - Andreas Pa
raskiewas. Na podkreslenie zasluguje nie
zwykle przyjazna atmosfera w grupie, 
dyskretna i subtelna opiekunczosc nad 
slabszymi, st<td do celu Wl(dr6wki wszy
scy docierali razem, razem tez wracali. 
Dzis razem ciesz<t sil( wspomnieniami 
oraz planami na semestr letni - tei: boga
ty, urozmaicony, a wi((c atrakcyjny dla 
wszystkich. Zapraszamy do udzialu stu
dent6w i pracownik6w Politechniki Wro
dawskiej . D 

60. urodzinv i 40-/ecie pracv nauko
wej profldzislawa Bubnickiego 

Uroczysta sesja 
Profesor Zdzislaw Bubnicki - czlonek 

Prezydium PAN i prezes jej Wrodawskie
go Oddzialu, przewodnicz<tcy Rady Nauko
wej lnstytutu Badan Systemowych, prze
wodnicz<tcy Komitetu Automatyki i Robo
tyki PAN, czlonek Komitetu Informatyki 
PAN i Komitetu PAN ds. Wsp6lpracy z Eu
ropejsk<t Fundacj<t Nauki PAN, a taki:e czlo
nek Zespolu Elektroniki, Telekomunikacji, 
Informatyki i Automatyki w KBN jest do
brze znany pracownikom Politechniki Wro
clawskiej jako nauczyciel akademicki dzia
laj<tCY na Wydzialach Elektrycznym, Elek
troniki oraz lnformatyki i Zarz<tdzania, tw6r
ca szkoly system6w sterowania i informa
tyki, organizator i wieloletni dyrektor lusty
tutu Sterowania i Techniki System6w. 

Mi((dzynarodowa pozycja organizowa
nych tu konferencji SYSTEMS SCIENCE 
jest chlub<t nie tylko Politechniki, ale i ca
lego osrodka wrodawskiego. 

Wsr6d najwazniejszych osi<tgnil(6 nauko
wych profesora Bubnickiego wymienia si((: 

• prace z zakresu dyskretnych i cyfrowych 
system ow sterowania (nowe warunki stabil
nosci i syntetyczne opracowanie zbieznosci 
proces6w aproksymacji w systemach dys
kretnych - maj<tce znaczenie przy projekto
waniu komputerowych system6w sterowa
nia), 

• prace z zakresu rozpoznawania i identy
fikacji (sformulowanie algorytmu rozpozna
wania LI, a takZe stworzenie i rozwinil(cie 
teorii identyfikacji globalnej; znacz<tca pu
blikacja z tej dziedziny to ksi<ti:ka Z. Bub
nickiego Identification of Control Plants, 
wyd. Elsevier), 

• prace z zakresu zastosowan badan ope
racyjnych w automatyce i informatyce 
(stworzyl i rozwin~.l wazny dzial teorii ste
rowania kompleksem operacji z zastosowa
niami do system6w informatycznych oraz 
sterowania i zarz<tdzania produkcj'l), 

• prace z zakresu inzynierii wiedzy i kom
puterowych system6w ekspertowych (ory
ginalne podstawy system6w opartych na 
bazie wiedzy, a szczeg6lnie metoda logicz
no-algebraiczna zwana metodq Bubnickie
go; wyniki ww. prac zawarte S<t m.in . w 
ksi<ti:ce profesora Bubnickiego WstfUJ do 
system6w ekspertowych (PWN). 

Prezentacja ta nie przedstawia calosci do
robku prof. Bubnickiego, kt6ry jest auto rem 
pil(ciu ksi<t:Zek i okolo 150 publikacji, z kt6-
rych wil(kszosc zamieszczono w renomowa
nych periodykach 0 zasi((gu swiatowym. 
Prace te S<t rozwijane przez jego uczni6w i 
wsp6lpracownik6w. 

Z okazji 60 urodzin i 40-lecia pracy 
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naukowej profesora Zdzislawa Bubnic
kiego odbyla sil( 4 grudnia ub .r. sesja na
ukowa ,Problemy Automatyki i Informaty
ki" . Jej organizatorem byl Instytut Stero
wania i Techniki System6w PWr, Komitet 
Automatyki i Robotyki PAN oraz Oddzial 
PAN we Wroclawiu. 

lmponuj<tcy byl sklad Honorowego Komi
tetu, w kt6rym znalezli sil(: minister eduka
cji narodowej Miroslaw Handke, prezes 
PAN Leszek Kuznicki , przewodnicz<tcy 
KBN Andrzej Wiszniewski, wojewoda wro
clawski Witold Krochmal, prezydent Wro
dawia Bogdan Zdrojewski, przewodnicz<t
cy kolegium Rektor6w Uczelni Wrodawia 
i Opola Roman Duda, rektor PWr Andrzej 
Mulak, komendant WAT Andrzej Ameljan
czyk, rektor AGH Ryszard Tadeusiewicz, 
prezydent Mil(dzynarodowej Federacji In
formatyki IFIP Kurt Bauknecht, i prezydent
elekt tej organizacji Peter Bollerslev, a tak
ze prezydent-elekt Mil(dzynarodowej Fede
racji Automatyki IFAC Pedro Albertos . 

Na sesjl( ·przybyli liczni przedstawiciele 
plac6wek naukowych zajmuj<tcych sil( in
formatyk<t i automatykll, czlonkowie PAN, 
dyrektorzy instytut6w naukowych, koledzy 
i przyjaciele Jubilata. 

W pierwszej czl(sci sesji profesorowie Jan 
Wl(glarz i Adam Grzech przedstawili syl
wetkl( zawodow<t i scharakteryzowali osi<t
gnil(cia profesora Bubnickiego. Nast((pnie 
zaprezentowano 6 referat6w z dziedziny 
automatyki i informatyki: 

K.Czechowicz ,Dyskretne i cyfrowe sys
temy sterowania", 

J.Swi<ttek ,Identyfikacja", 
J.J6zefczyk ,Rozpoznawanie i zastosowa

nia medyczne", 
J.WI(glarz ,Kompleksy operacji", 
1 .J6zefczyk , Systemy z reprezentacj<t wie

dzy. Systemy ekspertowe", 
L.Borzemski , Systemy informatyczne. 

Zastosowania." 
Materialy z sesji zamieszczono w pierw

szej czl(sci okolicznosciowego wydawnic
twa ,Problemy automatyki i informatyki" 
(Ossolineum 1998). Druga CZI(SC ksi<t:Zki 
zawiera dedykowane Jubilatowi oryginalne 
prace naukowe czolowych polskich uczo
nych zajmuj<tcych si(( omawianymi dziedzi
nami. D 

Wykorzystano teksty z ,.Nauki Wroclawskicj": 
• nr 3-4/98 - autor: J.WQglarz,• nr 9-10/98 -autor: 

Donat Orski . 
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Mechanicy ~.\ 
bawict siQ i pra~ ~ 

'tr•.ts*~ 
w dn.iu 16.01.1999 r. w Klubie A-f'oabyl 

si!( BAL MECHANIKA zorganizowany 
przez Kolo Zakladowe SIMP przy Politech
nice Wroclawskiej. Bal rozpocz'l_l si!( o godz. 

20-tej. Nast!(pnie przewodnicz'l_cy Kola ini:. 
A.Bielanski podzi!(kowal JM Rektorowi i 
Dziekanowi Wydzialu Mechanicznego oraz 
powitall60 uczestnik6w, z kt6rych znacz
na CZ!(SC wywodzila Si!( z innych srodowisk 
(np. Iekarze). Tance rozpocz!(ly si!( polone
zem, kt6ry poprowadzil prof. Joachim Po
trykus. Atrakcj'l. balu byly wyst!(py polyka

czy ognia oraz taniec z w!(zami. 
Atmosfera na balu byla wspania
la, a goscie bawili si!( znakomicie. 

Na balu dala popis odwagi pani Elibieta Sulima, ktora 
przyozdobila swojq kreacj~ pi(!knym boa. 

W dniu 22.01.1999 r. na Poli
technice Wroclawskiej odbyla si!( 
prelekcja i pokaz nl. ,,Doczolowe 
lqczenie rurociqg6w z tworzyw 
sztucznych", kt6r'l. zorganizowalo 
Kolo Zakladowe SIMP. Prelekcj!( 
prowadzila firma PUH TAKO sp. 
z o.o., kt6ra jest przedstawicielem 
finny GEORG FISCHER. W im
prezie uczestniczylo ponad 100 
os6b, gl6wnie student6w. 

dr ini,. Zbigniew Smalec 

JESZCZE 
0 BARBORCE ... 

Wydzial G6rniczy zakm1czyl obchody 
Dnia G6mika zaczynaj'l_ce si!( tradycyjnie 
Tablic<t Piwn'l_ i Czombrem Babskim we 
Wroclawiu, a koncz~~:ce si!( takimi samymi 
imprezami w Filii Politechniki w Legnicy. 

Gl6wna Tablica Piwna oraz Czomber Bab
ski odbyly si!( 27 listopada 1998 r. Znako
mici goscie zaszczycili SW'l obecnosci<t im
prez«, kt6ra odbyla si!( w Palacyku. Przyby
li: JM Rektor Politechniki Wroclawskiej
prof. A.Mulak, Prorektor-dr inz. L.Jankow
ski, Dziekani Wydzial6w oraz zaproszeni 
goscie, reprezentuj'l_cy g6rnictwo miedzi i 
W!(gla brunatnego. Licznie przybyli pracow
nicy Instytutu i Wydzialu G6miczego oraz 
studenci V roku. Pod okiem Wysokiego, a 
w Sprawach Piwnych Nigdy Nieomylnego 
Prezydium (dr inz. Z.N!(dza), Kontrapunk
t6w oraz Kantora poddano surowemu eg

dzonej tward<t r!(k'l. osobiscie przez pani<t 
dziekan - prof. Monik!( Hardyg6r!(, totez 
obie podochocone strony spotkaly si!( na 
wsp61nej zabawie przy muzyce, kt6ra za
konczyla si!( dopiero nad ranem. 

Final obchod6w swi!(ta g6rniczego na 
Wydziale G6miczym mial miejsce 15 stycz
nia 1999 r. w budynku Filii Politechniki w 
Legnicy. Tam na Tab! icy Piwnej i Czombrze 
Babskim bawili si!( zaproszeni przez Dyrek
tora dr inz. Henryka Bartoszewicza, studenci 
i pracownicy naszej Uczelni, a takze goscie 
reprezentuj'l_cy przemysl miedziowy oraz 
r6:Zne instytucje Legnicy. Spiewy i facecje 
opowiadane przy piwie, pomimo zlosliwo
sci przedmiot6w martwych (awaria naglo
snienia w czasie Tablicy Piwnej), przez dwie 
godziny bawily zebranych. Zwienczeniem 
obu imprez byla zabawa trwaj'l_ca do p6z
nych godzin nocnych. Ech, b!(dzie co wspo
minac ... 

mgr Jerzy Cygan 

zaminowi zaproszonych 
gosci, kt6ry to egzamin zo
stal zaliczony zadowalaj'l_
co i odpowiednio nagro
dzony. Przy spiewach prze
platanych facecjami czas 
szybko uplyn~~:l. Zebrani, 
spiewaj~~:c ,Stanmy wszy
scy wraz ... ", skladali sobie 
serdeczne zyczenia i uma
wiali si!( na nast({Pne spo
tkanie , ... w przyszlym 
roku, gdy nadejdzie czas." 
Zakonczenie Tablicy Piw
nej zbieglo si!( z zakoncze
niem imprezy babskiej, rz'l_-

Prof. Barbara Madeja-Strumiliska i student Wydzialu 
Gorniczego w czasie Tab/icy Piwnej w Legnicy 
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ELEKTRONIKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 20.01.1999 r. postanowiono wy
st!I:Pic o tytul naukowy dla dr hab. Hu
berta Trzaski, prof. ndzw. 

Wyznaczono recenzent6w dorobku 
naukowego kandydat6w, kt6rzy przy
st!I:Pili do konkurs6w na 3 stanowiska 
profesor6w zwyczajnych w dyscyplinie 
Iriformatyka. Postanowiono oglosic ko
lejne konkursy: na stanowisko profesora 
zwyczajnego oraz nadzwyczajnego. 

Wyznaczono dodatkowego recenzen
ta pracy habilitacyjnej dr inz. Z.Ulma
na z Politechniki Gdanskiej. 

Otwarto przew6d habilitacyjny i po
wolano recenzent6w pracy habilitacyj
nej dr inz. Mariana Urbanczyka z Poli
techniki Sl<tskiej. 

Wyznaczono r6wniez recenzent6w 
pracy doktorskiej mgr inz. Leszka Wo
laniuka. 

Rozstrzygni!(to konkursy na 3 stano
wiska adiunkt6w naukowo-dydaktycz
nych (po jednym w I-6, I-28 i Katedrze 
Metrologii). Ogloszono konkursy na 2 
stanowiska asystent6w naukowo-dy
daktycznych i adiunkta w I-28. 

Zatwierdzono tematy prac dyplomo
wych dla student6w IV roku kierunku 
Informatyka. 

Omawiano sprawy zwi'l_zane ze zmia
nami wymiaru zatrudnienia emeryt6w. 

ARCHITEKTURA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu dnia 
27.01.1999 r. nadano stopnie doktora 
nauk technicznych: 

• Ewie Jasinskiej w wyniku obrony 
pracy doktorskiej zatytulowanej: ,Roz
wi~~:zywanie problem6w odpad6w ko
munalnych na terenach miejskich- hi
storia i wsp6kzesnosc" (promotor: 
prof.dr inz.arch. Ryszard Zabinski), 

• Jadwidze Urbanik w wyniku obro
ny pracy doktorskiej ,Osiedle wro
clawskiej wystawy Mieszkanie i miej
sce pracy (WUWA-1929) na tie innych 
wzorcowych osiedli wroclawskich" 
(promotor: dr hab.inz. Wanda Kono
nowJcz, 

• Hashemowi Esshakowi w wyniku 
obrony pracy doktorskiej ,Ksztaltowa
nie zespol6w mieszkaniowych w kra
jach arabskich na obszarze Jemenu (tra
dycja, wsp6lczesnosc) z uwzgl!(dnie
niem czynnik6w spoleczno-kulturo
wych i ekonomicznych. Architektura i 
urbanistyka" (promotor: prof.dr inz. 
arch. Zbigniew Bac). D 
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CHEMIA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
25.11.1998 r. jednomyslnie zatwierdzo
no przedstawione przez prof. A.Maty
niC( tematy prac dyplomowych realizo
wanych na wydziale w roku akademic
kim 1998/99. 

Prof. A. Matynia przedstawil r6wniez 
sprawozdanie dotycz'l_ce dydaktyki i 
spraw studenckich w roku akad. 1998/ 
99. 

W wyniku glosowaniajednomyslnie 
powolano: 

• prof. dr hab. inz. Stefana Zieliilskie
go na stanowisko przewodnicz'l_cego 
rady kierunku Technologii Chemicznej, 

• dr inz. Romana Gancarza na stano
wisko kierownika specjalnosci Chemii 
srodowiska, 

• dr ini:. Piotra Nowaka na stanowi
sko kierownika specjalnosci Fototech
niki, 

• dr ini:. Piotra Falewicza na stano
wisko kierownika specjalnosci Meta
lurgii chemicznej i korozji metali. 

W glosowaniujawnymjednomyslnie 
zatwierdzono przedstawione przez 
prof. A.MatyniC( specjalnosci na kierun
kach ksztalcenia na Wydziale Chemicz
nym oferowane do wyboru studentom 
na rok akademicki 1999/2000. 

Dziekan prof. H. Gorecki, przedsta
wil obszerne informacje z zakresu po
lityki placowej Wydzialu. 

W glosowaniu tajnym poparto wnio
ski o powolanie Komisji w sprawie: 

• wszczC(cia postC(powania o nadanie 
tytulu naukowego profesora dr hab . 
Zygmuntowi Wirpszy z Wyzszej Szko
ly Ini;ynierskiej w Radomiu, 

• wszczC(cia przewod6w habilitacyj
nych dr inz. Piotra Synowca i dr inz. 
Mariana Czerwiil.skiego. 

W zwi<l_zku z rozstrzygniC(ciem kon
kursu na stanowisko profesora nadzwy
czajnego w dziedzinie iniynierii che
micznej i procesowej Rada Wydzialu 
poparla wniosek komisji w sprawie za
trudnienia dr hab.inz. Antoniego Ko
ziola na stanowisku profesora nadzwy
czajnego na Politechnice Wroclawskiej 
na czas nieokreslony. 

PodjC(to uchwalC( w sprawie oglosze
nia konkurs6w: 

• na stanowisko profesora nadzwy
czajnego w zakresie biotechnologii, 

• na stanowisko profesora nadzwy
czajnego w zakresie iniynierii chemicz
nej i procesowej. 
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Bogatv program KRPUT w Gdyni 

System punktowy i zagadki konstytucyjne 
Przez piC(c blokad rolniczych musial prze

drzec siC( JM Rektor Politechniki Wroclaw
skiej , by dojechac na posiedzenie Konferen
cji Rektor6w Polskich Uczelni Technicz
nych w Gdyni . Inny rektor - rekordzista 
przekroczyl az 11 przeszk6d! A posiedze
nie zapowiadalo siC( bardzo ciekawie, ponie
wai: tu wlasnie mialy zapasc wai:ne decyzje 
dotycz'l_ce wprowadzaniajednolitego syste
mu ocen. 

Tradycyjnie na spotkania KRPUT przyby
waj'l_przedstawiciele MEN i KBN. Tak bylo 
i tym razem. 

Gosemi rektor6w byli: minister Miroslaw 
Handke i sekretarz KBN Jan K.Fr<l_ckowiak, 
a takze prof. Wilibald Winkler (MEN) i 
prof. Andrzej Pelczar (RGSzW). 

Obrady odbywaly siC( od 28 do 30 stycz
nia. Gospodarzami byly dwie uczelnie 
, mundurowe": Akademia Marynarki Wo
jennej i Wyzsza Szkola Morska. 

• W murach Akademii Marynarki Wojen
nej w Gdyni w dniu 28 stycznia 1999 r. rek
torzy 24 uczelni technicznych podpisali 
,Porozumienie o zasadach systemu punk
towego w elastycznym systemie studiow 
trzystopniowych". 

Ma ono bye zatwierdzone przez senaty 
poszczeg6lnych uczelni. 

Zasady przyjC(tego systemu punktowego S<l. 
wsp61ne dla wszystkich rodzaj6w studi6w 
dziennych i zgodne z systemem European 
Credit Transfer System (ECTS). Student w 
semestrze powinien ,zarobie" 30 punkt6w. 
Ocena uzyskana za dane zajC(cia nie wply
wa na ilosc zdobytych punkt6w, ale srednia 
ocena z przebiegu studi6w obliczana jest 
jako srednia wai:ona uwzgiC(dniaj'l_ca ,wag((" 
przedmiotu. 

Choe punkty s'l_zasadniczo przyporz<l_dko
wane calym przedmiotom, bez rozbicia na 
poszczeg61ne formy zajC(e (wyklady, cwicze
nia, laboratoria, projekty), nie powinny obej
mowae zajC(c z r6znych semestr6w. Zatem 
gdy zajC(cia z dane go przedmiotu trwaj'l_ dlu
zej , punkty mog<l_ bye tez przyporz<l_dkowa
ne poszczeg61nym jego czC(sciom. 

Do zapisania siC( na kolejny semestr stu
dent musi wykazae siC( uzyskaniem wyma
ganej liczby punkt6w i spelnienie wyma
gan programowych. Oznacza to, ze w sys
temie punktowym nie istnieje pojC(cie reje
stracji warunkowej, a zastC(puje je rejestra
cja ze zmniejszonll, ale okreslon'l_ dla dane
go etapu studi6w, liczb<l_punkt6w. Uczelnie 
mog'l_ wprowadzic ,punkty kontrolne" oce
ny postC(p6w studi6w (np. po 4 i po 8 seme
strach) . 

Rady wydzial6w mog'l. okreslic dodatko
we warunki zapisania studenta na dane za-

jC(cia (uzyskanie zaliczenia z przedmiot6w 
poprzedzaj'l_cych, tzw. prerekwizyty) . Wa
runkiem uzyskania dyplomujest spelnienie 
wymagail programowych i uzyskanie odpo
wiedniej Iiczby punkt6w (liczba semestr6w 
nominalnego czasu studi6w pomnozona 
przez 30). 

Porozumienie zaleca ujednolicenie warto
sci punktowych przedmiot6w tworz'l_cych 
minima programowe, zwlaszcza przedmio
t6w podstawowych. Wartosc punktowa ta
kich przedmiot6w nie powinna bye mniej
sza niz 3. 

Warunki odbywania czC(sci studi6w poza 
macierzystym wydzialem wraz z zasadami 
transferu punkt6w maj'l_ bye okreslone w 
przyszlych dwu- lub wielostronnych poro
zumieniach zainteresowanych uczelni . 

• Minister Edukacji Narodowej om6wil 
stanu prac nad Prawem o szkolnictwie wyi
szym, czyli jednolitym systemem przepis6w 
obejmuj'l_cych cal<l_ dziedzinC(. Oczekuje siC( 
realizacji tych zamierzeil. juz od dluzszego 
czasu. Prof. Handke zapowiedzial, ze pre
zentacja wynik6w dotychczasowych dzialan 
nastlij)i na pocz<l_tku kwietnia, wtedy tez pla
nowana jest robocza konferencja na temat 
projektu ustawy. 

Ze wzglC(du na uplywaj'l_ce terminy aktu
alizacj i istniej'l_cych norm prawnych pod 
k<l_tem zgodnosci z now'l_ konstytucj'l_ ko
nieczne jest zlozenie do 17 pazdziemika 
znowelizowanych ustaw w sejmie w posta
ci przedlozenia rz'l_dowego. 

NastC(pnie minister om6wil10 gl6wnych 
kwestii wi<l_Z'l_cych siC( z przygotowywan'l_ 
ustaw'l_: 

1. zakres regulacji zawarty w ustawie 
Przyjmuje siC(, ze zastlij)i ona dotychcza

sowe trzy ustawy: o szkolnictwie wyzszym, 
o tytule naukowym i stopniach naukowych 
oraz o wyzszych szkolach zawodowych, 
natomiast bardziej szczeg6lowe kwestie, np. 
sprawa kredyt6w dla student6w, bC(d<l_przed
miotem innych uregulowail.. 

2. powhtzanie szkolnictwa wyzszego z 
MEN 

Proponuje siC(, by wszystkie szkoly wyzsze 
znalazly siC( w jednym resorcie, choe uczel
nie, kt6re dot'l_d nie podlegaly MEN, zacho
walyby specyficzne powi<l_zania ze swoimi 
,macierzystymi" ministerstwami. Co cieka
we, poszczeg61ne typy uczelni maj'l_ w tyro 
wzgiC(dzie r62:ne stanowiska: o ile uczelnie 
wojskowe chC(tnie akceptuj'l_ takie rozwi<l_
zanie, akademie medyczne dystansuj'l_ siC( od 
niego. 

3. sprawa tytulow 
Proponuje siC(, by procedura nadawania 

habilitacji i tytul6w profesorskich byla je-
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dynie domen£1 uczelni. PAN i JBRy (kt6re 
b((d£1 w przyszlosci prywatyzowane) zosta
lyby pozbawione tych uprawnien. 

4. wspolodplatnosc za studia 
W kraju S£1 zwolennicy r6Znych rozwi£1-

zan, kt6re mieSZCZ£1 Si(( mi((dzy dwoma skraj
nosciami: 

• studia finansowane przez budzet pan
stwa, a co za tym idzie limitowana liczba 
student6w (300-400 tysi((cy os6b), 

• pelna odplatnosc za studia + fundusz 
wspiera j £1CY. 

Ministerstwo proponuje rozwi£lzanie po
srednie, kt6re zapewne b((dzie polegalo na 
wprowadzeniu ryczahu na niekt6re formy 
dydaktyczne, np. niekt6re zaj((cia laborato
ryjne. Szczeg6ly nie S£ljednak jeszcze zna
ne. 

Wydaje si(( mozliwe, ze udzial finansowy 
studenta b((dzie wynosil okolo 1000 zl rocz
nie. Zatem nadal gros srodk6w na dydakty
k« pochodzilaby z MEN. 

5. problemy z funduszem pomocy ma
terialnej 

Poniewaz do funduszu pomocy material
nej, z kt6rego utrzymywane S£1 m.in. domy 
akademickie, musz<~. miec dost«r r6wniez 
studenci niepanstwowych uczelni, trzeba 
r6wniez ich uwzgl((dniac przy rozdziale 
srodk6w na ten eel. Nie jest to obecnie po
wazny problem, gdyz liczba student6w nie
panstwowych uczelni to okolo 300 tysi((cy 
os6b. W przyszlosci moze si(( to zmienic. 

6. fundusz osobowy, place 
Panstwo chce si(( wycofac ze szczeg6lo

wych taryfikator6w, natomiast gwarantowac 
minimalne place. Proponuje si((, by rektor 
musial wyrazac zgod(( na dodatkowe zatrud
nienie pracownika i m6gl premiowac wy
l<~.cznosc zatrudnienia. Bylaby to metoda 
obrony przeciwko podkupowaniu kadry. 
Mozliwe byloby przyznawanie ,stypendi6w 
profesorskich" jako premii za rezygnacj(( z 
dalszych etat6w. 

7. uprawnienia socjalne 
Nie przewiduje si(( staran o branzowy sys

tem emerytur. Zaleca si(( natomiast, by uczel
nie zainteresowaly si(( mozliwosciami ofe
rowanymi przez tzw. trzeci filar. 

8. doktoranci 
Studia doktoranckie b((d'l. rozwijane, ale 

nie tyle z mysl'l. o rozwoju mlodej kadry 
naukowej, co na potrzeby firm, kt6re chc'l 
szkolic swoich pracownik6w. Nowe prze
pisy zwi((kSZ'I. zapewne obci£lzenia dydak
tyczne doktorant6w. 

9. wzrost roli dydaktyki w dorobku 
Przewiduje si(( zwi((kszenie wagi dorob

ku dydaktycznego nauczycieli akademickich 
w ocenach zwi£1zanych z awansami. 

10. nowe gremia 
Przewiduje si(( powolanie Krajowego Se

natu Akademickiego, kt6ry pelnilby roll( 
nowej Rady Gl6wnej, a tak:le Akademickiej 

Komisji Akredytacyjnej maj<~.cej kontrolo
wac jakosc szkolnictwa wyzszego ( ocena ta 
decydowalaby o przyznawanych uczelni 
kwotach z budzetu). Centralna Komisja ds. 
Tytulu Naukowego i Stopni Naukowych 
zapewne pozostanie w dotychczasowej for
mic. 

W dyskusji zwr6cono uwag(( na znacze
nie tematyki zwi£1zanej z ide£1 tworzenia fe
deracji uczelni bez utraty osobowosci praw
nej przez poszczeg6lne podmioty. Taka kon
cepcja moze bye antidotum na rozdrobnie
nie srodowisk akademickich. 

Poruszano tez problem trudnosci, jakie 
maj'l. uczelnie, studenci i doktoranci w 
zwi<tzku z wdrazaniem refonny sluzby zdro
wia. (brak przepis6w wykonawczych, ubez
pieczenia doktorant6w itd.) 

• Reprezentuj<~.cy KBN min. J.K.Fr~tcko
wiak om6wil wst((pny projekt nowej usta
wy o Komitecie Badan Naukowych. 

Na wst«rie spotkal si(( z zarzutem, ze pro
jekt nie byl prezentowany na konferencjach 
rektor6w. Minister zastrzegal sil(jednak, ze 
byloby to zbyt wczesne stadium. 

Nowa ustawa wzmacnia kompetencje mi
nistra (przewodnicz£lcego KBN), kt6ry do
konuje pierwotnego podzialu srodk6w fi
nansowych na 12 zespol6w. Dalsza dystry
bucja nadal pozostaje w r((kach wybieral
nych zespol6w. 

Przewiduje siC( usprawnienic procedury 
wybor6w do KBN, a w przyszlosci, czyli za 
3 do 5 lat, powolanie Ministerstwa Nauki i 
Technologii, kt6re juz nie opieraloby swo
jej dzialalnosci na wybieranych przedstawi
cielach kadry naukowej. 

• Rektorzy przyjC(li stanowisko w sprawie 
skutk6w finansowania badan lekarskich. 

STANOWISKO 

w sprawie skutk6w finansowych 
badan lekarskich i obowiqzkowych 

ubezpieczen zdrowotnych 
Konferencja Rektor6w Polskich 

Uczelni Technicznych zwraca si(( do 
Ministra Edukacji Narodowej z wnio
skiem o uwzglC(dnienie w dotacji dla 
uczelni na rok 1999 skutk6w finanso
wych wynikaj<~.cych z: 

• przepis6w ustawy z dnia 27 czerw
ca 1997 o sluzbie medycyny pracy. 

• odprowadzania przez uczelnie skla
dek z tytulu obowi<tzkowego ubezpie
czenia zdrowotnego uczestnik6w stu
di6w doktoranckich pobieraj£1cych sty
pendium. 

Prof.dr hab. Jerzy Woznicki 
Przewodniczqcy KRPUT 

• Ponadto przedstawiono zebranym sze
reg stanowisk szczeg6lowych. Zapoznano 
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W wyniku rozstrzygni((cia konkursu 
powolano dr Wojciecha Bartkowiaka 
na stanowisko adiunkta naukowo-dy
daktycznego w Instytucie Chemii Fi
zycznej i Teoretycznej. 

Poparto wnioski w sprawie powola
nia: 

• dr inz. Piotra Falewicza na stano
wisko kierownika Zakladu Elektroche
mii i Korozji, 

• dr inz. Piotra Nowaka na stanowi
sko kierownika Zakladu Fotochemii. 

Pozytywnie zaopiniowano podania 
dr inz. Bogdana Szczygla i dr inz. J6-
zefa Hoffmana o przyznanie stypen
di6w habilitacyjnych. 

Ogloszono konkurs na stanowisko 
asystenta naukowo-dydaktycznego w 
Instytucie Chemii Fizycznej i Teore
tycznej. 

Jednomyslnie poparto wniosek dzie
kana w sprawie powolania prof. dr hab. 
Wieslawa Zymickiego na kierownika 
zaocznych studi6w doktoranckich na 
Wydziale Chemicznym. 

Posiedzenie Rady zakonczyly infor
macje dziekana o bie:l<~.cej dzialalno
sci Wydzialu. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
9.12.1998 r. zatwierdzono przedsta
wione przez prof. A.MatyniC( ( ci<~.g dal
szy z posiedzenia Rady Wydzialu z dn. 
25.11.98 r.) tematy prac dyplomowych 
aktualnie realizowanych przez studen
t6w V roku. 

Na podstawie analizy struktury za
trudnienia na Wydziale Chemicznym 
przedstawionej przez prof. P.Kafar
skiego przeprowadzono dyskusj((, w 
kt6rej poruszono problemy zatrudnie
nia adiunkt6w i asystent6w na Wydzia
le. 

W glosowaniu tajnym poparto wnio
ski o przeniesienie pracownik6w zeta
tow naukowo-badawczych na etaty na
ukowo-dydaktyczne: 

• dr Andrzeja Albiniaka, dr Barbary 
Pniak i dr Marka Stolarskiego - na 
wniosek dyrektora Instytutu Chemii i 
Technologii Nafty i W((gla: 

• dr Izydora Dreli - na wniosek dy
rektora Instytutu Technologii Nieorga
nicznej i Nawoz6w Mineralnych; 

• dr Grazyny KC(dziory- na wniosek 
dyrektora Instytutu Technologii Orga
nicznej i Tworzyw Sztucznych. 

Powolano Wydzialow£1KomisjC( Wy-

Dokonczenie na stronie 34 
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borczll. w skladzie: 
• prof. dr hab. Danuta Zuchowska

przewodniczll.ca Wydzialowej Komi
sji Wyborczej, 

• dr Eli:bieta Nowinska - przedsta
wicielka pozostalych nauczycieli aka
demickich, 

• mgr Malgorzata Milewska- przed
stawicielka pozostalych pracownikow, 

• Pawel Dll.browski- przedstawiciel 
studentow. 

W glosowaniu jawnym jednomysl
nie podj((to uchwal(( o powolaniu gru
PY inicjatywnej do utworzenia Srodo
wiskowego Centrum Biotechnologii i 
Bioini:ynierii Srodowiska. W jej sklad 
weszli: prof.dr hab. Barbara Lejczak, 
prof.dr hab. Henryk Gorecki, dr hab. 
Andrzej Koltuniewicz, dr hab. Andrzej 
Oi:yhar, prof.dr hab . Pawel Kafarski 
przewodniczll.cy. 

Dr hab. Maria Cieslak-Golonka 
przedstawila Radzie Wydzialu aktual
ny stan prenumeraty czasopism zagra
nicznych na rok 1999 w Bibliotece 
Wydzialowej. 

Na zakonczenie obrad w ramach in
formacji dziekana prof. H. Gorecki za
poznal Rad(( z trescill. listu pochwal
nego dziekana Wydzialu Mechanicz
nego, dotyczll.cego wysokiego pozio
mu zaj((c dydaktycznych prof. Wlady
slawy Mulak prowadzonych dla stu
dentow Wydzialu Mechanicznego. 
Nast((pnie przedstawillist(( rankingo
Wll. czasopism krajowych opracowanll. 
przez Instytut Oceny Czasopism Uni
wersytetu Jagiellonskiego na zlecenie 
KBN. 

ELEKTRYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
9.11.1998 r. uroczyscie uruchomiono 
komputerowy system biblioteczny w bi
bliotece wydzialowej. Zostala ona wlll.
czona Uako pierwsza placowka sieci bi
bliotecznej) w zintegrowany system bi
blioteczny ADiN. Dziekan prof. Z.Wro
blewski przedstawil histori(( prac zwill.
zanych z komputeryzacjll. biblioteki. 

W roboczej CZ((Sci posiedzenia Rada 
Wydzialu zapoznala si(( z wynikami let
niej sesji egzaminacyjnej na studiach 
dziennych i zaocznych we Wroclawiu 
i filiach. 

W glosowaniu tajnym wi((kszoscill. 
glosow poparto wniosek o dopuszcze
nie dr ini:. Jerzego Lewickiego do ko
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si(( z dwoma stanowiskami Konferencji Rek
tor6w Akademickich Szk6l Polskich przy
j((tymi na posiedzeniu styczniowym. Pierw
sze z nich stwierdza, i:e Prezydium KRASP 
postanawia wlll.czyc si(( dzialania zainicjo
wane przez Konferencj(( Rektor6w Akade
mii Medycznych w Polsce, a majll.ce na celu 
utworzenia brani:owo-medycznej Kasy Cho
rych. Drugi dokument zawiera wniosek do 
Ministra Edukacji Narodowej o przyspiesze
nie prac nad ustaw'l_ o szkolach wyi:szych 
ze szczeg6lnym uwzgl((dnieniem problemu 
,odplatnosci za niektore uslugi edukacyjne" 
Uak to ujmuje Konstytucja RP) . Chodzi tu 
o kwoty si((gaj'l_ce 10 do 30% przychod6w 
uczelni. (Do tej sprawy nawi'l_zuje tei: 
uchwala nr 224 Senatu Uniwersytetu War
szawskiego z 13.1 .99 stwierdzaj'l_ca, i:e prze
pis artykulu 70 ust.2 Konstytucji stwarza 

nr 115 

zagroi:enie dla rozwijania zasady powszech
nego dost((pu do wyi:szego wyksztalcenia. 
,Ograniczenie odplatnosci za studia wyi:sze 
spowoduje taki:e zahamowanie rozwoju 
waznych dla przyszlosci oswiaty, nauki i 
kultury publicznych szkol wyzszych." -
stwierdza uchwala.) 

Zapoznano si(( z uchwal'l_ Senatu PRz kry
tykuj'l_q stanowisko RGSzW z 19.11.98 w 
sprawie utrzymania odpowiednich standar
d6w ksztalcenia w szkolach wyzszych. 

• Spotkanie w Gdyni mialo wiele dodat
kowych interesuj'l_cych element6w, np. 
zwiedzanie okr((t6w w porcie wojennym, 
pobyt w zamku Jan a III Sobieskiego w Rzu
cewie i prezentacj(( sytuacji Marynarki Wo
jennej RP w obliczu bliskiego wejscia do 
NATO. Byl tez specjalny ladies program. 
Wszyscy uczestnicy spotkania otrzymali 
pami'l_tkowe zdj((cia. 0 

W sprawie 
remontu w SNJO 
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Propozycje 
Akademii Rolniczej 

wyzsze wyksztalcenie, a co setne dziecko 
chlopskie podejmuje studia. Bez doradztwa , 
permanentnych kurs6w i szkolen rolniczych 
oraz szybkiego przeplywu informacji i wdra
zania nowoczesnych rozwi<tzan technicznych 

Wroclawska Akademia Rolnicza zorganizo- i ekonomicznych nie b((dziemy w stanie spro-
wala 3 lute go br. konferencj(( poswi((COD<t roli stac konkurencji. Dlatego tez zadaniem uczelni 
tej uczelni w gospodarce :i:ywnosciowej regio- jest nie tylko nauczanie student6w, ale takze 
nu. Zaproszono przedstawicieli wladz samo- scisla wsp6lpraca z rolnictwem i calym sekto-
rz<tdowych wojew6dztwa, przedstawicieli rem gospodarki :i:ywnosciowej, co oznaczac 
osrodk6w doradztwa rolniczego, izb rolni- powinno r6wniez ksztalcenie na innych szcze-
czych, gield i agencji, Zwi<tzku Kolek i Orga- blach edukacji rolniczej. 
nizacji Rolniczych, przemyslu rolno-spozyw- Akademia Rolnicza we Wroclawiu powola-
czego oraz wlascicieli r-------- - - ------, ta dwa miesi<tce temu 
gospodarstw rolnych. Fragmenty przem6wienia premiera Fundacj(( na Rzecz Edu-

Rektor AR - prof. Ta- Jerzego Buzka na spotkaniu Rady kacj i i Doradztwa oraz 
deusz Szulc w swym Konsultacyjnej ds. Reformy Edukacji Gospodarki Przestrzen-
wyst<tPieniu stwierdzil, Narodowej (22 stycznia 1999 r.) nej, a takze jednostk« 
ze przemiany ustroJ'owe uczelni o nazwie Cen-,( ... ) mniej niz 10 procent mlodzie-
i zwi~zane z nimi przei- trum Edukacji, Innowa-

... J zy wiejskiej rna pelne wyksztalcenie 
scie do gospodarki ryn- cji i Wdro.Zen. Proponu-srednie, a raptem jeden procent mlo-
kowej szczeg6lnie bole- dziezy wiejskiej koitczy studia wyzsze. je ono studia podyplomo-
snie dotkn .. ly po lsb we, organizuje kursy i 

"' "t Od wielu !at obserwujemy spadek za-
wie5 i nasze rolnictwo. szkolenia dla rolnik6w. interesowania zdobywaniem wyzszego 
Jest ono nieefektywne i wykszta'ce 1.a rzez mlodych mt'esz Zorganizowano ponad 

1 n p -
niedostosowane do wy- kancow wsi. ( ... ) Znacznie nizszy tez 40 konferencji. Obecnie 
mog6w J. ednocz<tcego .. . <c· 

1
. st ods t k 1. 'sk' .; z formy ksztalcenia usta-mz w m1e~ 1e e e e w eJ 1eJ 

sit( rynku, wymaga gl((- wicznego korzysta okoto mlodziezy legitymuj<tcej sit( obecnie 
bokich przeobrazen . 800 os6b. Wroclawska swiadectwem szkoly sredniej lub poli-
Nast~nila zapasc gospo- uczelnia chce podj 'lC ""' cealnej. 
clarki zywnosciowei, co wsp6lprac(( z wladzami 

J ( .. . ) Nie rna nowoczesnej Polski bez 
te.:i: przyczynilo si" do regionalnymi przy two-"' nowoczesnej wsi. Realizacji tej idei 
J·ego upadku. Dochody rzeniu strategicznego sluzy Narodowy Program Rozwoju 
rolnik6w zmalaly do ws · Polsk 'e· rzyJ· "lY rzez z~d programu rozwoju, kt6-

l 1 J p "' p r ., . 
40% w stosunku do po- Mamy przy tym peln<t swiadomosc, ze ry pom6glby dostosowac 
ziomu z roku 1990, na- nasze rolnictwo do stan-nigdy nie poradzimy sobie z modemi-
tomiast koszty produk- zacj<t catej Rzeczpospolitej,jesli wszy- dard6w Unii Europej-
cji wzrosly o kilkanascie scy mlodzi Po lacy nie stan<tprzed moz- skiej . Padla propozycje 
do kilkudziesi((ciu pro- stworzenia szerokiego liwosci<t ukoitczenia dobrej szkoly: od 
cent. Brak J·est sp6inei . k' d 1. . tu 'ste . forum akademicko-go-J J zerow 1 o 1cencJa czy mag1 num. 
Polityki panstwa w teJ· spodarczego, kt6re ( ... ) Nie mozemy pozostawic oswia-
dziedzinie. wspieraloby wiedz<t i do-ty narodowej na dotychczasowym po-

Prof. T.Szulc podkre- swiadczeniem rolnictwo ziomie, bo przegramy wyscig z zamoz-
slil, iz istotnym warun- i gospodark(( zywnoscio-

nymi krajami swiata." kiem efektywnej trans- W<t Polski poludniowo-
(Przedruk za Tygodnikiem A WS z dnia 7 h d · · formacji polskiego rol- zac o meJ. 

nictwa jest odpowiedni lutego 1999 r.) W dyskusji stwierdzo-
poziom wyksztalcenia i no, ze wies sama nie jest 
fachowe kwalifikacje ludzi zatrudnionych w w stanie si((zrestrukturyzowac. Koniecznajest 
calym sektorze gospodarki zywnosciowej. tu praca organiczna u podstaw, sp6jna polity-
Obecnie jedynie 1-2% mieszkanc6w wsi rna ka i pomoc panstwa. 

KRASP 
we Wroclawiu 

Na brak zadan nie moze narzekac Komisja 
ds. Legislacyjnych KRASP. Nie zakonczyly sit( 
jeszcze ostatecznie prace nad projektem usta
wy ,Prawo o szkolnictwie wyzszym" (autor
ski projekt prof. Michala Seweryitskiego i prof. 
Jana Wojtyly przeslany zostal do Ministerstwa 
Edukacji Narodowej), a juz rozpocz((to opi
niowanie zalozen nowelizacji ustawy o utwo
rzeniu Komitetu Badan Naukowych oraz usta
wy o Panstwowym Instytucie Badawczym. Na 
kolejnym posiedzeniu poswi((conym tyrn kwe
stiom obradowano we Wroclawiu 21 stycznia 
1999 r. w gmachu Akademii Rolniczej. W spo
tkaniu uczestniczyli: prof. Tadeusz Szulc (AR 

Wroclaw), prof. Jerzy Woznicki (UW), prof. 
Jerzy Majer (Politechnika L6dzka), prof. Zdzi
slaw K1einrok (AM Lublin), prof. Stefan Jur
ga (UAM Poznan), prof. Wojciech Kurpik 
(ASP Warszawa) oraz Piotr Militz, radca praw
ny Politechniki Warszawskiej, pelni<tcy funk
cj(( doradcy prawnego komisji. 

Komisja legislacyjna KRASP wyszla z za
lozenia, iz zamiast cz<tstkowego ustawodaw
stwa o KBN, PAN, PIB potrzebna jest jedna 
sp6jna ustawa o nauce. Dlatego tez zamiast 
opiniowac przedlozone zalozenia postanowi
la przygotowac wlasne stanowisko, kt6re za
wierac b((dzie ocen(( stanu nauki polskiej i 
wnioski na przyszlosc oraz cz((sci szczeg6lo
we dotycz<tce instytucji sfery nauki, resortu 
nauki oraz prawa o nauce. 

(Gios Uczelni, luty '99) 
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lokwium habilitacyjnego i wyznaczo
no temat wykladu habilitacyjnego. 

W glosowaniu jawnym jednoglosnie 
poparto wniosek o wszcz((cie przewo
du habilitacyjnego dr inz. Janiny Po
spiesznej i powolano zesp6l ds. prowa
dzenia przewodu habilitacyjnego. 

W glosowaniu tajnym wybrano recen
zent6w rozprawy doktorskiej mgr inz. 
Macieja Jaroszewskiego. W glosowa
niach jawnych wybrano czlonk6w ko
misji egzaminacyjnej i przedmioty eg
zaminacyjne. Upowa:lniono komisj(( eg
zaminacyjn~t do wyznaczenia terminu 
egzamin6w i terminu publicznej obro
ny. 

Jednoglosnie postanowiono otworzyc 
przew6d doktorski mgr inz. Pawlowi 
Zylce. Na promotora powolano prof. 
Boleslawa Mazurka. 

W glosowaniu tajnym wi((kszosci~t 
glos6w poparto wniosek o zatrudnie
nie mgr inz. Rafala Kawecki ego na sta
nowisku asystenta naukowo-dydak
tycznego w I-8. 

Postanowiono otworzyc konkurs na 
stanowisko adiunkta w Zakladzie Przy
rz<td6w i System6w Pomiarowych oraz 
wybrano czlonk6w komisji konkurso
wej. 

Poparto wniosek dr inz. Krystiana 
Chrzana o przedluzenie stypendium ha
bilitacyjnego o 6 miesi((cy. 

Dyskutowano nad zasadami zlecania 
zajt(C dydaktycznych pracownikom na
ukowym wydzialu. 

Dziekan poinformowal, ze wydzial 
otrzymal z rezerwy JM Rektora dofi
nansowanie funduszu osobowego. 
Przypomnial tez, ze - jak co roku -
Fundacja Dzieciom zwr6cila si(( do 
wydzialu o wsparcie finansowe chorych 
dzieci. 

INFORMATYKA I ZARZA.DZANIE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
15.12.1998 r. powolano recenzent6w 
dorobku naukowego dr hab. Czeslawa 
Danilowicza, kt6ry zglosil sit( na kon
kurs na stanowisko profesora PWr w 
dziedzinie Informatyka w dyscyplinie 
Systemy informacyjne. 

Poparto wnioski o: 
• przeprowadzenie postt(powania w 

sprawie nadania tytulu profesora dr hab. 
Janowi Mikusiowi, prof. PWr., 

• udzielenie dr Piotrowi Madej ski emu 
stypendium habilitacyjnego, 

Dokonczen je na stronie 36 
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• udzielenie mgr inz. Bozenie Miel
czarek urlopu na dokonczenie rozpra
wy doktorskiej. 

Przyj<(to i dopuszczono do publicz
nej obrony rozprawy doktorskie mgr 
inz. Salema Mohameda Ouna, mgr 
inz. KhaledaM. G. Noamana, mgrinz. 
Ibrahima Abdulraba Ahmeda oraz 
Grazyny Holodnik-Janczury. Wyzna
czono terminy obron. 

Powolano recenzent6w prac doktor
skich mgr inz. Leslawa Gniewka, mgr 
inz. Romana Zajdla, mgr Mohameda 
Al-Dweiba i mgr inz. Dariusza Gatt
nera . Wyznaczono zakresy egzami
n6w doktorskich. Powolano komisje 
egzaminacyjne i komisje ds . przepro
wadzenia przewod6w doktorskich. 

Po dyskusji zatwierdzono tematy 
prac dyplomowych dla specjalnosci : 
Iniynieria Oprogramowania, Systemy 
Sterowania, Systemy Informacyjne 
oraz dla kierunku Zarzqdzanie i Mar
keting. 

W wyniku wybor6w uzupelniajll
cych wybrano studentk<( Justyn<( 
Chmiel do Wydzialowej Komisji Wy
borczej. 

Podj<(to uchwal<(, aby wszyscy sa
modzielni pracownicy naukowi (jest 
ich na wydziale ponad 30) wchodzili 
w sklad Rady Wydzialu kadencj i 1999 
-;- 2002. 

Postanowiono, ze glosowania w naj
blizszych wyborach do wladz uczelni 
b((d<t odbywac sie< na zebraniach wy
borczych pod nadzorem komisji skru
tacyjnych i nie b((d<t mialy charakteru 
urnowego. 0 

G6RNICZY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 13.01.1999 r. wszcz<(to przew6d 
doktorski mgr in:l. Tadeusza Glowac
kiego zatytulowany , Baza danych w 
dynamicznym modelowaniu obiekt6w 
inzynierskich na terenach g6rniczych". 

Przyj((to i dopuszczono do publicz
nej obrony rozpraw<( doktorskll mgr 
Jacka Bigosinskiego pt. ,Wplyw zawar
tosci rozdzielanych skladnik6w na 
wzbogacanie metod<! flotacji". 

Wyrazono zgod(( na udzielenie urlo
pu naukowego dr J.Sawickiemu w se
mestrze letnim 1998/99 w celu zakon
czenia pracy habilitacyjnej. 

Na kadencj<( 1999 + 2002 zatwierdzo
no liczb(( trzech prodziekan6w. 

Podj((to uchwal(( w sprawie praktyk 
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SPOTKANIE 
NOWOROCZNE 
SENIOROW 

W dniu 11 stycznia 1999 r. odbylo si(( uro
czyste Spotkanie Noworoczne emeryt6w i 
rencist6w Politechniki Wroclawskiej . 
Udzial w nim wzi((li r6wniez JM Rektor 
prof. Andrzej Mulak, proboszcz parafii 
Najswi<(tszego Serca Pana Jezusa - ks . Zbi
gniew Szymerowski, przedstawiciele 
wszystkich zwi<tzk6w zawodowych oraz 
Przedstawicielstwa Pracowniczego PWr. 

Honory gospodarza pelnil doc. Boguslaw 
Balazinski . Mil<t atmosfer(( tworzyly nie tyl
ko swi<ttecznie zastawione stoly, dzielenie 
siC( oplatkiem, ale tak:Ze wyst<(p Ch6ru Klu
bu Seniora, poprzedzony slowem wst<(pnym 
wygloszonym przez mgr in:l. Andrzeja Osto
j((-Soleckiego. Tym razem dyrygenta ch6ru 
- prof. Andrzeja Kordeckiego zast<tPiljego 
syn - dr Wojciech Kordecki (I-18) . Solowe 
partie tenorowe wykonal dr Eugeniusz Gro
zik (1-19), a jako akompaniator wyst<tPil dr 
Adam Luczkiewicz (1-8). Repertuar odpo
wiadal charakterowi spotkania. Byly to ko
l((dy. Niekt6re z nich spiewano wsp61nie z 
publicznosci<t. 0 

SEMINARIUM 
CENTRUM 

MATERIAt.6W ZAAWANSOWANYCH I NANOTECHNOLOGII 

Politechniki Wroclawskiej 
zaprasza na seminarium, ktore odb~dzie si~ 

24 lutego 1999 roku 
o godzinie 1315 w sali 321 budynku A-1 

PROF .DR HAB.INZ. BENEDYKT LICZNERSKI 

z Instytutu Techniki Mikrosystem6w 
Politechniki Wroclawskiej 

wyglosi referat pt. 

,Materialy zaawansowane 
i nanotechnologie w elektronice" 

Rada ds. Badan 
i Wykorzystania Odnawialnych Zr6det Energii 

przy 

Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej 
zaprasza na 

drugie SEMINARIUM 

,Odnawialne zr6dta energii". 
Dr inz. Jan Danielewicz wyglosi referat pt. 

,Wykorzystanie energii slonecznej w warunkach polskich" 

Seminarium odb((dzie sie< 26 lutego 1999 r. o godz. 11°0 w sali 241 A-1 , 
Politechnika Wroclawska, 

Wybrze:ie Wyspianskiego 27 
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PLEBISCYT 
SPORTOWY 
ROZSTRZYGNII;TY 

Jak co roku, ,Zycie Akademickie", pismo 
pracownik6w i student6w wroclawskiej 
A WF, oglosi!o plebiscyt na sportowca i tre
nera roku. W tym roku wsr6d sportowc6w 
najpopulamiejsi okazali sit(: Urszula Wlo
darczyk (wielob6j), Rafal Kubacji Uudo) i 
Bartosz Gruman (lekka atletyka). Trenerzy, 
kt6rzy otrzymali najwil;(cej glos6w to: Ma
rek Kubiszewski i Tomasz Tlustochowski 
(lekka atletyka) oraz Kazimierz Witkowski 
Uudo). Redakcja ,Zycia Akademickiego" 
uhonorowala dr Juliusza Migasiewicza (kie
rownika sekcji lekkoatletycznej AZS AWF) 
pucharem ufundowanym przez Wojew6dz
k<t Federacjl;( Sportu. 

Uroczyste ogloszenia wynik6w i losowanie 
nagr6d dla uczestnik6w plebiscytu mialy miej
sce podczas Balu Sportowca 25 stycznia. 

W ostatnim czasie ukazaly sit( nastl;(pUj<t
ce pisma ok61ne i zarz<tdzenia wewnl;(trzne: 

• Zarz<tdzenie wewnl;(trzne 1199 z dnia 
14.01.1999 r. w sprawie wynagrodzenia za 
czas choroby pracownik6w nie bl;(d<tcych 
nauczycielami akademickimi. 

(Patrz poniiej) 
• Zarz<tdzenie wewnl;(trzne 2/99 z dnia 

15.01 .1999 r. w sprawie mozliwosci zwil;(k
szenia w 1999 r. wynagrodzen pracownik6w 
uczelni ponad wysokosc ustalon<t w Rozpo
rz!1;dzeniu Ministra Edukacji Narodowej. 

• Zarz11:dzenie wewnl;(trzne 3/99 z dnia 
19.01.1999 r. w sprawie zasad przechowy
wania oraz przekazywania akt do Archiwwn 
Politechniki Wroclawskiej. 

• Pismo ok6lne 1/99 z dnia 25.01.1999 r. 
w sprawie termin6w i trybu skladania wnio
sk6w o nagrody Ministra Edukacji Narodo
wej. 

• Pismo ok6lne 2/99 z dnia 25.01.1999 r. 
w sprawie wnioskowania o nadanie Meda
lu Komisji Edukacji Narodowej. 

ZARZI\DZENIE WEWN~TRZNE 1199 
w sprawie wynagrodzenia za czas 

choroby pracownik6w nie b~dqcych 
nauczycielami akademickimi 

Za czas niezdolnosci do pracy, wskutek 
choroby lub odosobnienia w zwi11:zku z cho
rob!l zakazn11: pracownik6w nie bt<d<tcych 
nauczycielami akademickimi, ustala sit( co 
nas tl;(puj e: 

ERGOWIOSt.A'99 
24.01 .1999 r. odbyly sit( w hali Akademii 

Rolniczej ERGOWIOSLA'99. Byla to juz 
6sma edycja tej imprezy. Uczestniczylo w 
niej 146 zawodnik6w z 17 klub6w wioslar
skich z Polski i Niemiec. Reprezentacja 
Wrodawia rna sit( czym pochwalic. 

W kategorii student6w (wyscig na 1000 
m.) trzy pierwsze miejsca zajl;(li zawodnicy 
z Politechniki Wrodawskiej: Tomasz Grzy
waczewski, Piotr Wr6blewski i Pawel Pie
ro:Zynski . Wsr6d senior6w (wyscig na 2000 
m.) zwycil;(zyl Maciej Siejkowski z AZS 
PWr. przed Arturem Rozalskim (AZS A WF 
Gdansk) i Slawomirem Kruszkowskim 
(AZS UMK Torun) . W kategorii senior6w 
wagi lekkiej (do 75 kg.) w wyscigu na 2000 
m. najlepszy byl Pawel Randa z AZS PWr.; 
kolejne miejsca zajl;(li Robert Sycz (RTW 
Bydgostia) i Robert Laskowski (AZS UMK 
Torun). 

Wsr6d kobiet najlepsze okazaly sit( repre
zentantki RTW Bydgostia. 

1. Wynagrodzenia za czas choroby lub 
odosobnienia w zwi11:zku z chorob11: zakaz
na nie przekraczaj<tCY 5 dni nie ulega zmia
nie i wynosi 80% wynagrodzenia okreslo
nego wart. 92 k.p. 

2. Wynagrodzenie za czas choroby lub 
odosobnienia w zwi11:zku z chorob11: zakaz
TI!l powyzej 5 dni, ale nie trwaj11:cy dluzej 
niz 35 dni, podnosi sit( do 90% wynagro
dzenia okreslonego w art. 92 k.p. I 0% pod
wyzszonego wynagrodzenia finansowane 
bt<dzie z rezerwy Rektora - wplywy z dy
daktyki. 

3. Powyzsze ustalenie obowi11:zuje w roku 
1999 i moze ulec zmianie przed uplywem 
tego okresu w razie stwierdzenia nadmier
nego wzrostu wyplat z tytulu wynagrodze
nia za czas niezdolnosci do pracy wskutek 
choroby lub odosobnienia w zwi<tzku z cho
robq zaka:ln<t. 

Wroclaw, 1999.01.14 
Rektor 
(-)prof. Andrzej Mulak 

* * * 
Jak poinformowal redakcjl;( Prorektor ds. 

Og6lnych dr inz. Ludomir Jankowski, inicja
tywa dotyczqca zwil;(kszenia wynagrodzenia 
za czas choroby z 80% do 90% byla podej
mowana od kilku !at przez ,Solidarnosc", 
Zwi11:zek Nauczycielstwa Polskiego i Zwi!1;
zek Zawodowy Inzynier6w i Technik6w. 
Obecna decyzja wladz Politechniki Wroclaw
skiej jest odpowiedziq na te starania. D 
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studenckich. 
W dniu 3.02.1999 r. odbyla sit( publicz

na obrona pracy doktorskiej, w wyniku 
kt6rej nadano mgr Jackowi Bigosinskie
mu stopien naukowy doktora nauk tech
nicznych. 

Zmodyfikowano dotychczasowy temat 
pracy doktorskiej mgr Pawla Zagozdzo
na; obecnie brzmi on: ,Zgorzel slonecz
na w trzeciorzl;(dowych bazaltoidach Sl!1;
ska i sposoby wykorzystania jej produk
t6w". D 

BUDOWNICTWO 
LA_DOWE I WODNE 

• Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 11 .12.1998 r. odbylo sit( kolokwium 
habilitacyjne dr inz. Wojciecha Glabisza, 
adiunkta w I-14. Podjl;(to uchwall;( doty
CZ!1;Cll. nadania mu stopnia naukowego 
doktora habilitowanego nauk technicz
nych w dyscyplinie budownictwo, w spe
cjalnosci mechanika budowli. 

• Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 15.01.1999 r. w glosowaniu tajnym 
poparto wniosek dotyczqcy przedluzenia 
zatrudnienia dr hab. inz. Zbigniewa 
Manki na stanowisku profesora nadzwy
czajnego na czas nieokreslony. 

Powolano zesp6l ds. otwarcia przewo
du habilitacyjnego dr inz. Wladyslawa 
Mironowicza, adiunkta w I-14. 

Podjl;(to uchwall;( dotyCZ<tC!l nadania 
budynkowi C-7 imienia profesora Igora 
Kisiela. 

Podjl;(to dzialania dotycz<tce nadania 
tytulu doktora honoris causa Politechni
ki Wroclawskiej profesorowi zw. dr hab. 
inz. Eugeniuszowi Dembickiemu z Po
litechniki Gdanskiej. 

Ogloszono konkursy na stanowiska 
profesora nadzwyczajnego oraz profeso
ra zwyczajnego. 

Pozytywnie zaopiniowano podanie 
prof. Tomasza Strzeleckiego dotycz<tce 
udzielenia mu rocznego urlopu bezplat
nego. 

Rozstrzygnil;(to konkurs na stanowisko 
adiunkta w Zakladzie Konstrukcji Beto
nowych I-2 . Powolano na nie dr inz. Ja
roslawa Michalka. 

Pozytywnie zaopiniowano wniosek 
Instytutu Geotechniki i Hydrotechniki o 
zatrudnienie mgr inz. Janusza Wynalka 
na stanowisku wykladowcy na 1 rok. 

Przyjl;(to autopoprawkl;( do plan6w stu
di6w dotyczqq wprowadzenia cwiczen 
terenowych z geodezji w 11, 12 i 13 ty
~dn~~~- D 
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• 
KSIJ\ZKI, ktore polecamy ... 

Kt6:i: z Pailstwa na pytanie ,co lubisz robic?" 
przynajmniej raz w :i:yciu nie odpowiedzial: ,pie
ni<tdze"? Oto pojawila si~ mo:i:liwosc realizacji 
tego pomyslu. I 

.....J W ksi~arni Politechniki znalazly si~ ostatnio 
dwie ksi11_:i:ki , kt6rych wsp6lautork11_jest pracow
niczka Instytutu Organizacji i Zarz11_dzania. S<t to: 

t 2 

[k, 1\ 

t:· 

3[j .I .. 
Z. Wilimowska, M. Wilimowski, Zarzqdzanie finansami. CzfSC III. 

Efektywnosc ijinansowanie inwestycji, Oficyna Wydawnicza TNOiK 
OPO sp. z o.o., Bydgoszcz, 1998. 

Z. Wilimowska, M. Madela, Fundusze inwestycyjne na pols kim ryn
ku kapitalowym, Oftcyna Wydawnicza Politechniki Wroclawskiej, 
Wroclaw, 1998. 

We wsp6lczesnej literaturze z zakresu zarz11_dzania ftnansami wiele 
uwagi poswi~ca si~ procesom podejmowania decyzji inwestycyjnych i 
finansowych . Inwestowanie jest traktowane jako spos6b maj11_cy decy
duj11_cy wplyw na rozw6j i przetrwanie organizacji w konkurencyjnej 
gospodarce. 

Uwaga inwestor6w skupia si~ na szukaniu dr6g pozwalaj11_cych uni
kac ryzyka, ograniczac je i zabezpieczac inwestycje przed ryzykiem. 

Pocz11_tek lat dziewi~cdziesi11_tych przyni6sl wiele zmian w polskim 
systemie gospodarczo - ekonomicznym. Wraz z publiczn11_ emisj11_pierw
szych akcji oraz utworzeniu funduszy powiemiczych powstal nowo
czesny model polski ego rynku kapitalowego stwarzaj11_cy nowe mo:i:li
wosci lokowania pieni~dzy i zabezpieczenia przyszlej sytuacji mate
rialnej inwestora. 

Transakcja kupna-sprzeda:i:y papieru wartosciowego na rynku kapi
talowym dochodzi do skutku w6wczas, gdy kupuj1l_cy i sprzedaj1l_cy 
(kapitalodawca i kapitalobiorca) osi11_gn1l_ consensus co do ceny papie
ru oraz warunk6w towarzysz11_cych transakcj i. J ak stwierdza R. A. Hau
gen, A by przetrwac na rynku, musisz po pierwsze bye czujny. Po dru
gie, musisz dysponowac umiej~tnosciq przeprowadzania nawet naj
bardziej skomplikowanych analiz. 

Metody prezentowane w publikacji ,,Zarzqdzaniefinansami. Efek
tywnosc i finansowanie inwestycjf' podpowiadaj1l problemy i sposo
by ich analizy, kt6re decydent powinien zauwa:i:yc i rozwi1l_zac w pro
cesie podejmowania decyzji inwestycyjnych . 

Ksht:i:ka stanowi calosc z dwiema wczesniejszymi publikacjami,Za
rzqdzanie jinansami. Firma ijej finansowe otoczenie." ( 1995), kt6ra 
by! a jedn1l_ z najlepiej sprzedawanych prac z zakresu biznesu w stycz
niu 1996 roku ( Businessman Magazine, nr 3/96, str. 112}, oraz ,,Za
rzqdzanie finansami. Analiza finansowa firmy ." (1996) . 

Rozw6j instytucji finansowych, np. funduszy powierniczych, stwa
rza no we mo:i:liwosci gromadzenia i inwestowania kapitalu pozwalaj11_
ce na skuteczne pomna:i:anie zasob6w finansowych. 

Publikacja ,Fundusze inwestycyjne na polskim rynku kapitalowym" 
prezentuje podstawowe problemy zwill_zane z inwestowaniem fundu
szy na rynku kapitalowym- inwestowanie instytucjonalne oraz przed
stawia analiz~ funduszy powierniczych istniej1l_cych na polskim rynku 
kapitalowym. 

Fundusze powiernicze w gospodarce rynkowej nale:i:1l_ do najbardziej 
popularnych form lokowania oszcz~dnosci oraz wolnych srodk6w ob
rotowych, kt6re obok bank6w i instytucji ubezpieczeniowych Sll_jed
nym z gl6wnych zr6del zasilania rynku w strumienie kapita16w inwe
stycyjnych. 

Publikacje przeznaczone s11_ dla: 
• potencjalnych inwestor6w szukajll_cych mo:i:liwosci lokowania nad-

wy:i:ek finansowych, 
• student6w studi6w kierunk6w zarz11_dzania i ekonomicznych, 
• stuchaczy studi6w podyplomowych zarzll_dzania, 
• czytelnik6w interesuj11_cych si~ zmianami gospodarczymi zachodzll_

cymi w polskiej gospodarce. 0 

Pod koniec 1998 roku w ksi~arni Politechniki znalazla sit( ksill_:i:ka 
Cierniste scieiki w dziala/nosci kierowniczej. Case Study, kt6rej au
torero jest tw6rca Wydzialu Informatyki i Zarzll_dzania i Instytutu Or
ganizacji i Zarzll_dzania prof.dr hab.inz. Bronislaw Pilawski . Prac~ 
wydala Oficyna Wydawnicza TNOiK O.PO sp. z o.o., Bydgoszcz, 1998. 

Na ksi11_:i:k~ Profesora mo:i:na patrzec z dw6ch aspekt6w merytorycz-
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nych, tj . biorlj_c pod uwag~ jej rol~ informacyjnll_jako swego rodzaju 
przewodnika oraz traktuj1l_c j1l_ jako narzt(dzie wspomagaj1l_ce decyzje 
kierownicze. Ten pierwszy aspekt wi1l_:i:e si~ z prezentacj1l_ dziesi1l_tk6w 
przyklad6w charakteryzuj1l_cych: 

• problematyk~ wynalazczosci, 
• sposoby liczeniajej efekt6w ekonomicznych oraz 
• zastosowania w medycynie. 
Wyb6r tej sfery zastosowail wynika ze zlo:i:onosci wyst~uj1l_cych tam 

zjawisk, kt6re znacznie ograniczaj'l mo:i:liwosc dochodzeniu do obiek
tywnych metod pomiaru efekt6w wynalazczych. 

Drugi aspekt pracy wynika wprost z zastosowanej przez Profesora 
formuly ksi1j_:i;ki polegaj1l_cej na stawianiu pytan i formulowania odpo
wiedzi (rozwiqzail). Autor sformulowalje na bazie r6:i:norodnych ,case
ow", w kt6rych On sam uczestniczyl i doradzal. W przypadkach, gdy 
rozwiqzania stanowiqjeszcze problem otwarty, Autor jedynie konkre
tyzuje pytania (rozdzial IV). Dla nich, jak si~ wydaje, b~dzie mo:i:na w 
przyszlosci znalezc odpowiedzi. Ale tylko w6wczas, gdy perfekcyjnie 
wprz~nie si~ do ich rozwiqzania technik~ komputerow1l_. Jest to zda
niem Profesora szansa na ,st~ienie ciernistosci scie:i:ek" przy podej
mowaniu decyzji w obszarze wynalazczosci . 

dr ini. Janusz Kroik 

Oficyna Wydawnicza Politechniki Wroclawskiej 

serdecznie zaprasza na 

V WROCt.AWSKIE 
TARGI KSI)\ZKI NAUKOWEJ 

17-20 marca 1999 roku 
w Gmachu Gl6wnym Politechniki Wroclawskiej 

Wybrze:ie Wyspianskiego 27 
pod patronatem 

Prof. Andrzeja Wiszniewskiego, Przewodnicz'l_cego KBN 
pod honorowym patronatem 

Polskiej Akademii Nauk - Oddzial we Wroclawiu. 
Opiek(( merytoryczn<t nad Targami sprawuje 

Prof. Andrzej Mulak, Rektor Politechniki Wroclawskiej 

Wsp6lorganizatorami Targ6w s<l_: 

FORUM AKADEMlCKIE, Lublin 
KWADRO-MEDIA Sp. z o.o., Wroclaw 

STOWARZYSZENIE WYDAWCOW SZKOl WYZSZVCH, Lublin 

Jak co roku, w marcu organizatorzy b((d1l_goscic w gmachu uczelni 
przedstawicieli wydawnictw publikuj1l_cych ksi1l_:i:ki naukowe i po
pularnonaukowe. Sw6j dorobek edytorski zaprezentuj1j_zar6wno nie
wielkie wydawnictwa uczelniane, jak i dui:e, znane firmy wydaw
nicze. W tym roku udzial w Targach wezmie udzial70 wystawc6w, 
w tym 40 wydawnictw uczelnianych . 

Zamierzeniem organizator6w Targ6w jest stworzenie okazji do 
spotkania si~ wszystkich zainteresowanych ksill_:i:kami naukowymi 
- wydawc6w z czytelnikami, bibliotekarzami, ksi~arzami i hur
townikami. 

W czasie Targ6w organizatorzy proponuj1l_ dwie imprezy towa
rzysz1l_ce, podczas kt6rych b~dzie okazja do spotkania z fachowca
mi i wymiany zdan na temat marketingu w dzialalnosci wydawni
czej oraz dystrybucji publikacji naukowych populamonaukowych. 
Wiele promocji przygotowuj1l_ te:i: sami wydawcy. 

Uatrakcyjnieniu Targ6w slu:i:1l_- tradycyjnie ju:i:- dwa konkursy. 
Pierwszy z nich rozstrzyga, kt6re ksiq:i:ki naukowe i popularnonau
kowe charakteryzujq si~ najtrafniejszq szat1l_ edytorskq, drugi - czy
telniczy - pozwala wypowiedziec si~ odwiedzaj11_cym i wybrac naj
lepszq, ich zdaniem, ksiq:i:k~ . 

Dotychczasowe pozytywne opinie srodowisk wydawniczych i aka
demickich pozwalajq S1l_dzic, :i:e Wroclawskie Targi Ksi1l_:i:ki Nauko
wej maj1l_ju:i: ugruntowanq renom~ i wpisaly si~ na stale w og6lno
polskie kalendarium imprez 0 profilu naukowym, 0 czym swiadczy 
wzrastaj1l_ca z roku na rok liczba wystawc6w. 

Zapraszamy na Targi! 





Mgr Jolanta Dudziriska 
(Studium Nauki J~zyk6w Obcych) 

cr VLH'W \00 ~a a'~ 
rD e· n . o . C7 'ir 0 . . u a t.. hntkt l! 'LO Ux\ 1 k4. J' 

3atp Lat.. 1wd.t0'llani CJ3f!an 

Prof. Piotr Dudzinski 
(lnst. Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn) 
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